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 نماینده مردم تهران در مجلس گفت: باید اخلاق سیاسی را رعایت روزنامه صبح ایران
کنیم و برای تخریب یکدیگر اصل نظام را زیر سوال نبریم چرا که این 
یک روش ضداخلاقی است.  طیبه سیاوشی شاه عنایتی  با تاکید بر 
لزوم رعایت اخلاق سیاسی با اشاره به اینکه اکنون در آستانه انتخابات 
قرار داریم، اظهارداشت: بحث، بحث جناحی نیست. بحث این است 
که اخلاق سیاسی را رعایت کنیم. برای تخریب یکدیگر، اصل نظام 
را زیر سؤال نبریم. چرا که این روش ضداخلاقی است. من همیشه 
می گویم در این مملکت باید هم اصولگرا باشد و هم اصلاح طلب، و 
حتی مخالفان این دو جناح هم باشند. در این صورت است که زندگی

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، گفت: باید میان 
داده  بودجه ای  و  پولی  که  جا  هر  و  سازمان ها  و  ادارات  قوا،  سران 
می شود، شفافیت وجود داشته باشد؛ شفافیت باعث افزایش نظارت 
و کاهش فساد می شود.    »سیده فاطمه ذوالقدر« با اشاره به سخنان 
رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت درباره برجام اظهار داشت: پس 
از تصویب توافقنامه چندجانبه هسته ای، با برداشته شدن تحریم های 
ظالمانه، گشایش سیاسی و اقتصادی در کشور به وجود آمد، رفت و 
آمد کشورها و شرکت های بزرگ به خصوص برای سرمایه گذاری در 
ایران رونق گرفت و بیشتر شد.  وی در ادامه تصریح کرد: البته به دلیل

طیبه سیاوشی :

برای تخریب یکدیگر اصل نظام را زیر سوال نبریم
سیده فاطمه ذوالقدر:

شفافیت باعث افزایش نظارت و کاهش فساد می شود 
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خوب یا بد تعطیلات برای اقتصاد

تعطیلی پنج شنبه ها چه اثری بر 
اقتصاد دارد؟

آیت الله استادی: 

صداوسیما دارای اشکالات جدی است

هموطنان سفر به عراق را به تعویق بیندازند

فهرست امید؛ از توابین تا ساکتین

نسخه اصلاحات برای 
تکرار نشدن
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احمدخرم :

هویت اصلاح طلبی باید در لیست انتخابات 
حفظ شود

هیچ چیزمهمتراز 
همبستگی ملی نیست 

رئیس مجلس شورای اسلامی:

 مدیرکل بیمه سلامت استان قم با اشاره به قانون بیمه اجباری سلامت گفت: افرادی که 
فاقد هرگونه بیمه ای هستند از ابتدای آبانماه تا ۶ ماه فرصت دارند تا نسبت به تحت پوشش 
قرارگرفتن در بیمه سلامت اقدام کنند. محمدرضا فخاریان قمی در گفت و گویی  با بیان اینکه  
بیش از ۳۶۴ هزار تن از مردم این استان تحت پوشش بیمه سلامت قرار داشته و سال ۹۷، 
۱۹۴ میلیارد تومان برای درمان بیمه شدگان استان هزینه شد اظهارداشت: پارسال ، ۱۹ 
میلیارد تومان نیز برای درمان بیماران خاص در این استان هزینه شده است. وی گفت:  متوسط 
هزینه درمان در استان قم به صورت ماهانه ۱۶ میلیارد تومان است، ۱۰ دفتر پیشخوان 
دولت روند اداری و صدور دفترچه سلامت را در قم انجام می دهند. وی  اظهار داشت: طرح 
استحقاق سنجی برای حذف دفترچه های کاغذی و خدماتدهی درمانی از طریق کدملی در 

سطح بیمارستانهای استان آغاز شده است. فخاریان قمی اضافه کرد: طرح نسخه نویسی

مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

افراد فاقد بیمه تحت پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم تأکید کرد: وقف های جدید باید با نیازهای امروز منطبق 
باشند تا نفع حداکثری برای اجتماع داشته باشند که از آن جمله می توان به وقف برای توسعه 
علم و فناوری اشاره کرد. حجت الاسلام عباس اسکندری ظهر شنبه در نشست خبری با 
اصحاب رسانه که به مناسبت دهه وقف برگزار شد، اظهار داشت: در دهه وقف علاوه بر ایجاد 
فرصت برای آشنایی مردم با این مقوله، شرایط برای ترویج وقف نیز فراهم می شود زیرا این 
امر خیر مربوط به آحاد جامعه اسلامی است. وی با بیان اینکه وقف یک حرکت انسانی و الهی 
است، افزود: در وقف با توجه به تغییر و تحولاتی که در جامعه ایجاد می شود و باید در اطلاع 
رسانی و آگاهی دهی تلاش شود تا وقف های انجام شده متناسب با نیاز روز باشد. مدیر کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: امروز در حوزه علم و فناوری، دانش و تحقیق و 

پژوهش نیازمند وقف های جدید هستیم. وی با تأکید بر اینکه پشتیبانی وقف در امور مختلف

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم:

وقف های جدید باید با نیازهای امروز منطبق باشند 
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سختی های اقتصادی گذرا هستند 

به بهانه فساد کارخانه ها را نبندیم 

حرف های نیشگویانه نزنیم
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در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق مزایده عمومی به 
متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید. 

 peyman.qom.ir متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی-
نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 5۰۰/۰۰۰ )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل 

استرداد است( . 
2-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه 
شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام 

کار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران اقدام فرمایید.
.)IR 07– 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانکی ایران)شبا

۴-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز  پنج شنبه مورخ   ۹8/8/۹   لغایت  روز  شنبه  مورخ  ۹8/8/۱8

-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  پنج شنبه  مورخ  ۹8/8/۹  لغایت روز سه شنبه  مورخ ۹8/8/2۱
5-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم 
مکلف اند پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء 

اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104488 – 025 و سوالات عمومی 
با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره تلفن 36104334- 025 تماس 

حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مرکزی ، طبقه 

ششم ، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:30 الی 

۱۴:۰۰و روزهای پنج شنبه ساعت ۱۳:۰۰ است.

شهرداری قم

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

اصلاحیه آگهی نوبت اول و آگهی مزایده  عمومی نوبت دوم 

نگاهی گذرا به عملکرد چهارساله نمایندگان عضو فراکسیون امید نشان می دهد که گرچه همه آن ها با فهرستی منتسب 
به اصلاحات وارد مجلس شدند اما همه آن ها به این جریان و الزامات آن پایبند نماندند؛ برخی به اسم اصلاح طلبی ساکت 

ماندند و بعضی هم از نام اصلاح طلبی توبه کردند. چهار سال پیش در چنین روزهایی اصلاح طلبان برای حضور قدرتمند 

فهرست حداقلی اما اصلاح طلب اصیل

WWW.QOM.IR    

نوبت دوم آگهی
چهارشنبه 98/8/8

نوبت اول آگهی 
شنبه 98/8/6

شود،  تصویب  اگر  که  دارد  دست  در  طرحی  مجلس، 
پنج شنبه نیز به تعطیلات آخر هفته اضافه می شود، اما دو 
روزه شدن تعطیلات آخر هفته، مخالفان و موافقانی دارد که 
هرکدام استدلال های خود را مطرح می کنند. برخلاف برخی 

تصورها، تعطیلات در تقویم ایران نسبت به سایر کشورها 
زیاد نیست. کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، 
به دنبال تصویب طرحی برای دو روزه شدن تعطیلات آخر 
هفته در کشور است و طرح تعطیلی پنج شنبه ها را در اختیار 
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اخبار

وقتی سرمایه فرار می کند
حال و روز آشفته و سردرگم این روزهای اقتصاد ایران، 
این سوال را برای بسیاری ایرانیان به وجود آوردکه به راستی 
مملکت در این روزها و هفته ها و ماه ها در دست چه کسانی 

است؟ 
بازی پینگ پنگی برخی سیاسیون و حملاتشان به یکدیگر و متهم کردن یکدیگر 
نهایت،  در  که  است  کشورمان  اقتصاد  تکراری  غم انگیز  داستان  غلط،  مدیریت  به 
سرمایه گذاری را هدف گرفته است. سرمایه گذاری هایی که می بایست صرف ایجاد 
زیرساخت ها و پروژه های ملی و بزرگ شود، هر روز در حال از بین رفتن است. چندی 
پیش رییس بانک مرکزی در یک پست اینستاگرامی به یک نکته نگران کننده در مورد 
اقتصاد ایران یعنی کاهش نرخ رشد سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه ناخالص اقتصادی 
اشاره کرد. تجربه کشورهای توسعه یافته نشان داد که محیط با ثبات اقتصادی، تنظیم 
سیاست ها ی مالی و بانکی و گمرکی باعث می شود که فعالان اقتصادی به جای روی 
آوردن به فعالیت های سفته بازی، سرمایه های خود را به بخش تولید و سرمایه گذاری 
منتقل کنند. سرمایه گذاری مانند سایر متغیرهای اقتصادی، تابع یک سری عوامل 
محیطی و اقتصادی است. اصولا سرمایه گذاری در یک بستری از زمان معنا پیدا می کند 
و به همین لحاظ عمل سرمایه گذاری عمدتا باید پشتوانه تفکر و منطق صورت گیرد؛ به 
طوری که فرد سرمایه گذار باید یک آنالیز محیطی دقیق از شرایط پیرامون داشته باشد و 
در درجه دوم نیز باید از میزان بازده سرمایه گذاری تا حدود مشخصی اطلاع کسب کند.

در  سیاست گذاری  مهم  اهداف  از  یکی  پایدار،  اقتصادی  رشد  به  دستیابی  موضوع 
بهبود  روند  بلندمدت،  اقتصادی  در حصول رشد  موثر  عوامل  از  یکی  و  بود  هر کشور 
بروز  در  ویژه ای  اهمیت  این که  بر  علاوه  سرمایه گذاری  وضعیت  است.  سرمایه گذاری 
چرخه های تجاری رونق و رکود کشورها دارد و از عوامل اصلی توضیح دهنده نوسانات کوتاه 
اقتصادی است، نقش اساسی را در تعیین ظرفیت بالقوه رشد اقتصادی و مسیر بلندمدت 
تولید ملی کشورها نیز دارد. باید دقت کرد زمانی سرمایه گذاری داخلی شکل می گیرد که 
مازاد درآمد در اقتصاد وجود داشته باشد. زمانی که قیمت تمام شده کالاهای مصرفی و 
محصولات افزایش پیدا کند و قدرت خرید مردم کم شود، نتیجه آن چیزی است که از درآمد 
کل جامعه باقی نمی ماند و عملا منابعی وجود نخواهد داشت که تبدیل به سرمایه گذاری 
شود. این علت کلی اقتصادی کم شدن روند سرمایه گذاری در کشور است، اما علاوه بر 
آن، حتی مقداری که مازاد درآمد در جامعه وجود دارد نیز به دلیل ناامنی ای که احساس 
می شود و این که امیدی به بازگشت سرمایه و مدیریت ریسک ها وجود ندارد، رغبتی برای 
تبدیل این مازاد به سرمایه گذاری مولد ایجاد نمی کند. آنچه اتفاق می افتد، هجوم سرمایه ها 
به بازارهای سوداگری است که قابلیت نقدشوندگی سریع دارند، همچون ارز، سکه و طلا 
و ... که عمدتا این سرمایه گذاری ها به شکل موقت و در جهت کسب سودهای کوتاه مدت 
صورت نمی گیرد. حتی در بازار مسکن نیز تا حدودی جمعیت نقدشوندگی زیادی وجود 
دارد و بعضا سرمایه گذاری برای تولید نیست، بلکه با انگیزه های سفته بازانه است. در 
یک کلام می توان گفت سرمایه های مازادی وجود ندارد که پس انداز و از محل پس انداز 
سرمایه گذاری کند. البته باید به این نکته دقت کرد که سرمایه گذاری لزوما توسط خود 
شخص یا افراد صورت نمی گیرد، می تواند توسط پس اندازهای مردم که در بانک ها جمع 
می شود از طریق ارائه وام و تسهیلات به بخش های دیگر سرمایه گذاری صورت بگیرد. اما 
به این دلیل که مازاد درآمدی نزد مردم وجود ندارد، پس اندازها کم شده و بنابراین حجم 
و رشد سرمایه گذاری نیز کاهش چشمگیری را تجربه کرده است. در مورد سرمایه گذاران 
خارجی نیز تا زمانی که موضوع تحریم ها و ریسک های اقتصادمان حل نشود، روابط بانکی 
برقرار شود، صادرات و واردات و موضوعات گمرک و مالیاتی شفاف و ثابت نشوند، نمی توان 
انتظار ورود آن ها را داشت. یکی از مقوله های مهم در کاهش سرمایه گذاری، وجود نرخ 
تورم بالا در اقتصاد است. تورم ساختاری و قدیمی اقتصاد ایران موجب شده که انگیزه 
سرمایه گذاری در بلندمدت کاهش یابد. در نتیجه، بی ثباتی قیمت ها یک چشم انداز شفاف 
و مشخص برای سرمایه گذاری وجود ندارد. در این شرایط دولت ها به سمت دخالت های 
دستوری در قیمت ها می روند و این رفتار، دشمن اصلی سرمایه گذاران خواهد بود. از 
سوی دیگر دولت با اعمال نرخ های ترجیحی سعی در کنترل عمومی قیمت ها دارد و در 
این شرایط بیشتر سرمایه گذاران در تولید زیان های سنگین خواهند دید. موضوع دیگری 
که می تواند بر فرار سرمایه گذاران موثر باشد، سیاست های بی ثبات ارزی دولت هاست. نرخ 
ارز، تعیین کننده وضعیت اقتصادی هر کشور در عرصه داخلی و خارجی است؛ به گونه ای 
که تغییرات بی حساب و کتاب آن موجب واکنش در دیگر متغیرهای اقتصادی، نظیر 
سرمایه گذاری می شود. طی یک دهه گذشته این سیاست ها موجب فرار چندین میلیارد 
دلار سرمایه از ایران به کشورهای همسایه همچون ترکیه، امارات، گرجستان و... شده 
است. تشدید تحریم ها توسط آمریکا نیز موجب خروج سرمایه گذاران از حوزه های نفت، 
گاز و پتروشیمی شد. این در حالی بود که صنعت نفت و گاز ایران به شدت نیازمند جذب 
سرمایه های خارجی تکنولوژی های جدید بود که  بتواند سطح تولیداتش را افزایش دهد. 
سرمایه بسیار ترسو است و همیشه به دنبال یک مکان مطمئن و امن می گردد و به زور و 
روش های دستوری نمی توان آن را وارد هیچ بازاری کرد. اگر به دنبال این هستیم که یک 
چشم انداز مناسب برای جذب سرمایه گذاری خارجی ایجاد کنیم، باید جهت اقتصاد کلان 
به سمت بهبود و توسعه در کشور باشد. متاسفانه این روزها نگاه دولت تنها درگیر مسائل 
روزمزه شده و هیچ توجهی به آینده اقتصادمان ندارد. تا زمانی که در رویه های اقتصادی، 

شاهد مداخلات سیاسی باشیم، شرایط نه تنها بهتر نشده که بدتر نیز خواهد شد.
* تحلیلگر اقتصادی

از طرف خودتان سخن بگویید
امام جمعه مشهد آیت الله علم الهدی در آخرین خطبه 
خود در نماز جمعه مشهد گفته است: »نیروهای انقلابی 
را تندرو دانستن و آن ها را از صحنه بیرون کردن و این ها 
خشم  رضا  امام  دادن،  )ع(نشان  رضا  امام  مخالف  را 

می کنند.« علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس هم در مورد تعطیلات آخر ماه 
صفر گفته است: »مجلس باید مصلحت جامعه و اسلام را بر اقدامات عوام پسند ترجیح 
دهد. قطعاً خود امام رضا)ع(  نیز با چنین تعطیلی های خلاف عقل موافق نیستند.« 
می بینید یک امام جمعه و یک نماینده مجلس که از نظر سیاسی هم زمین تا آسمان با 
هم فرق می کنند، به همین راحتی از طرف امام رضا حرف می زنند و به صورتی خود را 
سخنگوی امام معصوم معرفی می کنند! واقعا  این افراد از کجا می دانند که امام رضا)ع(  
به خاطر یک حرف عصبانی می شوند و یا موافق تعطیلات آخر ماه صفر نیستند؟ این چه 
شیوه بیان عقاید است؟ چرا برای بیان نظرات خود از امام معصوم هزینه می کنیم. واقعا 
اگر برای بیان نظرات خود استدلال قوی داریم، بدون اینکه متوسل به اعتقادات مردم 
شویم، آن را بیان کنیم. لطفا امام رضا را وارد دعواهای سیاسی خود نکنیم. چرا آقای علم 
الهدی به جای اینکه نقش سخنگوی امام رضا)ع( را به عهده بگیرند، دلایل شخصی و 
عقلانی خود را برای اینکه نیروهای انقلابی، افراطی نیستند و نباید آنها را تندرو نامید، 
بیان نمی کند. چرا دوست دارند بخشی از جامعه را به نام امام رضا )ع( در برابر بخش 

دیگری قرار بدهند.
واقعا چرا باید به نام دین و مذهب به سمت تفرقه گرایی حرکت می کنیم؟

آقای مطهری از ضرر اقتصادی که تعطیلات زیاد به کشور می زند، حرف بزنند و 
استدلال بیاورند. چرا از امام هزینه می کنند. آیا امام رضا)ع(  به آقای مطهری گفته است 
که از تعطیلات زیاد راضی نیست؟ آیا حدیثی در این مورد پیدا کرده اند؟ لطفا از طرف 
امام رضا حرف نزنید. امام متعلق به همه مردم است و گاهی برخی حرف های شما 
بخشی از مردم را از امام رضا که معروف به مهربانی و رئوف بودن است، دور می کند. 
ساحت امام رضا)ع( و حرم مطهرشان را آلوده سیاست، جناح بازی و رقابت های 
انتخاباتی نکنید. مردم نباید فکر کنند که این حرم متعلق به اصول گرایان یا اصلاح 
طلبان است. در هیئت های مذهبی هم گاهی شاهد این رفتار هستیم. سال هاست 
برخی از هیئت های مذهبی درگیر مسائل جناحی شده اند. این رفتار آنها باعث شده 
است برخی از علاقه مندان به جلسات مذهبی به خاطر نگاه متفاوت سیاسی به مداح 
مشهور جلسه، حاضر به شرکت در روضه امام حسین)ع(  و اهل بیت نباشند. در پایان 
بازهم تکرار می کنیم که اگر نظری داریم، آن را بیان کنیم و از طرف چهره هایی که نزد 
مردم مقدس و عزیز هستند، هزینه نکنیم. اگر حرف هایمان درست و حق است که مردم 

قبول می کنند اگر نه که باید بپذیریم که شاید حرف مان دقیق و درست نیست.

رئیس فراکسیون حقوق شهروندی مجلس:

دیوار نهادهای انتخابی کوتاه است
و همه  است  کوتاه  انتخابی  نهادهای  دیوار  متاسفانه  نماینده مجلس گفت:  یک 
موضوعات را از آن منظر و جنبه می بینند درحالی که شفافیت باید در همه ارکان وجود 

داشته باشند و شفافیت را باید از همه جا بخواهند.
عبدالکریم حسین زاده نماینده مردم نقده و اشنویه و عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی علت مخالفت خود با طرح اولیه شفافیت آرا نمایندگان را دارای دو وجه 
دانست و گفت: یک وجه آن شفافیت علیه شفافیت است و وجه دیگر شفافیت در راستا 
و با هدف شفافیت است، مثل چیزی است که شما مدام از دموکراسی حرف بزنید اما 
دمکراسی را علیه خود دمکراسی به کار ببرید. وی افزود: اگر هدف از شفاف سازی به 
مفهوم واقعی و برای توسعه کشور و بدون غرض ورزی سیاسی باشد کار درستی است اما 
اگر شفاف سازی به منظور حذف رقبای سیاسی و رسیدن به اهداف شخصی و گروهی 
ارگان های  به دیگر  باشد به ضدشفافیت تبدیل می شود. وی درباره بسط شفافیت 
انتصابی و انتخابی، گفت: شفافیت که نباید جزیره یا سلیقه ای باشد یا جایی که 
می خواهیم شفاف باشد و جایی که نمی خواهیم نباشد، شفافیت اگر می خواهد در آرا و 
تصمیم گیر ی ها وجود داشته باشد باید در همه چیز وجود داشته باشد آن هم به صورت 
مطلق خوب است؛ اگر هم که رنگ و بوی سیاسی به خودش می گیرد و جناحی می  شود 

به ضد ارزش و ضد خودش تبدیل می شود.

مجید سلیمی بروجنی*

سردار فدوی:

دشمنان دریافته اند که گزینه نظامی
 علیه ایران نتیجه ندارد

 جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دشمن به این نتیجه رسیده که گزینه نظامی 
علیه ایران نتیجه ای ندارد، گفت: توانمندی های نظامی ما امروز حتی با 5 سال گذشته 

قابل قیاس نیست.
دریادار پاسدار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه در آیین افتتاحیه دوره آموزشی رزم 
مقدماتی آموزشگاه شهید مدرس نیروی زمینی سپاه با تسلیت ایام عزای ال الله و بیان 
اینکه  راه مقاومت و آزادی خواهی ائمه معصومین )ع( را باید ادامه داد، گفت : به برکت 
انقلاب اسلامی هر ساله دل ها و قدم های عاشق و دلداده در اربعین حسینی به سمت و 

سوی سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین روانه می شود.
وی افزود : با پیروزی انقلاب اسلامی دشمنی استکبارجهانی به سرکردگی امریکا با ما 
کلید خورد؛ دشمنان علیه انقلاب اسلامی انواع توطئه ها را به کار گرفتند، اما با تدابیر 
پیامبر گونه حضرت امام )ره( و هوشمندی مردم تمامی آنها خنثی شد. اسلام، انقلاب و  
ولایت همچنان با قدرت ادامه دارد؛ گفت: دشمنی استکبار جهانی نیز با انقلاب و نظام 
اسلامی ما همچنان ادامه داد و به دلیل اینکه ماهیت دشمنی آمریکا با ایران از جنس حق 
و باطلی می باشد، این تقابل تمام نشدنی است. جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه 
دشمنان با هدف نابود کردن انقلاب نوپای اسلامی جنگ 8 ساله را توسط صدام به راه 
انداختند، اظهار کرد: بیش از 50 کشور در جنگ تحمیلی علیه ایران حضور داشتند و 
با وجود تمامی پشتیبانی ها، آمریکایی ها زمانی که دیدند بعثی ها توانایی مقابله با ایران 
را ندارند، در عملیات کربلای 5 مستقیما وارد میدان شدند. وی در ادامه تصریح کرد : 
توانمندی های نظامی ایران اسلامی امروز حتی با 5 سال گذشته قابل قیاس نیست 
و با وجودی که دشمنان با همه توان علیه جمهوری اسلامی ایستاده اند، اما در مقابل 
ما شکست خورده اند. دریادار فدوی با بیان اینکه دشمنان دریافته اند که گزینه نظامی 
علیه ایران نتیجه ندارد و تلاش می کنند با روش های دیگر در مقابل حق خواهی های ما 
بایستند، گفت: آنها امروز تلاش می کنند به گروه های مقاومت ضربه بزنند و با ایجاد رعب 
و وحشت نظام مقدس جمهوری اسلامی را از آرمان هایش عقب برانند، اما همواره نتیجه 
ای جز شکست و ناکامی برای آنها حاصل نشده است. جانشین فرمانده کل سپاه در ادامه 
اظهار کرد: آمریکا اگر بتواند برای نابودی انقلاب اسلامی از هیچ کاری دریغ نمی کند و 
اگر بداند  امشب می تواند کاری انجام بدهد که جمهوری اسلامی نباشد این کار را به فردا 
موکول نمی کند، اما طی این سالها برغم تمامی دشمنی ها برابر اقتدار و عظمت نظام 
اسلامی ما ناکام و شکست خورده بوده اند. وی با بیان اینکه امریکایی ها حتی  فکرش 
را هم نمی کردند که هواپیمای متجاوزشان را هدف قرار دهیم یا قایق متجاوز آنها را مورد 
پیگیری قرار دهیم، گفت: اینکه آمریکا از جمهوری اسلامی ایران بابت هدف قرار ندادن 
هواپیمای با سرنشینش تشکر می کند، نشانگر اوج استیصال وضعف استکبار جهانی برابر 

انقلاب اسلامی و ملت ایران است.

دستیار ویژه رئیس سازمان انرژی اتمی:

فردو نماد اقتدار ملی ایران اسلامی است
دستیار ویژه رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه فردو نماد اقتدار ملی ایران اسلامی 
است، گفت: سایت فردو با هوشمندی و هوشیاری فنی متخصصان و کارشناسان صنعت 

هسته ای با نشاطی بیش از گذشته به فعالیت های خود ادامه می دهد. 
»علی اصغر زارعان« در دیدار نزدیک به 70 تن از نمایندگان ولی فقیه و ائمه جمعه 
استان های قزوین و مرکزی اظهارداشت: ایران اسلامی در حوزه های مختلف چرخه 
سوخت به خوداتکایی رسیده است و نه تنها تلاش های سرویس های اطلاعاتی استفاده 
آنها از شگردهای گوناگون برای کند کردن این فرآیند تاکنون به جایی نرسیده بلکه در برابر 
این تلاش های خصمانه و مذبوحانه جمهوری اسلامی ایران تاکنون موفقیت های گسترده 
ای داشته است. زارعان با اشاره به فعالیتهای سایت فردو خاطرنشان کرد: سایتی که 
دشمن و نظام سلطه به دنبال تعطیلی آن بودند، زنده تر از گذشته مشغول فعالیت است. 
نه تنها فردو تعطیل نشد بلکه فعالیت آن نسبت به گذشته افزایش یافت. وی اظهارداشت: 
پیش از برجام 720 ماشین سانتریفیوژ در این سایت فعالیت داشته است و امروز یک هزار 
و 44  ماشین نسل اول در حال چرخش و فعالیت است و هر زمان کشور نیاز به غنی 
سازی 20 درصد داشته باشد، می توانیم طی فرآیندی این نیاز را برطرف نماییم. غرب 
از این موضوع عصبانی است.  وی گفت: چون دشمن قادر به آسیب رساندن به فردو و 
تخریب آن نیست، طی مذاکرات روی فردو تکیه کرده بودند که فعالیت آن را کند کنند که 
با هوشمندی و هوشیاری فنی، نه تنها این امر اتفاق نیفتاد بلکه فردو با نشاطی بیش از 
گذشته به فعالیت های خود ادامه می دهد. دستیار ویژه رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان 
اینکه پیشرفت های اخیر فردو نسبت به گذشته قابل قیاس نیست،خاطرنشان کرد: غنی 
سازی کشور در مقایسه با قبل از برجام تفاوت چندانی در میزان غنی سازی ندارد. زارعان با 
اشاره به فعالیت های شبانه روزی متخصصین و دانشمندان صنعت هسته ای کشور گفت: 
در دو سال گذشته شاهد ساخت و راه اندازی آزمایشگاه ملی مرجع خلاء ایران که دارای 
خط تولید فشارسنج های خازنی است و مرکز ملی تحقیق و توسعه علوم و مهندسی مواد 
با آزمایشگاه هایی نظیر خواص مکانیکی، خوردگی و مهندسی سطح، کامپوزیت و آنالیز 
شیمیایی بوده اید که بهترین فرزندان این مرز و بوم در آنها مشغول بکار و پژوهش شده 
اند. وی با اشاره به همکاری مشترک ایران و روسیه در زمینه تولید ایزوتوپ های پایدار با 
دو ایزوتوپ زنون و تلریوم در فردو پرداخت و گفت: اهمیت این فناوری اگر بیشتر از غنی 
سازی نباشد، کمتر نیست و این صنعت با این اقدامات بسیار ارزشمند، مرزهای دانش 
و فناوری را درمی نوردد. وی تاکید کرد: مجموعه تاسیساتی که در فردو ایجاد می شوند، 
عنوان ملی دارند و در خدمت تمامی صنایع و مراکز تحقیقاتی کشور هستند. لذا توسعه 
فعالیت ها و ارتقاء ظرفیت های علمی و فنی این سایت، مهمترین پیام استقامت ملت بزرگ 

ایران برای بدخواهان و دشمنان نظام مقدس جمهوری اسلامی است.

 رئیس دفتر رئیس جمهوری: 

تروریسم با مرگ البغدادی پایان نمی یابد 
رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت که نفر اول گروه تروریستی نابود شد ولی این امر هرگز 

موجب پاک شدن اصل فساد نمی شود. 
محمود واعظی، روز دوشنبه در واکنش به مرگ ابوبکر البغدادی سرکرده داعش افزود: 
مبارزه با تروریسم از سوی هر کشوری که باشد اقدامی موجه است ولی به اعتراف مقامات 
آمریکایی، گروه تروریستی داعش توسط خود آمریکا شکل گرفت و تا زمانی که در راستای 
منافع این کشور به انجام ترورهای کور و جنگ افروزی در منطقه مشغول بود، مورد حمایت 
قرار داشت. وی ادامه داد: اکنون که منافع آمریکا از سوی این گروه خودساخته در معرض 
خطر قرار گرفته است، طی یک برنامه پیچیده، نفر اول گروه داعش را نابود می کند ولی 
این امر هرگز موجب پاک کردن اصل فساد نمی شود. واعظی با اشاره به شکست های 
میدانی داعش در عراق و سوریه اضافه کرد: هر چند، امروز چیزی به نام داعش )دولت 
اسلامی عراق و شام( وجود ندارد و گروه های تروریستی منتسب به آن بسیار ضعیف و 
کم تحرک شده اند اکنون این سئوال مطرح است که چرا بن لادن و البغدادی هر دو در 
آستانه انتخابات آمریکا کشته می شوند تا از آن به عنوان یک برگ برنده در انتخابات مورد 
استفاده قرار گیرد. وی گفت: کشته شدن ابوبکر البغدادی به عنوان یک تروریست تبهکار 
که جنایات بزرگی را مرتکب شده است، اقدامی مثبت به شمار می آید ولی فعالیت های 
جنایتکارانه این گروه، زمانی پایان می یابد که کشورهای حامی آنان دست از حمایت های 
مالی و تسلیحاتی آنان در جهت منافع خود بردارند.رئیس دفتر رئیس جمهوری با اشاره به 
حمایت های همه جانبه واشنگتن و متحدانش از گروه های تروریستی تاکید کرد: بدیهی 
است، تا زمانی که آمریکا و برخی از کشورهای منطقه از گروه های تروریستی استفاده 

ابزاری می کنند، تفکر و اندیشه تروریسم خشک نخواهد شد.

آیت الله استادی: 

صداوسیما دارای اشکالات جدی است
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به اسلامی بودن صداوسیما گفت: به این 
معنی نیست که هرچه در صداوسیما هست درست است، همین صداوسیما گاهی اوقات 
چیزهایی دارد که مورد اشکال جدّی است.   آیت الله استادی در دومین روز از مراسم 
عزاداری ماه صفر که در دفتر حضرت آیت الله العظمی سبحانی برگزار شد، با اشاره به 
جلسه سخنرانی یکی از اشخاص غیرروحانی و استقبال جمعیت از آن گفت: شنیده می 
شود که فردی غیرروحانی که اطلاعات درستی هم ندارد وقتی برای سخنرانی در جایی 
دعوت می شود، سیل جمعیت به سمت او سرازیر می شوند، چرا مردم اینگونه هستند؟ 
چرا مردم نباید از فرد مطمئنی بپرسند که از کدام منبر و سخنرانی استفاده کنیم؟ استاد 
حوزه علمیه قم بیان کرد: درست است که ما جمهوری اسلامی هستیم و صداوسیما هم 
اسلامی است اما به این معنی نیست که هرچه در صداوسیما هست درست است، همین 
صداوسیما گاهی اوقات چیزهایی دارد که مورد اشکال است و گاهی اوقات اشکال جدی 
هم دارد بنابراین باید دقت کنیم. او ادامه داد: چقدر در مورد کتابخوانی تبلیغ می شود اما 
چقدر کتاب خوب داریم؟ چندروز قبل تلویزیون نشان داد 30 جلد کتاب برای نوجوانان 
نوشته شده است اما ترجمه بود. باید در محتوای کتاب ها دقت کرد. ما باید بیدار و مراقب 

باشیم که فرزندانمان چه می کنند و چه می خوانند.

رئیس مرکز مطالعات راهبردی نیروی انتظامی:

زندان ها بازدارندگی کافی ندارند
رئیس مرکز مطالعات راهبردی نیروی انتظامی یکی از اهداف رسیدگی به پرونده ها در 
کلانتری ها را افزایش بازدارندگی دانست و گفت: زندان های ما بازدارندگی کافی را ندارند. 
سردار احمدرضا رادان روز دوشنبه در دیدار  رئیس پژوهشگاه قوه قضاییه ضمن تاکید 
بر ضرورت انجام فعالیت های پژوهشی با هدف کاهش ورودی پرونده ها به دستگاه قضا 
اظهار کرد: به عنوان نمونه در پرونده های مربوط به راهنمایی و رانندگی باید اقداماتی 

انجام داد تا تصمیمات در کلانتری گرفته و به جای جرم، تخلف انتظامی تعریف شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت که در شرایط دشوار 
اقتصادی فعلی و در شرایطی که خزانه داری آمریکا برای 
ضربه زدن به کشورمان جایزه تعیین می کند؛ خیر کشور در 
این است که تا حد امکان از مسائل حاشیه ای و فرعی پرهیز 

کرده و به همبستگی ملی آسیب نزنیم.
علی لاریجانی روز دوشنبه در آیین افتتاح فاز دوم مجتمع 
فولاد کویر دامغان اظهار کرد: باید همه در ضروریات کشور 
حرفی  چه  شرایطی  چه  در  بدانیم  و  شده  داستان  هم 

می زنیم.
وی با اذعان به این که »هیچ چیز مهمتر از همبستگی 
ملی نیست«، افزود: اختلاف نظر در همه کشورها وجود 
و گفت وگوها  و حرف ها  در سلیقه  اختلاف  این  اما  دارد 
چه در حوزه سیاسی و چه در حوزه های فکری و فرهنگی 
نباید به گونه ای باشد که به همبستگی ملی آسیب بزند. 

حرف های نیشگویانه نزنیم.
سختی های اقتصادی گذرا هستند 

وی با بیان این که »هدف گذاری دشمن روشن است«، 
خاطرنشان کرد: دشمن به دنبال فلج کردن اقتصادی و 
مایوس کردن سرمایه گذاران از سرمایه گذاری در ایران است 
و رد همه این واقعیات را می توان در سخنان وزیر خارجه 

آمریکا و برنامه ریزی های وزارت خزانه داری این کشور دید.
اقتصادی  شرایط  به  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
را  امروز اشاره و تصریح کرد: اگرچه امروز دوران سختی 
می گذرانیم اما این دوره، دوره گذرایی است و باید با استفاده 
از این دوره به سمتی حرکت کنیم که تاب آوری اقتصادمان را 

بیشتر و زمینه را برای حضور مردم فراهم تر کنیم.
وی ادامه داد: کشور ما از نظر خصم بیرونی با مشکلاتی 
روبه رو است و از همین رو است که آن ها در پی فلج کردن 

اقتصاد ما هستند.
از  باید  شرایط  این  »در  این که  بیان  با  هم چنین  وی 
تولیدکننده حمایت خاص کرد«، گفت: دشمن در پی این 
است که به اقتصاد و تولید ما لطمه بزند؛ لذا همه باید دست 

به دست هم دهیم و اجازه ندهیم که این اتفاق بیفتد.
به بهانه فساد کارخانه ها را نبندیم 

اختیارات  کوشیده  »مجلس  این که  بیان  با  لاریجانی 
بیشتری به استان ها بدهد«، گفت: انتظار می رود که اگر 
واحدی مشکل سرمایه در گردش دارد بانک ها ورود کنند، 
نمایندگان، استاندار و مدیران استانی بکوشند که مشکل 

تولیدکننده را به هر نحوی حل کنند.
وی با بیان این که »نباید به بهانه فساد کارخانه ها را تعطیل 
کرد«، گفت: متخلف باید برابر قانون مجازات شود اما نباید 
به بهانه مقابله با فساد کارخانه ها را تعطیل کرد؛ چراکه با 
خوابیدن هر کارخانه هزار خانواده با مشکل روبه رو می شود.
از  این شرایط هیچ چیز مهمتر  این که »در  بیان  با  وی 
چرخیدن چرخ تولید نیست«، اضافه کرد: در این شرایط 
که  نیست  این  از  مهمتر  چیزی  هیچ  اقتصادی  دشوار 

کارگران ما در آخر ماه حقوق داشته باشند.
به  توجه  ضرورت  بر  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
روستاها نیز تاکید و تصریح کرد: متاسفانه در دو دهه اخیر 

سرعت تخلیه روستاها در ایران بسیار بیشتر از متوسط های 
جهانی بوده و این در حالی است که در جمهوری اسلامی 

روستاها دارای آب، برق، گاز و راه، مدرسه و مسجد شدند.
وی با بیان این که »با وجود همه این ها چرخه اقتصادی 
چرخه  نچرخیدن  دلیل  به  افزود:  نمی چرخید«،  روستا 
با سرعت بسیار  اقتصادی روستا، شاهد تخلیه روستاها 
که  کرده  تلاش  راستا  همین  در  مجلس  بودیم.  بالایی 
زمینه ای فراهم کند و امکاناتی در حاشیه روستاها ایجاد 

شود تا مشکل اقتصاد و اشتغال روستاها حل شود.
سیستم دیوانی ما با بیماری مواجه است 

لاریجانی به تسهیلات اختصاص یافته به طرح اشتغال 
روستایی اشاره کرد و گفت: اگر اجرای این طرح به حل 
معضل اشتغال روستایی کمک کند، اجرای این طرح در 

سال های آتی هم ادامه می یابد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که »سیستم 
دیوانی ما با بیماری مواجه است«، افزود: متاسفانه حجیم 
بودن دولت هم سبب شده گاه دولت خود به مانعی بر سر 
تولید و سرمایه گذاری تبدیل شود. این در حالی است که 

سیستم دولتی باید تسهیل گر و هدایت گر باشد.

ایران گرفتار حقه بازی آمریکایی ها شده است
 رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین دوشنبه شب  
گفت:  دامغان  در  غربت«  در  »مجاهدان  اجلاسیه  در 
شده ایم؛  آمریکایی ها  حقه بازی  گرفتار  سال هاست 
خودشان می دانند ما سلاح هسته ای نداریم اما می کوشند 

تا مردم ایران را آزار دهند.
علی لاریجانی گفت: دشمن امروز قدرت جریان مقاومت 
را باور دارد که به میزان همین استقامت نیز دسیسه های 
خود را بر جبهه مقاومت تحمیل می کند و می توان با وحدت 

و همدلی، همه این دسیسه ها را خنثی کرد. 
وی تصریح کرد: جهاد با حرکت انقلابی بین مسلمانان 
رشد یافت و مجاهدان به همین دلیل جایگاه خود را در 

سطح منطقه و جهان پیدا کردند. 
لاریجانی، فرار از جهاد را سبب سستی در دین و سلطه 

دشمنان بر ملت ها دانست. 
لاریجانی، به راه شناخت مجاهد و تروریست اشاره کرد و 
گفت: مجاهدان برای راحتی و آسایش خلق و تروریست ها 
برای ایجاد وحشت فعالیت می کنند که این امر بهترین راه 

برای شناخت مجاهد از تروریست است. 
مقاومت  های  جبهه  در  مجاهدان  کرد:  اضافه  وی 
کشورهای اسلامی با جهاد و ایستادگی خود، در غربت 
در  تاثیرگذار  و  پیشگام  حرکتی  جهاد  این  بلکه  نیستند 

خاورمیانه است.
وی خاطر نشان کرد: اگر به حوادث پر تلاطم قرن 20 و 
21 نظاره کنیم می فهمیم که حرکت علما و مردم در انقلاب 
مشروطه، نهضت تنباکو و دیگر نهضت ها، به خوبی نقش 

علما را نشان می دهد. 
لاریجانی، فلسطین را یکی از موضوعات اصلی جهان 
اسلام دانست و گفت: ترس و واهمه رژیم صهیونیستی 

امروز به دلیل استقامت مردم فلسطین است.
با مردم، پایداری و شکیبایی  وی افزود: رازداری، مدارا 
همه  که  است  مومن  انسان  خصلت  سه  سختی ها،  در 

مسلمان ها باید این موارد را در زندگی خود به کار گیرند. 
راهی جز مقاومت و پایداری اسلام نمانده است

ترامپ  کرد:  اضافه  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
درخصوص ترور ابوبکر بغدادی سخنانی گفت و به صراحت 
اعلام کرد جنگ در خاورمیانه را به دلیل رسیدن به نفت 

انجام داد که این حرف خباثت دشمن را نشان می دهد. 
وی تصریح کرد: ادعای آمریکا در خصوص ساخت سلاح 
هسته ای از سوی ایران بی اساس، پوچ و حقه بازی جدید 

آن ها برای اذیت و آزار ملت ایران است.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت:ایستادگی ملت های 
جبهه مقاومت و منطقه به دلیل رفتار دشمنان است، چرا که 

راهی جز مقاومت و پایداری اسلام نمانده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

هیچ چیز مهمتر از همبستگی ملی نیست 
حرف های نیشگویانه نزنیم

معاون اول رئیس جمهوری بهبود فضای کسب و کار را یکی از اولویت های دولت تدبیر و 
امید عنوان کرد و گفت: پیگیری ها برای مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار باید به 
سمتی برود که یک پنجره واحد طراحی و مردم بتوانند همه فرایندهای ایجاد کسب و کار 

را به آسانی و از طریق این پنجره واحد پیگیری کنند. 
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با بیان اینکه 
اقتصاد ایران از مشکلاتی نظیر رانت و انحصار رنج می برد، تصریح کرد: اگرچه اقتصاد 
کشور با اشکالات ساختاری و اساسی روبروست اما نباید به بهانه وجود این اشکالات، 
برخی اصلاحات ضروری نظیر مقررات زدایی و حذف فرایندهای دست و پاگیر در محیط 
کسب و کار را به تعویق بیندازیم و این اصلاحات را به اجرای برنامه های بلندمدت نظیر 
اصلاح ساختارهای اقتصادی کشور موکول کنیم. وی افزود: اقتصاد ایران به شدت 
از  اما به دلایل متعدد  نیازمند ایجاد اشتغال و سرمایه گذاری در بخش تولید است 
جمله وجود برخی موانع در محیط کسب و کار، بخش خصوصی انگیزه کافی را برای 
سرمایه گذاری و اشتغال زایی ندارد و این یک نگرانی جدی برای آینده اقتصاد کشور 
محسوب می شود. جهانگیری با تاکید بر اهمیت فعالیت هیأت مقررات زدایی و تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار خاطر نشان کرد: با وجود اینکه این هیأت از اختیارات لازم 
برای حذف مقررات غیرضروری برخوردار است اما همچنان شاهد وضع مقررات جدید 
از سوی دستگاه های اجرایی هستیم که لازم است برای جلوگیری از این اتفاق، هیأت 
مقررات زدایی فعال تر شود و مقررات جدیدی که از سوی دستگاه های اجرایی وضع می 
شوند را مورد بررسی قرار دهد تا در صورت مغایرت با برنامه تسهیل فضای کسب و کار، 
نسبت به لغو مجوز ها اقدام کند. همچنین لازم است که دستگاه های اجرایی پیش از 
وضع مقررات و مجوزهای جدید، هماهنگی های لازم را با هیأت مقررات زدایی انجام 
دهند. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه متاسفانه در سالیان گذشته توجه کافی 
به موضوعاتی نظیر بهبود کسب و کار و بهره وری در کشور صورت نگرفته، افزود: با وجود 

آن که در برنامه های سوم، چهارم، پنجم و ششم توسعه کشور تاکید شده که 33 درصد 
از رشد اقتصادی باید از محل بهره وری باشد اما در عمل اتفاق مثبتی رخ نداده و این در 
 ـ12 سال رشد اقتصادی خود را از  حالی است که برخی کشورهای شرق آسیا طی 10
محل بهره وری تامین کرده اند. وی افزود: در دولت اصلاحات مراسمی تحت عنوان روز 
بهره وری برگزار می شد و دستگاه های اجرایی گزارش عملکرد خود را در این خصوص 
ارائه می کردند چرا که می دانستند این موضوع برای دولت از اهمیت خاصی برخوردار 
است. جهانگیری با اشاره به این که حسن روحانی از ابتدای کار دولت تدبیر و امید 
همواره بر ضرورت بهبود محیط کسب و کار تاکید داشته است، از وزارت امور اقتصادی و 
دارایی خواست گزارش عملکرد دستگاه های اجرایی در زمینه بهبود فضای کسب و کار 

را به صورت فصلی و سالانه به دولت ارائه دهد.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه مبنی بر رتبه پایین 
کشورمان در بخش بهبود فضای کسب و کار در سطح منطقه، گفت: جمهوری اسلامی 
ایران با برخورداری از ظرفیت های گسترده و پیشرو بودن در بسیاری از حوزه ها در سطح 
کشورهای منطقه، زیبنده نیست که از نظر فضای کسب و کار رتبه پایینی در مقایسه با 
کشورهای منطقه داشته باشد. وی با تاکید بر اینکه ما به عنوان دولت باید با جدیت بر 
موضوع بهبود فضای کسب و کار پافشاری کنیم و همه دستگاه های اجرایی را به همراهی 
و مشارکت مکلف نمائیم، از وزارت امور اقتصادی و دارایی به عنوان متولی اصلی فضای 
کسب و کار کشور خواست با همراهی و هماهنگی هیئت مقررات زدایی و سازمان امور 
اداری و استخدامی موضوع کسب و کار را به عنوان یک اولویت جدی دولت پیگیری و 

عملکرد دستگاه های اجرایی در این زمینه را به دولت گزارش دهند.
جهانگیری همچنین از دبیرخانه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی خواست گروهی را 
برای پیگیری موضوع بهبود فضای کسب و کار تعیین کند و به صورت مستمر با وزارت 

امور اقتصادی و دارایی در ارتباط و هماهنگی باشد.

معاون اول رئیس جمهوری: 

بهبود فضای کسب و کار از اولویت های دولت است

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، گفت: 
باید میان سران قوا، ادارات و سازمان ها و هر جا که پولی 
و بودجه ای داده می شود، شفافیت وجود داشته باشد؛ 
شفافیت باعث افزایش نظارت و کاهش فساد می شود.   

سخنان  به  اشاره  با  ذوالقدر«  فاطمه  »سیده 
رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت درباره برجام اظهار 
داشت: پس از تصویب توافقنامه چندجانبه هسته ای، 
با برداشته شدن تحریمهای ظالمانه، گشایش سیاسی 
و اقتصادی در کشور به وجود آمد، رفت و آمد کشورها 
و شرکت های بزرگ به خصوص برای سرمایه گذاری در 

ایران رونق گرفت و بیشتر شد. 
وی در ادامه تصریح کرد: البته به دلیل عواملی همچون 
تیم  غلط  سیاست های  اتخاذ  و  کافی  نظارت  فقدان 
اقتصادی دولت در آن دوره، آن طور که باید در مواجهه 
با این تحریم ها خوب عمل نشد و یکسری سیاست هایی 
که  شد  منجر  نیز  سوءاستفاده هایی  به  که  شد  اتخاذ 
مسائلی نظیر گرانی خودرو و مشکلاتی از این قبیل را 
به دنبال داشت.  یعنی هم یکسری عوامل داخلی و هم 
یکسری عوامل خارجی در به وجود آمدن این مشکلات 

نقش داشتند. 
ذوالقدر ادامه داد: کشورهای اروپایی تابع آمریکا بودند 
و به دلیل ترس از تحریم شدن از سوی کاخ سفید، به 
تعهدات خود در قبال ایران عمل نکرده و حمایت های 

ایران  رئیس جمهوری  بنابراین  ندادند،  انجام  را  کامل 
هم اعلام کرد که ما هم تعهدات برجامی مان را به تدریج 
کاهش می دهیم که یک سیاست مقابله به مثل بجا و 
خوب بود. وقتی که آنها به تعهدات خود وفادار نباشند و 
به آنها عمل نکنند، قطعا از ایران هم نباید انتظار داشته 
وفادار  برجام  بندهای قطعنامه  به تک تک  باشند که 

بماند. 
وی گفت: الان تقریبا یک سالی است تیم اقتصادی 
جدید بر سر کار آمده، اشخاص جدیدی به عنوان وزیر 
اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی معرفی شده اند که منشأ 
تحولاتی شد و گشایشی پدید آمد. هر چند هنوز به نقطه 
مطلوب نرسیده ایم و همچنان با مشکلات اساسی دست 

به گریبان هستیم. 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: هنوز میزان اشتغال در میان جوانان در 
حد مطلوب نیست و قیمت ها بالاست. البته با توجه به 
آماری که رئیس جمهوری هم در صحبت های خود اعلام 
کردند، تورم نسبت به قبل چند درصدی کاهش پیدا که 
این نشانه خوبی است و آقای روحانی قول هم داد که تا 

اسفند ۹8 روند تورم نزولی باشد. 
به  توجه  با  امیدواریم که  ما هم  ذوالقدر عنوان کرد: 
همکاری که بین سه قوه وجود دارد، سیاست های خوب 
اتخاذ شده و نظارت هایی که باید، انجام شود و با کسانی 

قطعاً  که  شود  جدی  برخورد  کردند  سوءاستفاده  که 
رئیس قوه قضائیه هم در این مورد خیلی خوب و بجا دارد 
عمل می کند. امیدواریم با تلاش آنها جلوی مفسدان 
اقتصادی گرفته و با کسانی که در بازار ارز و سکه اخلال 

وارد کردند برخورد جدی شود. 
کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده  این 
امیدواریم با نظارتی که انجام می شود و با کارگروه هایی 
قیمت خودرو  و  کند  ورود جدی  وزیر  ایجاد شده،  که 
این  انجام می شود،  دارد  ایران خودرو  در  و فسادی که 
سوءاستفاده ها برداشته شود تا بتوانیم یک مقدار فشارها 
را از روی مردم کم کنیم. باید بتوانیم فشارها را از روی 
مردم کم کنیم تا بار مشکلات از روی دوش مردم خوب و 
وفادار و همیشه حاضر در صحنه کمتر شود و بتوانند یک 

زندگی خوب، طبیعی و آرام را داشته باشند. 
وی با اشاره به سخنان رئیس جمهوری در مورد اینکه 
نباید اجازه بدهیم به سیستم بانکی ما اتهام پولشویی 
بزنند، گفت: بله این یک مساله مطلوب است و همه 
کشورها در پی این هستند که اتهاماتی در این زمینه برای 
آنها به وجود نیاید و پولشویی نداشته باشند. پولشویی 
کشور  از  خارج  در  چه  و  داخل  در  چه  است  ممکن 
وجود داشته باشد و واقعا بانک های ما باید این قدرت و 
شفافیت را داشته باشند و نظارت ها هم روی آنها باشد که 

از این اتهام مبرا باشند. 

سیده فاطمه ذوالقدر:

شفافیت باعث افزایش نظارت و کاهش فساد می شود 

 نماینده رئیس قوه قضاییه در تعیین اعضای هیئت منصفه سراسر کشور تصریح 
کرد: رئیس قوه قضاییه بر اعمال اصل 168 قانون اساسی که شامل مطبوعات و جرایم 
سیاسی می شود تاکید دارد، لذا رسیدگی به جرایم سیاسی در هیات منصفه امسال 

عملیاتی می شود و باید آمادگی بیشتری در این زمینه وجود داشته باشد. 
ناصر سراج در جلسه تقدیر از اعضای دوره پیشین هیات منصفه مطبوعات ضمن 
ابلاغ پیام سلام و تقدیر رئیس قوه قضاییه به حاضرین در جلسه گفت: الحمدالله در 

این دو سال مشکلی نداشتیم و هیات منصفه در این مدت 180 جلسه برگزار کرد.
نماینده رئیس قوه قضاییه در تعیین اعضای هیئت منصفه سراسر کشور با بیان اینکه 
11 هزار و ۹00 نشریه مکتوب و دیجیتالی داریم، گفت: در دوره پیشین 80 محکومیت 
و 80 برائت داشتیم و در سایر موارد نیز تجدید وقت صورت گرفته است. همچنین اکثر 
قریب به اتفاق محکومیت ها جزای مالی بوده است در عین حال سعی می کنیم با گفت 

وگو در هیئت نظارت آمار را از این تعداد پایین تر بیاوریم. 
سراج افزود: بنای ما این بوده است که یک نفر از هیئت نظارت در هیات منصفه باشد 
و مطالبی که در هیات نظارت مطرح می شود به اطلاع هیات منصفه برسد خصوصا 

در مورد پرونده هایی که از هیات نظارت به منصفه می آیند چرا که رابطه تنگاتنگ بین 
این دو هیات اهمیت بسیاری دارد و این ارتباط باید ادامه یابد. وی تصریح کرد: اکثر 
قاطع هیات منصفه ابقا شده است و ما فقط 5 تغییر در این حوزه داشتیم که جا دارد از 
آن 5 نفر هم صمیمانه تشکر کنم، این 5 نفر هیچ مشکلی نداشتند و همه وقت خود را 
در هیات منصفه صرف کردند، اما ما بنا داریم در هر دوره 4 تا 5 نفر را تغییر دهیم تا در 

حوزه های بعدی افراد آموزش دیده بیشتری داشته باشیم. 
قطعا در دوره های بعدی از وجود این عزیزان استفاده خواهیم کرد. سراج ضمن تشکر 
و قدردانی از زحمات رحیمیان که زحمت ریاست دو ساله هیات منصفه را برعهده 
داشتند گفت: نفر اول قوه قضاییه شخصا اصل 168 قانون اساسی را مورد تاکید قرار 
داد و آن را مطرح کرد، لذا اعتقاد رئیس قوه قضاییه به هیئت منصفه بسیار بالاست و 

اختیارات هیئت منصفه را توسعه داده اند.
 پس از پایان اظهارات سراج نماینده رئیس قوه قضاییه در تعیین اعضای هیئت 
منصفه سراسر کشور، برخی از اعضای حاضر در جلسه نقطه نظرات و مطالب خود را 

مطرح کردند.

نماینده رئیس قوه قضاییه در تعیین اعضای هیات منصفه مطبوعات:

رسیدگی به جرایم سیاسی در هیات منصفه امسال عملیاتی می شود

مصطفی داننده*
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از فواید بلند مدت زردچوبه!
مطالعات نشان داده اند که زردچوبه به حفظ سلامت کبد کمک می کند، به ویژه 
زمانی که فرد در معرض سموم قرار می گیرد. به عنوان مثال، زردچوبه تولید صفرا را 

افزایش می دهد که از سلامت گوارش و سمزدایی پشتیبانی می کند.
زردچوبه یکی از ادویه های پر مصرف در جهان است. زردچوبه نه تنها به واسطه 
عطر، طعم و رنگ خود در آشپزی مورد استفاده قرار می گیرد، بلکه به واسطه فواید 
سلامت بالقوه خود از گذشته های دور مورد توجه مردم بوده است. طی سالیان اخیر 
نیز پژوهش های مختلفی درباره فواید زردچوبه برای سلامت انسان انجام شده است. 
ماده فعال موجود در زردچوبه که عامل رنگ زرد روشن این محصول نیز است، 
مسئول بسیاری از فواید سلامت زردچوبه عنوان شده است. نتایج یک پژوهش در 
دانشگاه یوسی ال ای در آمریکا نشان داد افرادی که طی بازه زمانی 18 ماهه این 
مطالعه، روزانه ۹0 میلی گرم کورکومین دریافت می کردند، بهبود چشمگیر در حافظه 
و توجه خود را شاهد بوده اند. همچنین، شرکت کنندگان بهبود در شرایط خلق و 
خوی را گزارش کردند. پژوهشگران بر این باروند که این فواید مهم ممکن است با 
خواص ضد التهاب قوی زردچوبه مرتبط باشند، اما برای درک بهتر به پژوهش های 
بیشتری در این زمینه نیاز است. مطالعات پیشین فواید زردچوبه برای سلامت 
شناختی و همچنین موارد دیگر مانند توانایی مبارزه با سرطان، تقویت سیستم 
ایمنی، و محافظت از عملکرد درست اندامی را نشان داده اند. در ادامه با برخی از 

فواید برجسته استفاده از زردچوبه بیشتر آشنا می شویم.
تقویت عملکرد سیستم ایمنی

فعالیت  از  زردچوبه  در  که کورکومین موجود  اند  داده  نشان  ها  پژوهش  برخی 
پروتئینی به نام CAMP پشتیبانی می کند که این پروتئین به حفظ عملکرد درست و 
سالم سیستم ایمنی کمک می کند. این ممکن است کلید پیشگیری از علائم آلرژی 
شما نیز باشد زیرا زردچوبه به عنوان یک تعدیل کننده فعالیت سیستم ایمنی عمل 
می کند. اساسا، این شرایط به پیشگیری از ترشح هیستامین کمک می کند که می 

تواند به معنای رنج کشیدن کمتر از آلرژی باشد.
محافظت از کبد

مطالعات نشان داده اند که زردچوبه به حفظ سلامت کبد کمک می کند، به ویژه 
زمانی که فرد در معرض سموم قرار می گیرد. به عنوان مثال، زردچوبه تولید صفرا را 
افزایش می دهد که از سلامت گوارش و سمزدایی پشتیبانی می کند. همچنین، 
زردچوبه بر تولید گلوکز و التهاب تاثیرگذار است و از عملکرد درست پانکراس پشتیبانی 

می کند.
مبارزه با زوال عقل

بسیاری از اپیدمیولوژیست ها مدتهاست تصور می کنند که استفاده از زردچوبه در 
هند به جمعیت پیر این کشور در حفظ سلامت شناختی خود کمک کرده است. 
مطالعات جدید به این مساله اشاره داشته و نشان داده اند که زردچوبه می تواند به 

طور فعال سلامت شناختی و نورولوژیکی را تقویت کند.
مبارزه با سرطان

مطالعت متعدد نشان داده اند که زردچوبه از توانایی بالایی برای مبارزه با سرطان 
در بدن برخوردار است. به عنوان مثال، کورکومین موجود در زردچوبه ممکن است 
به پیشگیری از سرطان های پستان و پروستات کمک کند زیرا هر دو مورد با التهابی 

پیوند خورده اند که کورکومین می تواند آن را کاهش دهد.
تامین آنتی اکسیدان هایی قوی

قدرت آنتی اکسیدانی زردچوبه می تواند در برابر فعالیت رادیکال های آزاد و استرس 
اکسیداتیو از بدن محافظت کند و فواید ضد پیری ارائه کند. زردچوبه به عنوان یکی از 
قدرتمندترین آنتی اکسیدان های طبیعی پشتیبان میتوکندری، ساختارهای سلولی 

تولید کننده انرژی، شناخته می شود.
تسکین سوء هاضمه

به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، مصرف زردچوبه ممکن است به تسکین 
ناراحتی های گاه و بیگاه معده کمک کند. در حقیقت، یک آزمایش بالینی در سال 
2014 نشان داد که افراد مبتلا به مشکلات مزمن دستگاه گوارش، مانند سوء 
هاضمه و سندرم روده تحریک پذیر، با دریافت کورکومین دو بار در روز و برای شش 

ماه، بهبود سریع تر سوء هاضمه را تجربه کردند.
از بین بردن سموم

از آنجایی که زردچوبه به تقویت سلامت کبد، گوارش، و سیستم ایمنی کمک می 
کند می تواند به فرآیند نابودی سمومی که سلامت انسان را در معرض خطر قرار می 

دهند و پیشگیری از انباشت آنها در بدن کمک کند.
زردچوبه التهاب کبد را کاهش می دهد، در شرایطی که به افزایش تولید صفرا کمک 
می کند. همچنین، این محصول به باززایی سلول های کبد و دفع سموم کمک می 

کند.
محافظت از غذا حین گریل کردن

برخی پژوهش ها نشان داده اند که افزودن زردچوبه به غذا پیش از گریل کردن 
آن می تواند تشکیل ترکیبات سمی را به میزان 40 درصد کاهش دهد، از این رو، 
می توانید آن را به عنوان ادویه ای عالی برای باربیکو در نظر بگیرید. با توجه به فواید 
سلامت مختلف زردچوبه، جای شگفتی نیست که این خوراکی زرد رنگ یک افزودنی 
عالی به برنامه سلامت و غذایی روزانه شما برای تحقق هدف سلامت و بهزیستی 

بلندمدت باشد.

سلامت 

آلودگی هوا می تواند تأثیراتی جدی بر سلامت ما داشته باشد، از جمله مواردی 
و  سرطان  روان،  سلامت  مشکلات  پوستی،  مشکلات  برونشیت،  آسم،   همچون 
بیماری های قلبی. در حقیقت، سالانه هفت میلیون نفر در اثر آلودگی هوا جان خود را از 
دست می دهند. بنابراین، غیر از فرار به حومه شهر، چگونه می توانیم از اثرات آلودگی هوا 
بر سلامتمان محافظت کنیم؟ تهران یکی از کلان شهرهای مطرح در زمینه ی آلودگی 
هواست؛ با شرایطی که به نظر می رسد هر روز بدتر هم می شود. به غیر از راهکارهای 
اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و... که می توان برای این کاهش آلودگی انجام داد، 
راهکارهایی هم از نظر بهداشتی و تغذیه ای وجود دارد که خوب است با رعایت آن ها 
به حفظ سلامتتان کمک کنید. در مورد عوارض آلودگی هوا بر سلامت افراد مطالب 
زیادی گفته شده است که با دانستن آن ها می توان به اهمیت رعایت نکات سلامتی و 
تغذیه ای مرتبط با آن پی برد. در زمان آلودگی هوا در سطح شهر تعداد بیشتری از افراد را 
می ببینیم که بینی و دهانشان را با ماسک های معمولی پوشانده اند؛ اما آیا این واقعاً برای 

محافظت از ما در برابر این آلودگی محیطی کافی است؟
اشاره  آلوده  این شرایط  ماندن در  نکته در مورد چگونگی سالم  به چند  ادامه  در 

می کنیم:
در مناطق آلوده و پرازدحام ماسک بزنید

طبق توصیه های متخصصان، ساکنین مناطق آلوده باید از ماسک های با کیفیت 
بهتری استفاده کنند تا به بهترین نحو از ورود هوای آلوده به ریه ها جلوگیری کنند. در 
واقع در مکان های آلوده بهتر است از ماسک های N۹5 که می تواند ذرات کوچک تری از 
هوا را فیلتر کند، استفاده کنید. در واقع ثابت شده است که این ماسک ها بسیار مؤثرتر از 
ماسک هایی است که جراحان هنگام برخورد با بیمارانی که ممکن است به بیماری های 

واگیردار مبتلا باشند، استفاده می کنند.
از ورزش در خارج از منزل در زمان آلودگی هوا خودداری کنید

دویدن یا پیاده روی صبحگاهی روزانه یکی از فعالیت های بدنی معمول است که معمولا 
صبح ها در پارک ها و سطح شهر، آن را می بینیم. با این حال، اگرچه انجام ورزش ضروری 

است، اما اگر کیفیت هوا مطلوب نباشد، بیشتر از این که برای سلامت بدن مفید باشد 
به آن آسیب می رساند؛ زیرا بدن در هنگام ورزش و فعالیت بدنی به اکسیژن بیشتری نیاز 
دارد. تنفس شدیدتر و بیشتر در هوای آلوده باعث استنشاق مواد سمی بیشتر و آسیب 
به سیستم تنفسی می شود. پس بهتر است یا اواخر عصر پس از به اصطلاح ته نشین 
شدن آلودگی هوا یا در ساعات اولیه ی صبح قبل از این که رفت و آمد عمومی شروع 

شود، فعالیت بدنی تان را انجام دهید.
تا جای ممکن از حضور در مناطق پر رفت و آمد خودداری کنید

به طور معمول، متراکم ترین مکان از نظر آلودگی هوا یک بزرگراه یا خیابان شلوغ تا 
شعاع 150 متری اطراف آن است. در جاهایی که آلودگی بیشتر است میزان آسم و 
کاهش عملکرد ریه نیز بیشتر است. در صورت امکان، سعی کنید از این مناطق دوری 
کنید و وقت گذراندن در خارج از منزل را به حداقل برسانید و اگر این امر اجتناب ناپذیر 

است، بهتر است همان طور که قبلًا توصیه شد از ماسک های N۹5 استفاده کنید.
هوای خانه تان را تهویه کنید

شاید به نظر برسد که در هوای آلوده بهتر است تمام روز درها و پنجره های خانه را 
ببندید و هیچ سیستم تهویه ی هوایی هم روشن نباشد. اما آنچه مسلم است میزان 
آلودگی هوا در فضای داخلی به همان میزان آلودگی در فضای باز است. پس به منظور 
تازه نگه داشتن هوا و جلوگیری از بیماری هایی که در هوای مانده به سراغ فرد می آید، 
لازم است که هوای منزلتان را تهویه کنید. بهترین زمان برای انجام این کار بین ساعات 
3 تا 5 بعدازظهر است؛ زمانی که سطح کربن به دلیل کاهش رفت و آمدها پایین  آمده 
است. اگر این زمان در منزل نبودید و برایتان امکان پذیر نبود، می توانید در اواخر شب 

زمانی که بار ترافیکی کاهش یافته است این کار را انجام دهید.
یکی دیگر از راهکارهای مفید برای تصفیه ی هوای خانه استفاده از گیاهانی است که 

این خاصیت را دارند.
سفرهای کوتاه و منظمی به خارج از شهر داشته باشید

برای سیستم ایمنی بدن شما مهم و لازم است که هرچند وقت یک بار حداقل از 

این آلودگی هوا دور بماند. بدین منظور مجبور نیستید به سفرهای گران قیمت و به 
مقاصد دوری بروید، همین که به اندازه کافی از شهر دور شوید تا هوای تازه و سالمی 
را استنشاق کنید کافی است. اواخر هفته و در زمان تعطیلات با کمی برنامه ریزی این 

فرصت مناسب را در اختیار بدنتان بگذارید تا به سلامتش کمک کنید.
غذاهای حاوی آنتی اکسیدان بیشتری مصرف کنید

همان طور که قبلًا هم ذکر شد آلودگی هوا اثرات مخربی بر سلامت ما می گذارد اما 
خبر خوب این که تحقیقات نشان داده است بین آنچه می خوریم و میزان محافظت 
ما در برابر آلودگی هوا ارتباط معناداری وجود دارد، بنابراین می توانیم با ایجاد تغییرات 
ساده ای در رژیم غذایی خود از این صدمات محافظت کنیم. کلید اصلی در این رابطه 
آنتی اکسیدان ها هستند که از بدن در برابر رادیکال های آزاد تولید شده در اثر ذرات 
مولکول های  آزاد  رادیکال های  بدن، محافظت می کنند.  به  وارد شده  هوای سمی 
ناپایداری هستند که می توانند با ایجاد التهاب باعث بروز مشکلات و بیماری های 
مختلف تا پیری زودرس شوند. آنتی اکسیدان ها این رادیکال های آزاد را خنثی کرده 
و از آسیب رساندن آن ها جلوگیری می کنند، بنابراین با اطمینان از اینکه رژیم غذایی 
شما سرشار از آنتی اکسیدان است، می توانید به بدن خود کمک کنید تا از خود در برابر 

آلودگی هوا محافظت کند.
C ویتامین

ویتامین C یکی از قوی ترین آنتی اکسیدان ها است، بنابراین اگر به دنبال مبارزه با 
اثرات آلودگی هوا هستید، باید در صدر لیست شما باشد. بدن نمی تواند این ویتامین 
حیاتی را تولید یا ذخیره کند، بنابراین مهم است که شما آن را روزانه در رژیم غذایی 
خود بگنجانید. ویتامین C برای بازیافت ویتامین E و همچنین برای سنتز کلاژن نیز 

ضروری است.
منابع خوب این ویتامین: فلفل قرمز، جگرسیاه، پرتقال، کلم، کیوی، کلم بروکلی

E ویتامین
بعید به نظر می رسد که دچار کمبود ویتامین E باشید، اما اگر می خواهید از خودتان 
در برابر آلودگی هوا محافظت کنید، از اهمیت آن آگاه باشید. ویتامین E یک ویتامین 
محلول در چربی است، بنابراین خوردن چربی های رژیمی با کیفیت خوب، به جذب آن 
کمک می کند. منابع روغنی ویتامین E، مانند روغن زیتون، بهتر است بیشتر به عنوان 
سس سالاد مصرف شوند تا روغن پخت و پز، زیرا گرم کردن روغن ها در دمای بالا به 

آن ها آسیب می رساند.
منابع خوب این ویتامین: روغن زیتون، تخمه آفتابگردان، بادام، فندق، آووکادو

امگا۳
مطالعات، ارتباط بین مصرف اسیدهای چرب امگا3 را با کاهش التهاب و استرس 
اکسیداتیو ناشی از آلودگی هوا نشان داده اند. این اسیدهای چرب برای سلامت مغز و 
قلب نیز ضروری هستند، اما بسیاری از ما به اندازه کافی از آن ها دریافت نمی کنیم، زیرا 
منابع غذایی شان محدود هستند. اگر رژیم غذایی سرشار از امگا3 ندارید، ممکن است 
لازم باشد یک مکمل با کیفیت خوب را مصرف نمایید، به خصوص اگر گیاهخوار باشید.
منابع خوب این اسید چرب: ماهی خال مخالی، ماهی قزل آلا، ساردین، تخم کتان، 

دانه چیا
بتاکاروتن

بتاکاروتن که در میوه ها و سبزیجات قرمز و نارنجی و همچنین سبزیجات برگ دار 
وجود دارد، در بدن به ویتامین A که دارای خاصیت ضدالتهابی و ضد پیری است تبدیل 
می شود. ویتامین A همچنین برای سلامت تولیدمثل، سلامت چشم و عملکرد سیستم 

ایمنی بدن مهم است.
منابع خوب این ماده ی مغذی: هویج، کلم، اسفناج، فلفل قرمز و زرد، سیب زمینی 

شیرین، زردآلو
در نهایت این که هنگام آلودگی هوا با مشاهده ی علائمی چون تنگی نفس، سرفه 

بیش از حد معمول یا عفونت حتماً به پزشک مراجعه کنید.

چگونگی حفظ سلامت در زمان آلودگی هوا

راهکارهای پیشنهادی برای سالم ماندن در هوای آلوده

باور داشته باشید یا نه، علائم آزاردهنده ای که شما در اثر 
سرماخوردگی یا آنفلوانزا تجربه می کنید بخشی از روند طبیعی 
اینکه  بر  مبنی  است  این ها شواهدی  واقع  در  است؛  بهبود 

سیستم ایمنی بدنتان در حال مبارزه با بیماری است.
علائم  برای  جایگزین  و  طبیعی  درمان های  دنبال  به  اگر 
سرماخوردگی یا آنفولانزا هستید، در اینجا 12 مورد آورده شده 

است که می تواند به تسکین علائمتان کمک کند.
نکته ۱: بدانید چه موقع نباید علائم را درمان کنید

باور داشته باشید یا نه، علائم آزاردهنده ای که شما در اثر 
سرماخوردگی یا آنفلوانزا تجربه می کنید بخشی از روند طبیعی 
اینکه  بر  مبنی  است  این ها شواهدی  واقع  در  است؛  بهبود 
سیستم ایمنی بدنتان در حال مبارزه با بیماری است؛ به عنوان 
مثال، تب، روش تلاش بدن شما برای از بین بردن ویروس ها با 
ایجاد محیطی گرم تر از حد طبیعی است. علاوه بر این، گرمای 
تب باعث می شود پروتئین های کشنده ی میکروب ها در خون 
شما سریع تر و مؤثرتر گردش کنند. بنابراین، اگر یکی دو روز تب 
خفیفی را تحمل کنید، در واقع ممکن است سریع تر بهبود پیدا 

کنید.
سرفه نیز یکی دیگر از علائم مفید است که موجب پاکسازی 
راه های تنفسی شما از مخاط های غلیظی که می تواند میکروب 

را به ریه ها و بقیه بدنتان برساند، می شود.
حتی گرفتگی بینی هم بهتر است یا به صورت ملایم یا اصلًا 
درمان نشود. یک ماده ضداحتقان مانند سودافد )پزودوافدرین( 
جریان خون در رگ های بینی و گلوی شما را محدود می کند؛ 
افزایش  را  در حالی که اغلب شما می خواهید جریان خون 
دهید؛ زیرا با افزایش جریان خون مناطق آلوده گرم شده و به 
ترشحات کمک می کنند تا میکروب ها را از بدنتان خارج کنید.
نکته 2: بینی خود را مکرر و به روش صحیح تمیز کنید

هنگام سرماخوردگی مهم است که به طور مرتب فین کنید 
به جای اینکه موکوس های درون بینی تان را به سمت سرتان 
کنید،  فین  قوی  و  محکم  شما  که  هنگامی  اما  بازگردانید؛ 
فشار حاصله می تواند خلط حامل میکروب را به داخل مجرای 
گوشتان برده و باعث گوش درد شود. بهترین راه برای تخلیه ی 
بینی این است که انگشت خود را بر روی پره ی یک سوراخ بینی 

فشار دهید و به آرامی از دیگری فین کنید تا پاک شود.
نکته 3: گرفتگی بینی را با آب نمک گرم برطرف کنید

شستشو با آب نمک به باز شدن احتقان بینی کمک می کند 
بینی تان  از  نیز  را  باکتری ها  و  ویروس  ذرات  حال  عین  در  و 
می زداید. در اینجا یک دستورالعمل مشهور را برایتان آورده ایم: 
4/1 قاشق چای خوری نمک را با یک 4/1 قاشق چای خوری 
جوش شیرین در 240 سی سی آب گرم مخلوط کنید. از یک 

سرنگ حباب دار یا دستگاه شستشو دهنده ی بینی استفاده 
کنید تا آب داخل بینی فرو رود. در حالی که مایع را داخل یک 
سوراخ بینی تان می کنید، با استفاده از فشار آرام انگشتتان 
سوراخ دیگر بینی را بسته نگه دارید. اجازه دهید تخلیه شود. دو 
تا سه بار تکرار کنید، سپس سوراخ دیگر بینی را پاکسازی کنید.

نکته ۴: بدنتان را گرم نگه دارید و استراحت کنید
گرم نگه داشتن بدن و استراحت در هنگام اولین مواجهه با 
سرماخوردگی یا آنفولانزا به بدنتان کمک می کند تا انرژی خود 
را مستقیم به سمت سیستم ایمنی ببرد. سیستم ایمنی بدن 
برای مبارزه با بیماری به انرژی نیاز دارد؛ بنابراین با استراحت به 

آن کمک کنید تا راحت تر انرژی اش را تأمین کند.
نکته 5: غرغره کنید

غرغره کردن می تواند گلو را مرطوب کرده و تسکین موقت آن 
را به همراه آورد. بدین منظور نصف قاشق چای خوری نمک 
را در 240 سی سی آب گرم حل کرده و چهار بار در روز غرغره 

کنید.
برای کاهش خارش گلو از یک محلول غرغره قابض مانند 
چای حاوی تانن به منظور سفت و محکم کردن غشاها کمک 
بگیرید. یا از یک غرغره غلیظ و چسبناک تهیه شده با عسل 
یا عسل و سرکه سیب استفاده کنید. یک قاشق غذاخوری 
آب لیمو را در دو فنجان آب گرم بریزید و با یک قاشق چای خوری 
عسل مخلوط کنید. بگذارید این مخلوط قبل از غرغره تا دمای 

اتاق خنک شود.
نکته ۶: مایعات گرم بنوشید

مایعات گرم گرفتگی بینی را رفع می کنند، از کم آبی بدن 
جلوگیری می کنند و غشاهای ملتهب ناراحت کننده که بین 
بینی و گلوی شما ایجاد می شوند را تسکین می دهند. اگر 
دچار احتقان شدیدی هستید به طوری که نمی توانید شب ها 
بخوابید، از دمنوش های گیاهی سفارش شده بدین منظور 

استفاده کنید. 
نکته ۷: یک دوش پر بخار بگیرید!

حمام بخار راه های بینی شما را مرطوب می کند و می تواند به 
آرامشتان کمک کند. اگر در اثر آنفلوانزا دچار سرگیجه شده اید، 
در حالی که روی یک صندلی در نزدیکی دوش نشسته اید 

حمام بخار بگیرید.
نکته 8: از یک ضماد یا مرهم برای زیر بینی تان استفاده 

کنید
گذاشتن یک خمیر کوچک از ضماد منتول در زیر بینی تان 
می تواند به باز شدن راه های تنفسی و ترمیم پوست تحریک 
شده در پایه بینی تان کمک کند. منتول، اکالیپتوس و کافور 
همگی دارای ترکیبات بی حسی خفیفی هستند که می توانند 
با  کردن  تمیز  اثر  در  شده  جریحه دار  بینی  درد  تسکین  به 
دستمال کاغذی کمک کنند. با این حال، فقط آن را در قسمت 

بیرونی، زیر بینی خود بمالید، نه داخل آن.
نکته ۹: از کمپرس های گرم یا سرد برای گرفتگی های 

سینوس هایتان استفاده کنید
هر دو مورد موثرند. می توانید کیسه های گرم یا سرد قابل 
استفاده ی مجدد را از داروخانه خریداری کرده و یا خود آن را 

تهیه کنید. برای داشتن یک کمپرس گرم می توانید از یک حوله 
که با اتو گرم شده استفاده کنید. البته ابتدا دما را تست کنید 
تا مطمئن شوید خیلی داغ نیست. برای داشتن یک کمپرس 
سرد هم می توانید از یک کیسه کوچک نخودفرنگی داخل 

فریزرتان کمک بگیرید.
نکته ۱۰: با یک بالش اضافی زیر سرتان بخوابید

بالا بردن سرتان هنگام استراحت و خواب به تسکین گرفتگی 
بینی کمک خواهد کرد. اگر زاویه ایجاد شده نامناسب است 
سعی کنید بالش اضافی را به گونه ای زیر بالش اصلی تان قرار 

دهید تا شیب تدریجی تری ایجاد کند و گردنتان اذیت نشود.
نکته ۱۱: اگر مجبور نیستید با هواپیما سفر نکنید

سفر هوایی در فردی که دچار احتقان سرماخوردگی یا آنفلوانزا 
است به دلیل تغییر فشار در هنگام برخاستن و فرود هواپیما 
می تواند به پرده ی گوش آسیب برساند. اگر باید پرواز کنید 
و چاره ای ندارید از مواد ضد احتقان استفاده کنید و اسپری 
بینی تان را همراه داشته باشید تا درست قبل از برخاستن و فرود 
آمدن هواپیما از آن استفاده کنید. جویدن آدامس و قورت دادن 

مداوم نیز می تواند به تسکین فشار کمک کند.
نکته ۱2: غذاهایی بخورید که با عفونت مبارزه می کنند

هنگام  خوردن  برای  خوب  غذاهای  از  برخی  اینجا  در 
سرماخوردگی یا آنفلوانزا آورده شده است:

. موز و برنج برای آرام کردن ناراحتی معده و کنترل اسهال
. مواد غذایی حاوی ویتامین C مانند فلفل دلمه

. زغال اخته اسهال را کنترل می کند و از نظر آسپیرین طبیعی 
غنی است که می تواند به کاهش تب و درد کمک کند.

. هویج که حاوی آنتی اکسیدان بتاکاروتن است.
. فلفل چیلی می تواند سینوس ها را باز کرده و به رقیق شدن 

مخاط در ریه ها کمک کند.
. زغال اخته می تواند به جلوگیری از چسبیدن باکتری ها به 

سلول های دیواره ی مثانه و مجاری ادراری کمک کند.
. خردل یا ترب کوهی می تواند به رفع مخاط در راه های هوایی 

کمک کند.
. پیازها حاوی مواد فیتوشیمیایی هستند که به بدن کمک 

می کنند تا برونشیت و سایر عفونت ها را پاکسازی کند.
. چای سیاه و سبز که حاوی کاتچین هستند؛ یک ماده ی 
فیتوشیمیایی که گفته می شود دارای اثرات آنتی بیوتیکی و 
ضد اسهال طبیعی است. به یاد داشته باشید، شرایط جدی 
مانند عفونت های سینوسی، برونشیت، مننژیت، گلودرد چرکی 
و آسم می توانند مانند سرماخوردگی به نظر برسند. اگر علائم 
شدیدی دارید یا به نظر نمی رسد که در حال بهتر شدن هستید 

به پزشک مراجعه کنید.

سرماخوردگی های ویروسی را چگونه سریع درمان کنیم؟

12 نکته برای درمان طبیعی سرماخوردگی و آنفلوانزا

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 13۹860330002017785 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430002000170 آقای حسینقلی قاسمی فرزند 
میرزاآقا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 82 مترمربع پلاک شماره 0 فرعی از 2213  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صفرعلی باقرزاده چم. )م الف 3246 (
2- رای شماره 13۹8603300020171۹6 مربوط به پرونده کلاسه 13۹4114430002000610 خانم سکینه خشت کار فرزند 
حسنعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 220/50 مترمربع پلاک شماره 301۹ و 3002 
فرعی از 2567/1212  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مقدار 210 مترمربع از پلاک 301۹ فرعی 

از فاطمه بادبرین و مقدار 10/5 مترمربع 3002 فرعی از وحید لشگرنویسی. )م الف 3245 (
3- رای شماره 13۹860330002016738 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430002001881 آقای علی اشرف محمدی فرزند 
عباسعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 37/17 مترمربع پلاک شماره  فرعی  از 1876  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی به شماره ۹12۹5. )م الف 3244 (
4- رای شماره 13۹860330002017777 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430002001257 آقای سلمان سعیدی فرزند 
میرحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 103/8 مترمربع پلاک شماره 0 فرعی  از 2181  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث سیدمحمد رضویان. )م الف 3243 (
5- رای شماره 13۹860330002016650 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430002001563 آقای سید مهدی حسینی فرزند 
سید اصغر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹0/55 مترمربع پلاک شماره  2303 اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه متقاضی از مالک مشاع . )م الف 3242 (
6- رای شماره 13۹860330002016433 مربوط به پرونده کلاسه 13۹51144300020003۹5 خانم فضه کیهانی اشرف فرزند 
گرز علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 21۹1 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رضا بیگدلی آذری توسط عبدالعلی . )م الف 3241 (

7- رای شماره 13۹860330002016528 مربوط به پرونده کلاسه 13۹1114430002018665 آقای نصرالله اصغری فرزند 
یوسف در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63/50 مترمربع پلاک شماره 1۹64 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مالک رسمی . )م الف 3240 (
آقای جواد سخائی فرزند  پرونده کلاسه 13۹6114430002000847  به  8- رای شماره 13۹860330002004204 مربوط 
محمدصادق در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 237/25 مترمربع پلاک شماره  فرعی  از 
باقیمانده 2566 و 2567  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع 

الواسطه از محمد تقی عرب نژاد. )م الف 323۹ (
۹- رای شماره 13۹860330002004644 مربوط به پرونده کلاسه 13۹6114430002000846 آقای سید حسین وکیلی فرزند 
سید رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 237/25 مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 
2566 و 2567-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی /سند مالکیت مشاعی مع الواسطه 

از محمدتقی عرب نژاد . )م الف 3238 (
10- رای شماره 13۹860330002017833 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430002001۹88 آقای حسن فغانی فرزند احمد 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره 0 فرعی از 2322 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالحسن رضوی . )م الف 2337 (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹8/۰۷/22 تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹8/۰8/۰8
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

رای اصلاحی 
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی و مشاعی
اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم  هیات حل اختلاف مستقر در 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹8۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۶2۹ شماره  رای   -۱
آگهی  در  که  احمدی  سیدحسن  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱8۱۹
مساحت ذکر نشده و در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
است به مساحت 228/۰8 مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۹۷ اصلی واقع در قم 
بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم می باشد. بدیهی است بقیه مندرجات 

به قوت خود باقی می باشد.
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

-----------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
موضوع  دوم   / اول  هیات  شماره ۱۳۹8۶۰۳۳۱۰5۷۰۰۱۰۹۶  رای  برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مالکانه  تصرفات  دو  ناحیه   – کرج  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر 
بلامعارض متقاضی آقای وحید سیف فرزند محمدرضا بشماره شناسنامه 
2۴۹2۳ صادره از نهاوند در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 58/۱2 
مترمربع از قطعه دوم تفکیکی صورتمجلس 2۶۱2 مورخ ۴۶/۰2/۱۴ پلاک 
مالک رسمی  از  واقع در محمدشهر خریداری  از ۳۶2 اصلی  ۱۰5 فرعی 
آقای رحمت اله منصور بخت محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 

م/۳۰۷۷5 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۳۹8/۰۷/2۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۳۹8/۰8/۰8 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

افراد فاقد بیمه تحت پوشش بیمه سلامت
 قرار می گیرند

 مدیرکل بیمه سلامت استان قم با اشاره به قانون بیمه اجباری سلامت گفت: افرادی که 
فاقد هرگونه بیمه ای هستند از ابتدای آبانماه تا 6 ماه فرصت دارند تا نسبت به تحت پوشش 

قرارگرفتن در بیمه سلامت اقدام کنند.
محمدرضا فخاریان قمی در گفت و گویی  با بیان اینکه  بیش از 364 هزار تن از مردم این 
استان تحت پوشش بیمه سلامت قرار داشته و سال ۹7، 1۹4 میلیارد تومان برای درمان 
بیمه شدگان استان هزینه شد اظهارداشت: پارسال ، 1۹ میلیارد تومان نیز برای درمان 
بیماران خاص در این استان هزینه شده است. وی گفت:  متوسط هزینه درمان در استان 
قم به صورت ماهانه 16 میلیارد تومان است، 10 دفتر پیشخوان دولت روند اداری و صدور 
دفترچه سلامت را در قم انجام می دهند. وی  اظهار داشت: طرح استحقاق سنجی برای 
حذف دفترچه های کاغذی و خدماتدهی درمانی از طریق کدملی در سطح بیمارستانهای 
استان آغاز شده است. فخاریان قمی اضافه کرد: طرح نسخه نویسی الکترونیکی به صورت 
نسبی در سطح مراکز درمانی استان جنبه عملیاتی به خود گرفته و با سرعت قابل قبولی 
در حال توسعه است. مدیرکل بیمه سلامت قم بیان داشت: سامانه 1666 برای پیگیری 

مشکلات، انتقادات و پیشنهادات بیمه شدگان استان در اختیار مردم قرار گرفته دارد.
وی روند توسعه نظام ارجاع الکترونیک را مورد توجه قرار داد و گفت: طرح نظام ارجاع 
الکترونیک پیشرفتهای قابل توجهی در استان قم حاصل شده است، فخاریان با اشاره به 
قانون بیمه اجباری سلامت گفت: افرادی که فاقد هرگونه بیمه ای هستند از ابتدای آبانماه 

تا 6 ماه فرصت دارند تا نسبت به تحت پوشش قرارگرفتن در بیمه سلامت اقدام کنند.
از  و  بیمه شده  این طرح  در  رایگان  به صورت  اول جامعه  کرد: 4 دهک  اضافه  وی 
دهک های بالای جامعه به تناسب حق بیمه دریافت خواهد شد. فخاریان قمی درادامه 
بیان کرد: 40 میلیون تن از مردم کشور تحت پوشش بیمه سلامت قرار داشته که 606 
بیمارستان به خدمات درمانی به آنها ارائه می دهند. وی اضافه کرد: در مجموع 43 هزار 
مرکز کوچک و بزرگ مرتبط با درمان و بهداشت طرف قرارداد با بیمه سلامت در سطح کشور 
بوده و 33 هزار پزشک نیز در این رابطه به خدمات رسانی مشغول هستند. وی ادامه داد: 
هزینه درمان بیماران خاص به صورت 100 درصدی توسط بیمه سلامت تامین می شود، 
سالانه بیش از 11 هزار میلیارد تومان در این رابطه در سطح کشور هزینه می گردد. فخاریان 
قمی یادآور شد: بیمه سلامت ایران سال ۹7، 146 هزار میلیارد ریال برای درمان افراد 
تحت پوشش هزینه کرده است. وی تصریح کرد: بیمه در نوع خود یک قرارداد دو طرفه 
است که یکی از راه های مهم مبارزه با ریسک در برابر بیماری و دیگر سوانح احتمالی است 
که خسارت های وارده به طرف را جبران می کند. مدیرکل بیمه سلامت قم با اشاره به 
حدیثی از رسول گرامی اسلام اظهار داشت: سلامت و امنیت دو نعمتی بوده که در بین 
مردم مجهول و مغفول است. وی با بیان بهبود نسبی وضعیت سلامت در کشور اضافه کرد: 
روند توسعه زیرساخت های سلامت در ایران مستمر و روند افزایشی به خود دارد. 3 تا ۹ آبان 

ماه به عنوان هفته بیمه سلامت در کشور نامگذاری شده است.
 

رییس نیروگاه فولاد مبارکه خبرداد

افزایش 10 مگاواتی ظرفیت تولید توربین گازی 
با تکمیل و راه اندازی سیستم خنک کاری هوای ورودی توربین گازی نیروگاه فولاد مبارکه 
در تابستان سال جاری بیش از 800 مگاوات ساعت به تولید انرژی الکتریکی این واحد در 

ساعات پرباری شبکه افزوده شد.
رییس نیروگاه فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر افزود: در تابستان سال 13۹8 و در شرایط 
پیک بار برق شبکه سراسری بیش از 1000 مگاوات از مصرف شبکه با استفاده از سیستم 
های خنک سازی هوای ورودی به توربین های گازی تأمین شد. در شرکت فولاد مبارکه نیز با 
راه اندازی سیستم مذکور و بهره برداری از آن 10 مگاوات به توان توربین گازی افزوده شد که 
حاصل آن افزایش بیش از 800 مگاوات ساعتی در انرژی الکتریکی تولیدی در تابستان ۹8 
بود. محمد نصیری تصریح کرد: این سیستم ها با توجه به هزینه سرمایه گذاری نسبتاً کم 
می توانند حدود 10 درصد افزایش تولید در توربین ها ایجاد نمایند و نقش مؤثری در تأمین 
برق در فصول گرم سال داشته باشند. در تشریح عملکرد این توربین ها کارشناس و مسئول 
این پروژه افزود: توربین های گازی مانند سایر موتورهای احتراقی با مکش، فشرده سازی، 
احتراق و انبساط سیال داغ انرژی حرارتی تولید شده را به انرژی مکانیکی تبدیل می کنند. 
سپس انرژی مکانیکی با استفاده از یک ژنراتور که به شفت توربین کوپل شده است به انرژی 
الکتریکی تبدیل و به شبکه سراسری برق تزریق می شود. حمید قاسمی خاطرنشان کرد: 
در نیروگاه گازی فولاد مبارکه سیستم مدیا پیش بینی شده بود ولی به دلیل عدم نیاز در آن 
زمان تکمیل نشد و ناقص مانده بود. با انجام یک پروژه TQ با همکاری دفتر فنی تعمیرات و 
تعمیرات واحد و کارکنان بهره بردار، سیستم مذکور نوسازی و اشکالات آن برطرف شد. وی 
افزود: عمده کارهای انجام شده در این پروژه مشتمل بر طراحی، تامین و نصب سیستم 
انتقال آب و نوسازی مدیاها و انجام اورهال اساسی و رفع اشکالات و نیز تهیه دستورالعمل 
بهره برداری بود که توسط کارکنان واحد انجام شد. وی در پایان از همکاری کارکنان تعمیرات 
و بهره برداری نیروگاه، واحد تولید آب های صنعتی و دفتر فنی تعمیرات و مدیریت های 

ناحیه انرژی سیالات و خرید و تعمیرات مرکزی قدردانی کرد.

در نیمه نخست امسال در قم  صورت گرفت 

ارائه 2 میلیون و 966 هزار و 434 نفرساعت 
آموزش فنی و حرفه ای 

مدیرکل فنی و حرفه ای استان قم گفت: در نیمه نخست امسال، 1۹5 نفر دوره معادل 2۹ 
هزار و ۹56 نفرساعت آموزش به روستاییان این استان ارائه شد.

احمد عطارنیا   افزود: 26 هزار و 836 نفر ساعت آموزش به زنان و سه هزار و 120 نفرساعت 
آموزش به مردان ارائه شده است. وی بیان کرد: این آموزش ها در رشته های مختلف از جمله 
پرورش گوسفند، تولیدکننده ورمی کمپوست، گلیم باف درجه 2، دوخت لباس زنانه، کاربر 
گیاهان دارویی، قالی باف تابلویی، پرورش زنبورعسل، کارگر فنی گاوداری صنعتی و سایر 
موارد به متقاضیان آموزش های فنی و حرفه ای بوده است. وی اضافه کرد: آموزش های 
فنی و حرفه ای در راستای توانمندکردن روستاییان، ایجاد اشتغال پایدار و مولد و ساماندهی 
مشاغل خانگی در مناطق روستایی صورت گرفته است و تا پایان سال نیز ادامه خواهد 
داشت. عطارنیا ادامه داد: با دریافت آموزش های فنی و حرفه ای، امکان استفاده از مزایای 
گواهینامه های مهارت نظیر بهره مندی از تسهیلات خوداشتغالی فراهم می شود. وی در 
ادامه گفت: در بخش غیردولتی نیز آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای نیز یک میلیون و 
110 هزار و 611 نفرساعت در قالب پنج هزار 374 نفردوره آموزش در بخش های خدمات، 
صنعت، کشاورزی و فرهنگ و هنر به متقاضیان ارائه شده است. به گفته وی، در نیمه نخست 
امسال 2 میلیون و ۹66 هزار و 434 نفر-ساعت آموزش در قالب 12هزار و 45۹ هزار 
نفردوره در مراکز دولتی و خصوصی این استان ارائه شده است. این اداره کل با هفت مرکز 
دولتی، یک مرکز سنجش و ارزیابی مهارت، 54 کارگاه ثابت، 13 کارگاه جوار شهری، 11 
کارگاه جوار روستایی، 26 کارگاه صنایع ضمن کار، پنج مرکز ارتقاء شایستگی دانشجویان، 
2 مرکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی، هشت مرکز جوار کارگاهی، 10 کارگاه جوار 

پادگان ها و 6 کارگاه جوار زندان ها آموزش های مهارتی را در بخش دولتی ارائه می دهد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد؛

خدمت رسانی آبفای قم به زوار اربعین حسینی
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از اعزام سه دستگاه خودرو سنگین و یک 
دستگاه یخ ساز به مرز مهران و چذابه برای خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی خبر داد.
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته در ستاد اربعین وزارت 
نیرو و دستورالعمل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در خصوص تأمین آب شرب سالم 
و بهداشتی برای زائران اربعین در مبادی ورودی و خروجی کشور اظهار داشت: در همین 
خصوص آبفای قم نیز دو دستگاه تانکر برای آبرسانی به موکب ها و زائران به مرز مهران ارسال 
کرد. وی از اعزام یک دستگاه واتر جت به منظور شستشوی راه های فاضلاب به مرز مهران 
خبر داد و گفت: با توجه به گرمای شدید هوا با هماهنگی های صورت گرفته با ستاد اربعین 
قم یک دستگاه یخ ساز نیز به مرز چذابه اعزام و برای ارائه خدمات به زائران در یکی از موکب ها 
مستقر شد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین با اشاره به پرداخت100 
میلیون ریال از سوی این شرکت به آبفای خوزستان به منظور ارائه خدمات بهتر به زائران 
اربعین حسینی خاطرنشان کرد: شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو امسال جهت خدمت 
به زائران اربعین حسینی تلاش های مضاعفی را انجام دادند. وی خاطرنشان کرد: با توجه 
به اینکه شهر قم یکی از مراکز پذیرایی از زوار حسینی بود، شرکت آب و فاضلاب با آمادگی و 
ارائه خدمات به موقع در اماکن محل استقرار زوار  از جمله مصلی، جمکران و امامزاده شاه 

سید شاه جمال الدین)ع( موجبات رضاتمندی آنها را فراهم ساخت.

مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم :

اعضای بدن جوان قمی اهدا شد
اعضای بدن یک جوان 26 ساله قمی اهدا و به دیگر هموطنان زندگی دوباره بخشید.

ولی الله صمدی مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در روز 
رحلت پیامبراکرم)ص( و روز شهادت کریم اهل بیت)ع(، اعضای جوان ٢٦ ساله قمی  
به چند نفر از هموطنان عزیز حیات و زندگی دوباره بخشید.وی بیان داشت: این جوان 
قمی بر اثر حوادث عروقی مغزی متاسفانه دچار مرگ مغزی شده بود که با رضایت خانواده 
نوعدوستش پس از تایید مرگ مغزی توسط تیم پزشکان تایید کننده مرگ مغزی دانشگاه 
علوم پزشکی قم، اعضای بدنش به چندین بیمار در لیست انتظار پیوند ، زندگی دوباره 
بخشید.مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: این جوان هشتمین 
مورد اهدای عضو استان قم از ابتدای سال جاری بوده که توانسته جان انسان های دیگر 
را نجات دهد.شایان ذکر است علاقه مندان برای دریافت کارت اهدا عضو می توانند با 

مراجعه به سایت www.muq.ac.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند.

خاطره علی نسب

 فصل سوم سریال »ستایش« در حالی روی آنتن شبکه 
سه سیماست که با انتقاد شدید مخاطبان و منتقدان 
فرهنگی روبرو شده است و معتقدند تولید و پخش سریالی 
با کیفیت پایین نشان می دهد مسئولان تلویزیون در خلق 
تراژدی های خنده دار استاد شده و هیچ سیاست گذاری و 

نظارتی برای انتخاب سریال های تلویزیون ندارند.
به  فصل  سه  در  تلویزیونی  مجموعه ای  ستایش 
کارگردانی سعید سلطانی و به قلم سعید مطلبی است. 
به گفته کارگردان و بازیگران مجموعه، بانی و طراح این 
سریال زنده یاد ایرج قادری بوده است. تولید فصل اول 
ستایش از سال 1388 آغاز شد و سال 13۹0 پایان یافت، 
12 آذر 138۹ روی آنتن رفت و 6 آبان 13۹0 به پایان 
رسید. فصل اول سریال ستایش را می توان اثری تراژدی 
دانست. تراژدی که همراه با دو شاخصه عشق و مرگ آن 
هم براساس زوال تدریجی پیش می رفت. قصه این سریال 
درباره دختر جوانی به نام ستایش بود که سعی می کرد 
برادرش را که متهم به فرار از خدمت سربازی بود، نجات 

دهد.
او در این راه با دوست برادر خود، طاهر فردوس آشنا 
شد و با کمک طاهر برادرش را راهی مرز کرد. محمد با 
کمک طاهر راهی مرز شده و در مسیر فرار کشته می 
شود. در این نقطه اولین مرگ در داستان ستایش رخ داد 
و خیلی زود عده ای از مخاطبان مخصوصاً کسانی که در 
آن زمان درگیر مسائل مربوط به خدمت سربازی بودند 
با این موضوع همذات پنداری کرده و پای این داستان 
نشستند. نویسنده از موضوعی به نام جوانمرگ شدن که 
در فرهنگ ایرانی بسیار جلب توجه می کند کمک گرفت 

تا مخاطب را به دیدن قسمت های بعدی ترغیب کند.
حشمت فردوسی که پدر سالار شد

بعد از مرگ محمد، طاهر به زندان افتاد و شخصیت 
حشمت فردوس که پدری مستبد، ثروتمند و قدرتمند 
را خیلی  بیننده  پررنگ تر شد. شخصیت حشمت  بود 
زود به یاد کاراکتر پدر در سریال پدر سالار با بازی محمد 
بر  ستایش  داستان  که  آنجا  از  انداخت.  کشاورز  علی 
اساس روایت خطی پیش می رفت و بیننده به راحتی می 
توانست پایان سریال را حدس بزند؛ باز هم مخاطب این 
مجموعه تلویزیونی بود چون بی صبرانه زمین خوردن 
حشمت فردوس را انتظار می کشید تا دلش خنک شود. 
دقیقاً اتفاقی که برای مخاطب در سریال پدر سالار رخ داد 
دوباره در ستایش تکرار شد. انگار نویسنده این سریال 
قصد داشت پدر سالار دیگری را در ستایش نمایش دهد 
تلویزیون بنشاند و  تا نظر مخاطب را جلب کند و پای 

درهمین راستا موفق هم شد.
چند فیلمنامه در دل یک سریال

داستان فصل اول ستایش به گونه ای پیش می رود 
که در نهایت طاهر با رضایت خانواده محمد، از زندان 
شده  ستایش  شیفته  و  مجذوب  که  آنجا  از  و  شد  آزاد 
بود، علی رغم مخالفت خانواده خود و خانواده ستایش 
و با وجود میل باطنی ستایش، با او ازدواج کرد. طاهر و 
ستایش صاحب دو فرزند دختر و پسر شدند. اما باز هم 
ناکامی ها دست از سر شخصیت های این سریال بر نمی 
برادر  همسر  حسادت  ماجرای  پی  در  طاهر  و  داشتند 
خود )انیس، همسر صابر( که برادر بزرگتر او و در واقع 
پسر بزرگتر حشمت فردوس به حساب می آمد، متهم به 
حمل مواد مخدر شد و پس از فرار از دست مأموران در 
تصادفی به کما رفته، فوت کرد. با فوت طاهر دومین مرگ 
در این داستان رخ داد و ستایش در فراق برادر، همسر و 
مادر خود و با توجه به وضعیت نامناسب پدر به زندگی با 
دو فرزندش همچنان ادامه داده و برای فرار از پدر شوهر 
خود حشمت فردوس که دنبال محمد )فرزند ستایش( 
می گشت تا به گفته خودش اسم وی را به یدک بکشد، 
راهی دیاری دیگر می شود و در نهایت پدر خود را نیز از 
دست می دهد. مخاطب ناخواسته با دیدن این سکانس 
ها یاد فیلم سینمایی واکنش پنجم اثر تهمینه میلانی 
می افتد. نویسنده ستایش در فصل اول سعی کرده بود 
از فیلمنامه ها و داستان های متعدد کمک گرفته و یک 
اثر جدید و با شخصیت هایی که تنها نامشان فرق می کند 
بسازد. پس نمی توان فصل اول ستایش را یک اثر مستقل 

دانست بلکه بیشتر شبیه چندین داستان به آمیخته بود 
که پیش از این مخاطب تجربه دیدن آنها را داشت.

ستایش و کوله پشتی از ناکامیها
اتفاق های تلخ پشت سر هم که برای شخصیت اول 
فصل اول این سریال رخ می داد، همچنین کش دادن 
کرد.  بسیارخسته  را  نیز مخاطب  زمان  در همان  قصه 
همچنین باید گفت ستایش در دوره خودش حجم بالای 
ناکامی ها و نا امیدی هایی را به جامعه تزریق کرد. مرگ 
جوانی به خاطر فرار از سربازی، مشکلات بسیار جدی 
برای ازدواج که می توانست دل خیلی از جوان های آن 
دوره را که درگیر مسائل مربوط به ازدواج بودند خالی کند. 
دستگیری طاهر و نشان دادن عروس خانواده به عنوان 
شخصیتی سیاه و خیانت کار، مرگ طاهر و نامردی هایی 
که حشمت فردوس به اعضای خانواده اش روا می داشت 

می توانست به شدت روی مخاطب بگذارد.
همیشه فیلم فارسی و فیلم هایی که به رواج احساسات 
و به تعبیر بعضی ها منجر به ابتذال در جامعه می شوند 
جزء فیلم های خطرناک محسوب می شد و انتقاد های 
در  را  ستایش  سریال  شد.  می  آثار  گونه  این  به  زیادی 
برخی از زوایا شبیه فیلم فارسی های قدم بر می داشت 
و در دوره خودش تراژدی بسیار خطرناک بود. مسئولان 
و مدیران وقت تلویزیون این مبحث را بررسی نکرده و انگار 
برای انتخاب محتوای سریال ها سیاستگذاری خاصی 
نداشتند و به این موضوع فکر نمی کردند که یک سریال با 
داستانی بسیار تلخ و سیاه می تواند چه بلایی بر سر روح 
و روان افراد جامعه بیاورد. هرچند سعی شده بود با نشان 
دادن روحیه قدرتمند ستایش به مخاطب القا شود که می 
توان در سختی ها امید داشت و حرکت کرد؛ این اتفاق 
انقدر ناشیانه در فیلمنامه شکل گرفته بود که کمتر کسی 

به این موضوع فکر می کرد.
موفق در انتخاب بازیگر در فصل اول

بود،  وارد  این سریال  داستان  به  که  نقدهایی  از  جدا 
انتخاب بازیگر در این فصل ستایش یکی از نقاط قوت این 
مجموعه تلویزیونی محسوب می شد. حضور بازیگرانی 
پاکدل،  تیرانداز، مهدی  ارجمند، سیما  چون داریوش 
دیده  به  شایانی  بسیار  کمک  توانست  سلوکی  مهدی 
شدن ستایش در تلویزیون کرد. حتی نرگس محمدی که 
جزء بازیگران بی تجربه در آن دوره محسوب می شد نیز 
توانست مقابل دوربین به خوبی نقش یک زن مظلوم و 

خستگی ناپذیر را بازی کند.
فصل دوم و توقف به خاطر کیفیت پایین

تولید فصل دوم ستایش سال 13۹1 روی آنتن رفت 
از 27  دوم  سری  پخش  رسید،  پایان  به  سال 13۹2  و 
دی 13۹2 آغاز شد. نویسنده و کارگردان ستایش که با 
فیلمنامه نه چندان قوی و فقط با مانور روی داستان های 
تکراری و استفاده از عنصر جوانمرگی و عشق توانسته 
بودند مخاطبان زیادی را جذب کنند این بار با داستانی 
بی کیفیت تر شروع به کار کردند. داستان ستایش 2 به 
شدت کش پیدا کرده بود و زمان مخاطب صرف دیدن 
سکانس های بی معنی و خسته کننده می شد. سکانس 
هایی که فقط به خاطر پر کردن زمان ساخته می شدند 

نه هیچ چیز دیگر.
فصل دوم ستایش داستان 22 سال بعد این زن زجر 
کشیده با دو فرزند خود نازگل و محمد را روایت می کرد. 
این خانواده با نام مستعار رودباری )به جای فردوس( در 
منطقه ای در شمال کشور و دور از چشم حشمت فردوس 
زندگی می کردند و صاحب رستورانی محبوب در میان 
مردم شده بودند ولی دوباره ناخواسته با یکدیگر رو به رو 
شدند. مهدی سلوکی که پیش از این نقش محمد برادر 
ستایش را بازی می کرد حالا بدون هیچ تغییری در گریم 
و حتی تغییراتی در فیزیک و پوشش در نقش محمد پسر 
ستایش مقابل دوربین رفت. نرگس محمدی نیز بدون 
گریمی که نشان دهد 22 سال از زندگی او گذشته است 
در حالی که فقط یک عینک و چند چروک کوچک و محو 
روی صورت داشت، در نقش مادر مهدی سلوکی مقابل 

دوربین می رفت.
سنی  تفاوت  حقیقت  در  بازیگر  دو  این  اینکه  حال 
چندانی ندارند و حضورشان با این گریم ساده در نقش 
مادر و پسری خنده دار و توهین به شعور مخاطب است و 
باعث می شود شخصیت ها و اتفاق ها برای مخاطبان باور 

پذیر نباشند. کیفیت پایین ستایش دو و بی احترامی به 
شعور مخاطبان و کم کاری تیم سازنده باعث شد خیلی از 
مخاطبان ستایش از دیدن این سریال سرباز زده و بسیاری 
از منتقدان به داستان لاغر و کیفیت ساخت پایین این 

سریال خرده گرفتند.
در نهایت در تابستان 13۹3 پخش این اثر به دستور 
خاطر  به  صداوسیما  وقت  رئیس  ضرغامی  الله  عزت 
کیفیت پایین متوقف شد.این اولین باری بود که تلویزیون 
دستور توقف یک سریال را به خاطر کیفیت پایین آن می 

داد.
فصل سوم و داستانی که کش داده شد

تولید فصل سوم پس از 5 سال در سال 1٣٩7 شروع 
و پایان همان سال به پایان رسید. قرار بود ستایش 3 بعد 
از ماه رمضان 13۹8 روی آنتن برود؛ اما پخش این اثر به 
تعویق افتاد و از 22 شهریور 1٣٩٨ به روی آنتن شبکه 

سوم سیما رفت.
بازیابی  در فصل سوم، حشمت فردوس که به دنبال 
اعتبار از دست رفته اش است، به واسطه نوه اش محمد 
به ستایش نزدیک و در خانه او ساکن می شود. صابر که 
از رفتارش با حشمت پشیمان است، با نقشه پری سیما 
)همسر دوم صابر فردوس( کشته و پری سیما صاحب 
توانایی  انیس،  فردوس می شود.  اموال حشمت  همه 
تکلم خود را باز می یابد و تهدیدی بزرگ برای پری سیما 
محسوب می شود. در همین گیر و دار، ستایش درگیر 
یک رابطه عاطفی با پسر همسایه می شود. رابطه ای 
که مشکلات جدیدی را پیش رویش می گذرد. حشمت 
فردوس با همراهی نوه اش محمد و همکاری زن باغداری 
به نام خانوم بزرگ موفق می شود بخشی از سرمایه های از 
دست رفته خود را زنده کند. از طرفی نازگل، نوه حشمت 
با همکاری شوهرش موفق می شود اسنادی برای ابطال 
وکالتنامه حشمت فردوس به پسرش که موجب از دست 
همین  در  بیاورد.  دست  به  است،  شده  اموالش  رفتن 
اثنی، مهدی مظفری که به ستایش علاقمند شده از او 
ناگهانی تصادف  اتفاقی  اما در  خواستگاری می کند، 
می کند. ستایش، پس از این تصادف تصمیم می گیرد 
به مهدی جواب مثبت بدهد. داستان تکراری و بازی با 
تراژدی مرگ یک شخصیت دیگر باز هم در ستایش 3 

خودنمایی می کند.
آیا این اثر طراح گریم داشته است؟

یکی از انتقادهایی که به این فصل از سریال گرفته شد 
باز هم گریم بازیگر نقش اول، یعنی نرگس محمدی بود. 
اینبار محمدی با چهره ای نه چندان شبیه به چهره اش 
در فصل دوم بلکه جوانتر و بدون عینک و چین و چروک در 
صورتش مقابل دوربین قرار گرفته بود. مهدی سلوکی نیز 
با فیزیک و چهره ای واقعی خود و بدون هیچ گریم خاصی 

مقابل دوربین رفت.
سریال  دراین  تخصصی  گریم  اجرای  نشدن  رعایت 
موضوعی بود که باعث شد خیلی از مخاطبان و منتقدان 
اجرای  ستایش 3  گریم  طراح  آیا  بگیرند.  خرده  آن  بر 
در خصوص سریال هایی  گریم  ترین طراحی  ابتدایی 
که چندین فصل داشته و زمان گذشته و آینده را روایت 
می کنند را نیاموخته است؟ یا این مسئله دیگری در کار 
است؟ پیش از این عنوان شده بود نرگس محمدی اجازه 
گریم سنگین روی چهره خود را نمی دهد. در فصل سه 
هیچیک از مسئولان این سریال جواب قانع کننده ای 
در این باره به خبرنگاران ندادند. تهیه کننده ستایش و 
داریوش ارجمند نیز با تایید اینکه گریم در این مجموعه 
تلویزیونی مشکلی ندارد عنوان کردند ستایش در فصل 
سه به آرامش رسیده و مشکلاتش حل شده و شاید هم از 

ژل و بوتاکس استفاده کرده است.
اگر کمی زمان و خلاقیت صرف می شد

غیبت رامسین کبریتی در ایران باعث شد در ستایش 3 
فقط نامی از این شخصیت برده شود و کارگردان ترجیح 
داد در سکانس هایی که باید صابر را نشان دهد فقط 
مردی را از پشت سر یا در نمای محو رو به رو به نمایش 
بگذارد. صابر در ستایش 3 شبیه یک روح، نه دیالوگی 
برای گفتن داشت و نه چهره اش دیده می شد. عوامل 
تولید این اثر باز هم ترجیح دادند راحت ترین راه برای 
خلاص شدن از دست کاراکتر صابر را انتخاب کنند و یک 
مرگ را دیگر در فیلمنامه ستایش خلق کنند. آن هم یک 

مرگ خنده دار و غیر قابل باورو ساختگی.
یکی دیگر از مشکلات انتخاب بازیگر در این سریال 
نبودن حدیث میر امینی بازیگر نقش دختر ستایش در 
فصل سوم و انتخاب بازیگر دیگری برای این نقشر بود که 
مخاطب را گیج می کرد. همچنین در فصل سوم ستایش 
نقش حشمت فردوس بسیار پررنگ تر از سایر نقش ها 
و حتی خود ستایش شده است و بیشتر داستان روی 
ماجرای زندگی اوست. حرکات دست و میمیک صورت 
و دیالوگ تکراری »افتاد« بازیگر این نقش نیز مخاطب را 

خسته کرده است.
بی تبحر در ساخت سریال چندفصلی

با بررسی سریال سه فصلی ستایش باید گفت تلویزیون 
در ساخت اینگونه آثار تبحر ندارد. حتی عوامل سازنده 
سریال های چندفصلی از پس سطحی ترین موضوعات؛ 
یعنی گریم، انتخاب بازیگر، عدم انتخاب لوکیشن های 
جذاب  داستانی  اینکه  به  رسد  چه  نمی آید  بر  تکراری 
بسیار  تلویزیون،  امروز  بیننده  دهند.  مخاطب  تحویل 
هوشمند است و کافی است سه فصل سریال ستایش را 
مقابل سریال های روز دنیا که در چند فصل ساخته می 
نامه  فیلم  آنجاست که متوجه می شود  بگذارد.  شوند 
نویس های ایرانی تخصصی در نوشتن و خلق داستانی 

هیجان انگیز برای یک فصل را ندارند.

 توصیه مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم به مردم:

درروزهای سرد سال کمتر از وسایل نقلیه 
شخصی استفاده کنید

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با توجه به پدیده وارونگی دما در فصل 
های سرد سال، شهروندان استان برای جلوگیری از ایجاد آلودگی هوا، باید هرچه کمتر از 

وسایل نقلیه شخصی استفاده کنند.
سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به آغاز روزهای سرد سال افزود: پدیده اینورژن 
)Inversion( یا همان وارونگی دما زمانی رخ می دهد که لایه ای از هوای گرم، بالای 
هوای سرد مجاورت کره زمین قرار گرفته و به دلیل سنگین بودن هوای سرد و عدم تمایل 
به صعود، باعث پایداری هوا می شود. وی با بیان اینکه وارونگی دما بیشتر در روزهای سرد 
سال و در هوای آرام و بدون باد بوجود می آید، اظهار داشت: با حاکم شدن این پدیده در 
کلانشهرهای بزرگ و صنعتی، منابع آلاینده مانند خودروها، نیروگاه ها و کارخانه ها و لوازم 
گرمایشی منازل، موجب تراکم و افزایش غلظت آلاینده ها می شوند. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست  قم در ادامه افزود: در هنگام وارونگی دما و عدم امکان تهویه افقی و به 
دنبال آن تراکم ذرات معلق و تشدید آلودگی هوا، فقط باید تلاش کنیم از افزایش آلودگی 
جلوگیری کرده تا شرایط جوی تغییر یابد. وی با بیان اینکه آلودگی ناشی از وارونگی دما 
می تواند برای سلامت عمومی جامعه بسیار خطرآفرین باشد، بر ضرورت استفاده از وسایل 
نقلیه عمومی در فصل های سرد سال تأکید کرد و گفت: واحدهای آلاینده صنعتی نیز در 
این شرایط به شدت تحت کنترل و نظارت قرار داشته و باید میزان فعالیت خود را کاهش 
دهند. موسوی در پایان توصیه های لازم در هنگام بروز آلودگی هوا را مورد توجه قرار داد و 
گفت: در شرایط آلودگی هوا، شهروندان باید از مایعات زیاد و مواد غذایی مناسب استفاده 
کرده و به ویژه افراد مبتلا به بیماری قلبی یا ریوی، سالمندان و کودکان از فعالیت های 
طولانی خارج ازمنزل خودداری کنند، ضمن اینکه استفاده از گلدان های متعدد در خانه 
نیز می تواند مفید و مؤثر باشد. از سال 85 تا ۹7 تعداد خودروها در کشورمان 153 درصد و 
تعداد موتورسیکلت ها 120 درصد رشد داشته است و در کلانشهر قم نیز بیش از 300 هزار 
دستگاه موتورسیکلت پلاک شده اند که هرکدام از آنها 4 تا 8 برابر یک خودرو آلودگی هوا 
ایجاد می کنند.  میزان استفاده شهروندان قمی از حمل و نقل عمومی نیز در مقایسه با یک 

دهه گذشته 50 درصد کاهش پیدا کرده است.

مدیرکل دامپزشکی استان قم :

امسال کانونی از بیماری آنفلوانزا شناسایی 
نشده است 

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: از ابتدای امسال تاکنون،  سه میلیون و 240 هزار دز 
واکسن آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در مرغداری های این استان تزریق شده است.

مهدی رفیعی محمدی افزود: این اقدام در راستای تحت پوشش قرار دادن مرغداری های 
استان در مقابل ویروس آنفلوانزای فوق حاد پرندگان بوده است. وی اضافه کرد: درحال 
حاضر پنج میلیون و 300 هزار قطعه طیور پولت و تخم گذار در مرغداری های قم در حال 
تولید است که تمام طیور سال گذشته و امسال علیه بیماری آنفلوانزا واکسیناسیون 
شده اند. وی با اشاره به اجرای طرح اصلاح ساختار ممیزی مرغداری، بیان کرد: در این 
طرح مرغداری ها موظف شده اند ساختار بهداشتی از جمله سیلوی کود را ارتقا دهند و 
تمام واحدها با تایید کمیته ممیزی اجازه جوجه ریزی دارند که این فرآیند مانع مناسبی 
برای مقابله با بروز بیماری در مرغداری ها می باشد. رفیعی افزود: آموزش مرغداران برای 
جلوگیری از شیوع بیماری آنفلوانزا که از سال گذشته با همکاری جهاد کشاورزی آغاز 
شده امسال نیز ادامه دارد و مرغداران و کارگران واحدها باید تحت آموزش قرارگیرند. وی 
با تاکید بر ساماندهی کود مرغداری ها، گفت: تمام مرغداران ملزم شده اند کودها را در 
داخل مرغداری ها عقیم سازی نمایند و کود را در محوطه محصور شده نگه داری نمایند. 
به گفته وی، سه نقطه در محور قم- گرمسار پیش بینی شده است تا مراکز دپو، فرآوری و 
بسته بندی کود راه اندازی  شود که در این صورت به ساماندهی کود مرغداری های قم و در 
نتیجه جلوگیری از شیوع بیماری آنفلوانزا کمک زیادی خواهد شد. مدیرکل دامپزشکی 
قم تاکید کرد: با توجه به اینکه شرایط بهداشتی واحدهای غیرمجاز مناسب نیست و طیور 
این واحدها به دلیل واکسینه نشدن می توانند خطرآفرین باشند،  در صورت شناسایی 
پلمپ خواهند شد. وی با اشاره به تهیه و استقرار شبکه نظارتی مسئولان فنی بهداشتی 
مرغداری ها،  گفت: از سال گذشته تاکنون میزان نظارت و بازدیدها افزایش یافته است و 
در این راستا،  ماهانه مرغداری های تخم گذار 2 تا چهار مرتبه و تخم گذار چهارتا پنج مرتبه 
مورد بازدید قرار می گیرند. وی با بیان این که امسال کانونی از بیماری آنفلوانزا شناسایی 
نشده است، گفت: سال گذشته فقط یک کانون بیماری آنفلوانزا در قم وجود داشت که در 
یک واحد مرغداری غیرمجاز با تولید هشت هزار طیور که درحاشیه شهر قم مستقر بود، 

شناسایی و این مرغداری پلمپ شد.

 مدیرکل راه آهن استان قم: 

ایستگاه قم قابلیت تبدیل به مرکز توسعه 
حمل و نقل محور را دارد 

 مدیرکل راه آهن  استان قم گفت: ایستگاه مرکزی راه آهن قم با ویژگی های منحصربفردی 
که دارد،  قابلیت تبدیل به مرکز توسعه حمل و نقل محور )TOD( را دارد. 

محسن اعتماد افزود:  ایستگاه مرکزی راه آهن قم با قرار گرفتن در مرکز شهر، فاصله کمتر 
از هزار متر تا حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و نزدیکی به ایستگاه مترو، می تواندبه 
مرکز TOD تبدیل شده و خدمات ارزشمندی را در حوزه حمل و نقل در اختیار شهروندان 
قرار دهد.  وی بر ضرورت جانمایی مناسب برای ایجاد پارکینگ در اطراف ایستگاه مرکزی 
راه آهن قم تأکید کرد و گفت: سکونتگاه های شهری می تواند بر اساس این توسعه حمل و 
نقل محور در اطراف ایستگاه راه آهن قم ساماندهی شده و انواع ارتباطات درون شهری را 
به مردم ارائه دهد.  مدیرکل راه آهن قم از موافقت برای نصب یک دستگاه »ایکس ری« در 
ورودی ایستگاه راه آهن خبر داد و گفت: ایستگاه راه آهن قم پس از ایستگاه های تهران 
و مشهد، سومین رتبه را در جابجایی مسافر به خود اختصاص داده است، از این رو باید 
مسائل امنیتی و انتظامی را نیز بسیار مورد توجه قرار دهیم.  وی با بیان اینکه تا یک ماه 
آینده رمپ برقی ایستگاه راه آهن قم نیز نصب میشود، خاطرنشان کرد: به منظور بهبود و 
ارتقاء سطح خدمات رسانی به مسافران، طرح توسعه ایستگاه قم در دستور کار قرار گرفته 
و با مشخص شدن پیمانکار مناسب، عملیات اجرایی آن در آینده نزدیک آغاز می شود.  
اعتماد در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: در حال حاضر 6 رام قطار در مسیر 
رفت و برگشت به مشهد با ضریب اشغال ۹5 درصد فعال است.  وی همچنین خاطرنشان 
کرد: درمسیر رفت و برگشت به تهران نیز در حال حاضر 8 رام قطار راه اندازی شده که با 
رایزنی های انجام شده با قطارهای حومه ای و افزایش ضریب اشغال، تعداد قطارها در این 

مسیر به 6 رام قطار رفت و 6 رام قطار برگشت افزایش خواهد یافت.
 

مدیر زراعت کشاورزی استان قم:

کشت پاییزه کلزا در قم سه برابر شد
 مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سطح زیر کشت پاییزه کلزا در 

مزارع استان نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد بیش از سه برابری دارد.
مجید حمیدی بیان کرد: امسال با توجه به سیاست های کشور برای خودکفایی در 
تولید روغن به عنوان یک محصول استراتژیک و کالای اساسی موردنیاز خانوار، کشت کلزا 
پررنگ تر از سال های قبل درکشت پاییزه دیده شده است. وی بیان کرد: سال گذشته حدود 
736 هکتار از مزارع استان سطح زیر کشت کلزا بود که این رقم در سالجاری به بیش از 
2هزار و 340 هکتار رسیده است. وی ادامه داد: همچنین در بحث کشت پاییزه با توجه به 
راهبردهای سازمان جهاد کشاورزی و ظرفیت های استان طی سال جاری علاوه برکشت 
کلزا، افزایش سطح زیر کشت گندم و جو را به طور خاص موردتوجه قراردادیم. حمیدی 
گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده 17 هزار هکتار از مزارع استان به کشت جو،  پنج 
هزار هکتار به کشت گندم آبی و یک هزار و 200 هکتار نیز به کشت گندم دیم اختصاص 
خواهد یافت. وی با اشاره به این که محصولات یادشده به صورت تضمینی توسط دولت 
خریداری می شوند، بیان کرد: درزمینهٔ تولید کلزا 370 تن،  در بحث تولید گندم یک هزار 
و 200 تن و در بخش تولید جو 3 هزار تن از کشاورزان استان مشغول فعالیت هستند. وی 
بابیان این که برای تولید محصولات یادشده از ارقام مناسب کشت در قم استفاده می شود، 
ادامه داد: در همه بخش های استان سه زراعت استراتژیک و مهم گندم و جو و کلزا را داریم 
که البته نسبت به شرایط محیطی منطقه سطح زیر کشت این محصولات در هر بخش 

متفاوت است.
 

روابط عمومی اداره کل انتقال خون استان قم اعلام کرد
کاهش 6 درصدی مراجعه برای اهدای خون

مراجعه برای اهدای خون تا پایان مهرماه سال جاری بیش از 6 درصد کاهش داشته است 
و این یک هشدار جدی در تامین و حفظ ذخایر خونی است. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل انتقال خون استان قم ، از ابتدای سال جاری تا پایان مهر ماه از تعداد 28 هزار و 816 
نفر مراجعه کننده برای اهدای خون، 23 هزار و 660 نفر موفق به اهدای خون شده اند. 
همچنین در سال جاری ۹04 نفر از بانوان موفق به اهدای خون شدند که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 0.5 درصد کاهش داشته است. در این هفت ماه نیاز مراکز درمانی به 
خون و فرآوردهای خونی با 1.5 درصد رشد به 7 هزار و 430 واحد خون و فرآوردهای آن 
رسیده است. دراجرای طرح های نوین جداسازی پلاکت، به جای خون از اهدا کننده 
پلاکت خون دریافت می شود که امسال 237 نفر پلاکت اهدا کرده اند که تعدادشان 
نسبت به مدت مشابه سال قبل بیش ازدو برابر شده است. در طرح سپاس 11۹نفربرای 
اهدای سلول های بنیادین خون ساز برای درمان بیماران سرطان خون سراسر کشور در 
قم ثبت نام کردند که اگر در کشور بیماری به این سلول ها نیاز داشته باشد با فراخوان 
اهداکنندگان زمینه این خدمت  رسانی فراهم می شود. این روش یکی از درمان های قطعی 

برای بیماران صعب العلاج است.

فصل سوم و داستانی که کش داده شد 

»ستایش ۳«؛ یک تراژدی خنده دار

اجتماعی

 رییس سازمان سینمایی در واکنش به توقیف فیلم»خانه پدری«، گفت: در حوزه 
تولیدات فرهنگی و هنری، باید اجازه دهیم سازمان تخصصی قانونی یعنی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی مرجعیت داشته باشد. در غیر این صورت، ناکارآمدی ایجاد 

می شود و مولدان حوزه های فرهنگی هنری بلاتکلیف می مانند. 
حسین انتظامی پس از حواشی مربوط با فیلم خانه پدری به کارگردانی کیانوش 
عیاری در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی ایرنا، اظهار داشت: بر اساس قانون، شورای پروانه 
ساخت و نمایش، مراجع قانونی برای تصمیم گیری درباره ساخت یا نمایش یک فیلم 
هستند. وی با اشاره به سوابق اعضای شورای پروانه ساخت و نمایش، ادامه داد: مگر 
می شود اعضای شورایی که تک تک آن ها افرادی صاحب نظر هستند و از سوی مقامات 
کشور مورد مشورت قرار می گیرند، ضد ایرانی، ضد خانواده، ضد دین باشند و بعضی از 

این نوع هجمه ها را متوجه نشوند؟ 
رییس سازمان سینمایی افزود: اعضای شورای پروانه نمایش و قاطبه منتقدان و 
جامعه شناسان، خانه پدری را فیلمی در ترویج خشونت نمی دانند. هرگونه نمایش جرم، 
جنایت، خشونت و یا امثال آن، به معنای ترویج این موضوعات نیست؛ بویژه وقتی با 

رده بندی سنی 15+ هشدارهای لازم به خانواده ها داده شده باشد.
جای تعجب است که عده ای می گویند هیچ اصلاحی در این فیلم صورت نگرفته است
انتظامی همچنین با تاکید بر اصلاح شدن برخی از صحنه های خانه پدری خاطرنشان 
خشن  تصویری  بار  فیلم،  کارگردان  با  سینمایی  سازمان  مسئولان  مذاکره  با  کرد: 
صحنه های ابتدایی آن، کاسته و با تمهیدات تصویری و صوتی، اصلاح شد. جای تعجب 
است که عده ای می گویند هیچ اصلاحی در این فیلم صورت نگرفته است. مصاحبه های 

مسئولان سازمان سینمایی و کارگردان فیلم هم مؤید انجام اصلاحات است.
از ریاست محترم قوه قضاییه تقاضا داریم به این موضوع وارد شوند

وی در بخش دیگری از این گفت وگو، درباره حکم قانونی توقیف خانه پدری اظهار 
کرد: سازمان سینمایی، تهیه کننده، کارگردان و پخش کننده این فیلم، قانونمندی خود 

را با اجرای فوری حکم دادستانی تهران نشان دادند اما در عین حال از ریاست محترم 
قوه قضاییه که در چند ماه اخیر مسائل مختلف را با تدبیر حل کرده اند و تصویری مثبت 
از دستگاه قضا نزد مردم ساخته اند، تقاضا داریم به این موضوع وارد شوند تا موجبات 

دلگرمی و همدلی و انسجام اصحاب فرهنگ و هنر فراهم شود.
اکثر مخاطبان و کارشناسان، این فیلم را ترویج خشونت علیه زنان نمی دانند

انتظامی با یادآوری نظر منتقدان و کارشناسان درباره خانه پدری عنوان کرد: نظر 
قاطبه مخاطبانی که این فیلم را در چهار روز نمایش آن دیده اند، با برداشت بازپرس 
مربوط در دادستانی تهران متفاوت است. اکثر مخاطبان و کارشناسان، این فیلم را ترویج 
خشونت علیه زنان نمی دانند، بلکه متقابلا آن را روایتی در تخطئه تحجر و اثرگذار نسبت 
به قتل های ناموسی یافته اند. وی افزود: این فیلم وقتی در بافتار جامعه امروز  تحلیل 
می شود، یکی از برکات انقلاب اسلامی را بیان می کند؛ چرا که بیننده، وضعیت امروز 
زنان در جامعه را با آن چیزی که در ابتدای قرن حاضر یعنی دوره پهلوی اول بوده است 
مقایسه می کند. حتی در اپیزود پایانی فیلم که در عصر جمهوری اسلامی می گذرد، 

چهره ای که از زن تصویر می شود بانویی فعال و تحصیلکرده است.
رییس سازمان سینمایی تاکید کرد: اگر با ابتذال مخالف هستیم، راه آن استقبال از 

آثاری است که حرفی برای گفتن داشته باشند.
شرایط امروز کشور، همدلی آحاد جامعه را می طلبد

وی با ابراز امیدواری از حل مشکل خانه پدری، گفت: شرایط امروز کشور، همدلی 
بیشتر آحاد جامعه و بویژه قشرهای مرجع نظیر هنرمندان را می طلبد و وظیفه حکومت 
در این شرایط، سعه صدر بیشتر و عمل بر اساس مرتبه بندی ضرورت هاست تا بتوان 

بدون ایجاد دو قطبی و نارضایتی ، انسجام ملی را افزایش داد.
انتظامی خاطرنشان کرد: خانه پدری قطعا فیلمی بدون اشکال نیست، اما هجمه ای 
که علیه این فیلم به راه افتاد هم چندان منطقی نیست. سازمان سینمایی در تلاش 

است با مذاکره و تعامل با مراجع ذی صلاح، مشکل توقف اکران فیلم را حل کند.

واکنش رییس سازمان سینمایی به توقیف »خانه پدری« 

به دنبال حل مشکل توقف اکران خانه پدری هستیم
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بیشترین دارندگان چک های برگشتی

کدام استان ها بیشترین 
چک های برگشتی را دارند؟

استان تهران با وجود اینکه بالاترین تراکنش مالی و صدور چک در کشور در کشور را 
داراست اما از نظر نسبت چک های برگشتی به کل چک ها پایین تر از میانگین کشوری 

قرار دارد.
در آخرین ماه فصل تابستان، در کل کشور حدود ۹.2 درصد از کل تعداد چک های 

مبادله ای و 13 درصدی از از مبلغ چک های مبادله ای برگشت خورده است.
در شهریورماه تعداد 688 هزار چک به ارزش حدود 108 هزار میلیارد ریال در کل 
کشور برگشت خورده که در مقایسه با مردادماه از نظر تعداد 6.4 درصد افزایش داشته 
اما از نظر مبلغ 0.3 درصد کاهش داشته است. حدود 7 میلیون و 500 هزار فقره چک 

به ارزشی حدود ٨٣٤ هزار میلیارد ریال در شهریورماه ١٣٩٨ در کل کشور مبادله شد.
جایگاه استان تهران در میان چک برگشتی ها

و  بیشترین جمعیت  دارای  که  تهران  استان  مرکزی،  بانک  آمار  تازه ترین  براساس 
مبادلات مالی در کشور است سهم بزرگی از تبادلات چک را به خود اختصاص داده به 
طوری که در شهریور ماه 32.3 درصد از شمار چک ها و 51.2 درصد از ارزش کل چک 

های مبادله ای کشور متعلق به این استان بوده است.
با توجه به حجم بالای شمار و ارزش چک های صادره در تهران، شمار چک های 
برگشتی این استان نیز بالاست به طوری که در در شهریور ماه در استان تهران بالغ بر 
٢ میلیون و 400 هزار فقره چک به ارزش حدود ٤٢٧ هزار میلیارد ریال مبادله شد که از 
میان آنها، حدود 203 هزار چک برگشت خورد که ارزش مجموع آنها به 48 هزار میلیارد 

ریال می رسد.
بر این اساس، 2۹.6 درصد تعداد چک های برگشتی کشور و 44.8 درصد ارزش این 

چک ها مربوط به تهران بوده است.
با وجود سهم برتر تهران در صدور چک، اما از نظر خوش حسابی و برگشت چک، جزو 

استان هایی قرار گرفته که نسبت به میانگین کشور، در وضعیت میانه قرار دارد.
بررسی آمار نشان می دهد که میزان چک های برگشتی در استان تهران، پایین تر از 

میانگین کشور قرار دارد.
در حالی که میانگین چک های برگشتی در کشور از مجموع چک های مبادله ای 
صادره از نظر تعداد ۹.2 درصد و از نظر ارزش 13 درصد است، این نسبت در تهران از 

نظر تعداد 8.4 درصد و از نظر ارزش 11.4 درصد است.
بیشترین دارندگان چک های برگشتی

بررسی وضعیت چک های برگشتی نشان می دهد که بیشترین نسبت تعداد چک های 
استان  به  کشور  مختلف  استان های  میان  در  مبادله ای  چک های  کل  به  برگشتی 
کهگیلویه و بویراحمد با 15.2 درصد اختصاص دارد. یعنی در این استان از هر 100 

چک صادر شده معادل 15.2 چک برگشت خورده است.
استان های چهارمحال و بختیاری با 13.1 درصد و کرمان با 12.7 درصد نیز در جمع 

دارندگان بیشترین نسبت چک های برگشتی قرار دارند.
در جایگاه های بعدی استان کردستان با 12.2 درصد، استان خراسان شمالی با 12.1 

درصد و استان هرمزگان با 11.۹ درصد چک برگشتی جای گرفته اند.
اما از نظر بیشترین نسبت ارزش چک های برگشتی به کل ارزش چک های مبادله ای، 
بالاترین جایگاه به استان هرمزگان تعلق گرفته است، بر این اساس 25.7 درصد )معادل 

یک چهارم( از ارزش چک های صادرشده در این استان برگشت خورده است.
پس از آن استان های آذربایجان شرقی با 21.1 درصد و کرمان با 17.7 درصد قرار 
گرفته اند. رده های بعدی از نظر ارزش چک های برگشتی به استان های خراسان 

شمالی و رضوی هر کدام با 17.6 درصد و اردبیل با 16.8 درصد اختصاص دارد.
استان های خوش حساب

بررسی ها نشان می دهد که در شهریور ماه، خوش حساب ترین استان، گیلان بوده به 
طوری که تنها 6.8 درصد چک های این استان برگشت خورده است.

استان البرز با هشت درصد و خراسان رضوی با 8.3 درصد و یزد با 8.3 درصد در جایگاه 
بعدی قرار گرفته اند.

کمترین نسبت ارزش چک های برگشتی نسبت به چک های مبادله  ای در دوره مورد 
بررسی به ترتیب به استان های بوشهر، گیلان و البرز تعلق گرفته است.

بر این اساس، ۹.3 درصد از چک های مبادله ای استان بوشهر از نظر ارزش برگشت 
خورده است. این نسبت در استان گیلان ۹.3 درصد و البرز 10.6 درصد است.

استان خوزستان نیز با 10.7 درصد در جایگاه چهارمین استان دارنده کمترین نسبت 
ارزش چک های برگشتی قرار دارد.

چک ها به چه علت برگشت می خورند؟
چک ها به دلایل مختلفی برگشت می خورند که شامل عدم مطابقت امضا، نقص امضا، 
مغایرت تاریخ عددی و حروفی، مخدوش بودن امضای چک، مخدوش بودن مندرجات 
چک، مغایرت مبلغ حروفی با عددی چک، مسدود شدن حساب مورد نظر با درخواست 
مشتری، مسدود شدن حساب مورد نظر با دستور مرجع قضایی، مسدود شدن سری و 

سریال چک، کسر موجودی و فقدان موجودی است.
بررسی ها نشان می دهد که کسری یا فقدان موجودی اصلی ترین عامل برگشت 
خوردن چک های صادره بوده است. بر این اساس حدود ۹6.2 درصد کل چک های 

برگشتی )معادل ٦٦٢ هزار فقره چک( در شهریورماه بدین دلیل برگشت خورده اند.
ارزش چک های برگشتی به علت کسری یا فقدان موجودی حدود ١٠٣ هزار میلیارد 

ریال )معادل ۹5 درصد( بوده است.

یک کارشناس بازار سرمایه ادعا کرد:

افت اخیر بورس تکرار نمی شود
 یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است با اینکه افت شدید هفته  گذشته را دیگر تجربه 
نخواهیم کرد، اما ترس نشئت گرفته از این تجربه هنوز بر کاهش شاخص تأثیر می گذارد.
شاخص بازار بورس با شروع بارانی آبان همراهی کرد و در روز نخست این ماه با  2505 
واحد )0.81 درصد( افت به رقم 305 هزار و 810 واحدی رسید. همچنین شاخص 
پایین آمد. فولاد مبارکه  تا رقم 80 هزار و 824  با 116۹ واحد کاهش  کل هم وزن 
اصفهان، پالایش نفت تهران و پالایش نفت تبریز هر کدام به ترتیب 253، 1۹6 و 1۹0 
واحد در کاهش شاخص های بازار تأثیرگذار بودند. در مقابل، گروه محصولات شیمیایی 
و خودرویی ها بیشترین تأثیر مثبت را در بازار داشتند. گروه های مواد دارویی، بانکی و 
فلزات اساسی دیگر گروه هایی بودند که ارزش معاملات بالایی را نسبت به دیگران رقم 

زدند.
ترس هفته گذشته پابرجاست

محمد خبریزاد، تحلیلگر بازار بورس در گفت وگو با ایرناپلاس درباره دلیل این افت 
اظهار کرد: هنوز از سوی فعالان بازار اطمینان لازم حاصل نشده است. بدین معنی 

که صعودهای اخیر هنوز نتوانسته خسارت روانی کاهش های هفته قبل را جبران کند.
وی گفت: از سمت دیگر لیدرهایی مانند گروه خودرو، گزارش های میان دوره خوبی 
نداشتند و زیان های زیادی در صورت های مالی شان شناسایی کرده اند. یکی از دلایل 

اصلی افت روز نخست آبان، شناسایی زیان در صورت مالی همین خودروها بود.
این کارشناس بازار سرمایه درباره روندهای آینده بازار و احتمال سقوط بیشتر آن عنوان 
کرد: یک سری سهم ها در تابستان به صورت حبابی رشد کردند، حتی برخی سهم های 
بنیادی بودند که رشد آنها بیش از رقمی بود که منطق حکم می کرد. این سهم ها طی 
دو هفته اخیر حدود 30 تا 40 درصد رشد کردند. استدلال افرادی که معتقدند این موج 
منفی ادامه خواهد داشت، این است که حباب برخی از این سهم ها تخلیه نشده و خالی 

شدن حباب آنها امکان دارد نمادهای دیگر بازار را تحت تأثیر قرار دهد.
افت هفته پیش برنمی گردد

وی افزود: با این حال اعتقاد من این است که افت شدید هفته پیش را دیگر تجربه 
نخواهیم کرد، اما در عین حال، رشدهای آنچنانی هم نخواهیم داشت. یعنی بازار 
باید به جایی برسد که سره را از ناسره بشناسد و به سمت سهم هایی برود که ارزش 
حقیقی دارند. وی درباره رشد صنایع دارویی و خودرویی گفت: شایعات زیادی حول 
این دو صنعت وجود دارد و من منطقی نمی دانم که نقدینگی زیادی سمت آنها برود. 
فکر می کنم احتمال افت صنعت دارو بیشتر از احتمال رشدش باشد. صنعت خودرو 
هم همیشه به صورت مقطعی و مورد علاقه سفته بازها بوده است. اکنون شایعه افزایش 
سرمایه بر این بازار سایه افکنده و بازار به سمت آنها حرکت می کند. اما این روند کوتاه مدت 
خواهد بود و بازار مجبور است که به سمت سهم های بنیادی مثل پالایشگاه ها، فولاد و 

سنگ آهن و امثالهم برود.
این کارشناس بازار سرمایه در نهایت گفت: به نظر می رسد حداقل طی دو ماه آینده 
روند به همین شکل مثبت و منفی های مقطعی باشد تا اینکه بازار به یک ثبات و اطمینان 

برسد.

5 اقتصادی

مجلس، طرحی در دست دارد که اگر تصویب شود، پنج شنبه نیز به تعطیلات آخر 
هفته اضافه می شود، اما دو روزه شدن تعطیلات آخر هفته، مخالفان و موافقانی دارد 
که هرکدام استدلال های خود را مطرح می کنند. برخلاف برخی تصورها، تعطیلات در 

تقویم ایران نسبت به سایر کشورها زیاد نیست.
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، به دنبال تصویب طرحی برای دو روزه 
شدن تعطیلات آخر هفته در کشور است و طرح تعطیلی پنج شنبه ها را در اختیار هیئت 
رئیسه مجلس، قرار داده است؛ طرحی که همچنان مخالفان و موافقان خود را دارد و 

یکی از اصلی ترین مخالفان آن، دولت، به عنوان مجری طرح است.
این اولین باری نیست که ساماندهی تعطیلات در تقویم کشور، مورد بحث و بررسی 
قرار می گیرد. تصور عموم افراد این است که تعداد روزهای تعطیل در ایران زیاد است. 
به غیر از تعطیلات پایان هفته یعنی جمعه ها، سایر تعطیلات رسمی در طول سال، 27 

روز هستند.
تعطیلات در ایران نسبت به کشورهای دیگر زیاد است؟

27 روز تعطیلی، در مقایسه با سایر کشورها، عدد بالایی نیست. به عنوان مثال در 

ژاپن، 26 روز در سال و در چین، 28 روز در سال به غیر از آخر هفته ها، تعطیل است. 
تعداد روزهای تعطیل در استرالیا، 28 روز در سال و در ترکیه 22 روز در سال است. در 
روسیه و آفریقای جنوبی، 15 روز به غیر آخر هفته ها تعطیل است و انگلیسی ها 14 و 

آمریکایی ها 10 روز تعطیل غیر از آخر هفته ها دارند.
چرا مجلس به دنبال تعطیلی پنج شنبه هاست؟

با وجود تعطیلات آخر هفته دو روزه در اکثر کشورها یعنی شنبه و یکشنبه یا جمعه و 
شنبه، مجموع روزهای تعطیل در این کشورها، برابر یا حتی بیشتر از ایران خواهد بود. 
مطالعات اخیری که در زمینه تعادل بین کار و زندگی انجام شده  نشان می دهد روزهای 
تعطیل بیشتر، ساعات کاری کوتاه تر یا انعطاف پذیری ساعات کاری و انجام وظایف 
شغلی از خانه، بهره وری نیروی کار را افزایش می دهد. موضوعی که ناهید تاج الدین، 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی، بر آن تأکید دارد.
تاج الدین در صفحه شخصی خود، درباره دلایل مطرح شدن تعطیلی پنجشنبه ها در 
سایر استان ها نوشته است: دو روزه شدن تعطیلات آخر هفته می تواند کمک شایانی 
به اقتصاد گردشگری و تقویت نهاد خانواده کند. علی اصغر یوسف نژاد، عضو هیئت 

رئیسه مجلس نیز پیش از این به خبرنگار ایرنا گفته بود: در حال حاضر روز پنجشنبه 
تمام وزارتخانه ها، سازمان و دستگاه های دولتی و حتی غیردولتی در پایتخت تعطیل 
هستند و هر گونه پیگیری کارهای اداری از سوی استان ها نیز در این روز متوقف 
می شود. وی استدلال کرده است که تعطیلات پنجشنبه بهره وری و راندمان کاری 

ادارات و دستگاه های دولتی استان ها را ارتقا خواهد داد.
سؤال اصلی در تعمیم تعطیلی  پنج شنبه ها از تهران به مراکز استان ها این است که 
آیا پنج شنبه های تهران تعطیل است؟ به غیر از مدارس که در سراسر کشور در روزهای 
پنج شنبه تعطیل هستند و ادارت دولتی تهران که پنج شنبه ها فعالیت نمی کنند، 
سایر مراکز و کسب وکارهای تهران در روزهای پنج شنبه تعطیلی ندارند. اغلب بانک ها 
به صورتی که در سراسر کشور نیز به آن عمل می شود، نیمه وقت فعال اند و شرکت های 
خصوصی نیز، یا مشابه سایر روزهای هفته یعنی تمام وقت مشغول به کار هستند یا چند 

ساعتی زودتر تعطیل می کنند.
مخالفان، از آثار اقتصادی تعطیلی پنجشنبه ها می گویند

این  از  گروه  یک  دارد.  هم  مخالفانی  کشور،  در  پنج شنبه ها  سراسری  تعطیلات 
مخالفان، فعالان اقتصادی و صاحبان کسب وکارها هستند که از اختلاف روزهای 
کاری با سایر کشورها، گلایه  دارند. اولین روز کاری هفته در بسیاری از کشورها، 
دوشنبه است. در این کشورها، شنبه و یکشنبه روزهای تعطیل هفته هستند. در برخی 
کشورهای اسلامی نیز یکشنبه به عنوان اولین روز کاری هفته در نظر گرفته  شده است 
و تعطیلات هفتگی در این کشورها، روزهای جمعه و شنبه هستند. در نتیجه، اگر 
پنج شنبه را به عنوان دومین روز تعطیل هفته در نظر بگیریم، تنها سه یا چهار روز، با 
توجه به اختلاف ساعت، با بازارهای جهانی در ارتباط خواهیم بود که نمی توان از آثار 
اقتصادی آن چشم پوشی کرد و بر این اساس، شاید بتوان شنبه را گزینه بهتری برای 

دومین روز تعطیل هفته در ایران دانست.
علاوه بر فعالان اقتصادی و صاحبان کسب وکارها، دولت نیز مخالف این طرح مجلس 
است. جمشید انصاری، رئیس سازمان اداری استخدامی و معاون رئیس جمهور، عدم 
تعادل در ساعات کاری بین ادارات دولتی و خصوصی را یکی از دلایل مخالفت دولت 
با تعطیلی پنج شنبه ها عنوان کرده است. علاوه بر این کاهش ساعات کاری دولت به 
160 ساعت در ماه، دیگر دلیل عدم موافقت دولت با طرح مجلس است؛ چراکه به 
گفته انصاری، این تفاوت، موجب تبعیض بین گروه های مختلف کارمندی و کارگری 
بوده و مطمئناً به مطالبات و اعتراضات کارگران و شاغلین بخش خصوصی منجر 

می شود.
حسینعلی امیری، معاون پارلمانی رئیس جمهوری نیز پیش از این گفته بود تعطیلی 
پنج شنبه ها برای دولت بار مالی دارد و اجرای آن بر خلاف قانون اساسی است. اشاره 
امیری به اصل 75 قانون اساسی است که بر اساس آن، طرح های قانونی و پیشنهادها 
و اصلاحاتی که نمایندگان در خصوص لوایح قانونی عنوان می کنند و به تقلیل درآمد 
عمومی یا افزایش هزینه عمومی می انجامد، در صورتی قابل طرح در مجلس است که 

در آن، طریق جبران کاهش درآمد یا تأمین هزینه جدید نیز معلوم شده باشد.

خوب یا بد تعطیلات برای اقتصاد

تعطیلی پنج شنبه ها چه اثری بر اقتصاد دارد؟

گزارش بانک مرکزی از بازار مسکن شهر تهران در مهرماه 
13۹8 حاکی از آن است که شاخص ماهیانه قیمت 0.4 
ثبات  از  که  داشته  افزایش  درصد  معاملات 22  و  درصد 

قیمت و رونق نسبی معاملات حکایت دارد.
مسکن  بازار  تحولات  آمار  ارایه  از  پس  ایسنا،  گزارش  به 
شهر تهران توسط دفتر اقتصاد مسکن، امروز بانک مرکزی 
نیز گزارش خود را ارایه کرد که تفاوت چندانی با یکدیگر 
آپارتمانهای  معاملات  تعداد  گزارش  این  مطابق  ندارند. 
مسکونی شهر تهران به 3400 فقره رسید که نسبت به 
ماه قبل 22 درصد افزایش و نسبت به ماه مشابه سال قبل 
63.7 درصد کاهش نشان می دهد. متوسط قیمت یک متر 
مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده نیز 12 میلیون و 
720 هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 
سال قبل به ترتیب 0.4 و 47.7 درصد افزایش نشان می 
دهد. در بین مناطق 22 گانه شهر تهران، مطابق معمول 
بیشترین متوسط قیمت به منطقه یک معادل 26 میلیون و 
۹70 هزار تومان در هر متر مربع و کمترین آن با 5 میلیون 
و 520 هزار تومان در هر متر مربه به منطقه 18 اختصاص 
داشته است. ارقام مزبور نسبت به ماه مشابه سال قبل به 
ترتیب 43.7 و 52.7 درصد افزایش نشان می دهند. رییس 
کل بانک مرکزی، افزایش تعداد معاملات مسکن در کنار 
کاهش نرخ تورم را دو موضوع امیدوارکننده در اقتصاد ایران 
دانست. همچنین رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: در 
شش ماهه دوم سال پیش بینی می کنیم معاملات مسکن 

به تدریج افزایش پیدا کند اما رشد قیمت نخواهیم داشت.
بیشترین تعداد معاملات در واحدهای

 کمتر از 5 سال
در بین آپارتمانهای فروخته شده واحدهای تا 5 سال ساخت 
با سهم 41.۹ درصد بیشترین سهم را به خود اختصاص 
داده اند. سهم مذکور در مقایسه با مهرماه سال قبل حدود 
2.6 درصد کاهش یافته و در مقابل به سهم واحدهای با 

قدمت 6 تا 10 سال و بیش از 15 سال افزوده شده است.
توزیع تعداد معاملات انجام شده بر حسب مناطق نیز حاکی 

از آن است که در مهرماه 13۹8 از میان مناطق 22 گانه شهر 
تهران، منطقه 5 با سهم 15.1 درصدی از کل معاملات، 

بیشترین تعداد مبایعه نامه را به خود اختصاص داده است.
مناطق 2 و 4 نیز به ترتیب با سهمهای ۹.1 و 7.۹ درصدی 
در رتبه های بعدی قرار دارند. در مجموع 70.8 درصد از کل 
تعداد معاملات انجام شده در شهر تهران در مهرماه سال 
جاری مربوط به 10 منطقه شهر )به ترتیب بیشترین فراوانی 
شامل مناطق 5، 2، 4، 10، 7، 15، 1، 14، 8 و 6( بوده و 
12 منطقه باقی مانده 2۹.2 درصد از کل تعداد معاملات را 

به خود اختصاص داده اند.
کارنامه بازار مسکن در هفت ماهه نخست

تعداد معاملات آپارتمانهای مسکونی شهر تهران در هفت 
ماهه سال 13۹8 به حدود 35.8 هزار واحد مسکونی بالغ 
گردید که در مقایسه با مدت مشابه سال پیش از آن 57.5 
درصد کاهش نشان می دهد. در این مدت متوسط قیمت 

یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده در تهران 
12 میلیون و 710 هزار تومان بوده که نسبت به دوره مشابه 

سال بل 81.3 درصد افزایش نشان می دهد.
بیشترین تعداد معاملات در خانه های ۷.5 تا ۹ 

میلیون تومان
بر  تعداد واحدهای مسکونی معامله شده  توزیع فراوانی 
حسب قیمت یک متر مربع حاکی از آن است که در مهرماه 
13۹8 واحدهای در دامنه قیمتی 7.5 تا ۹ میلیون تومان 
به ازای هر متر مربع با سهم 11.۹ درصد بیشترین سهم از 
تعداد معاملات شهر تهران را به خود اختصاص داده اند. 
دامنه قیمتی 6 تا 7.5 و ۹ تا 105 نیز به ترتیب با اختصاص 
سهم 11 و 10.4 درصدی در رتبه های بعدی قرار گرفته 
اند. در این ماه 58.3 درصد واحدهای مسکونی با قیمتی 
کمتر از متوسط قیمت شهر تهران )12 میلیون و 720 هزار 

تومان( معامله شده اند.

واحدهای 5۰ تا ۶۰ متر پیشتاز معاملات
از سوی دیگر توزیع فروانی واحدهای معامله شده برحسب 
زیربنا نشان می دهد بیشترین سهم به آپارتمانهای 50 تا 
60 متر مربع با سهم 14.2 درصد اختصاص داشته است. 
واحدهای دارای زیربنای 60 تا 70 متر و 40 تا 50 متر مربع 
به ترتی با سهمهای 13.2 و 11.8 درصدی در رتبه های 
بعدی قرار دارند. در مجموع در این واحدهای مسکونی 
از  درصد  مربع 54.5  متر  از 80  کمتر  زیربنای  سطح  با 

معاملات انجام شده را به خود اختصاص دادند.
همتی: امید به اقتصاد و بازار مسکن بازگشت

رییس کل بانک مرکزی اخیرا در یادداشتی اینستاگرامی 
در تحلیل نرخ تورم عمومی و همچنین بازار مسکن نوشت: 
افزایش 22 درصدی معاملات مسکن در تهران می تواند 
نشانی از شروع روند کشوری آن و برگشت امید به اقتصاد 
کشور باشد. وی همچنین عنوان کرد: نرخ تورم ماهانه در 
مهرماه کاهنده بود و به 0.6 درصد رسید. از اسفند پارسال 
که تورم ماهانه به اوج خود یعنی 5.4 درصد رسید تا به امروز 
نرخ رشد ماهانه تورم به طور مداوم کاهنده بوده است و نرخ 
تورم نقطه به نقطه نزی از اردیبهشت تا کنون به طور متوسط 
ماهانه چهار واحد درصد کاهش یافته که باعث شده نرخ 

تورم 12 ماهه در مهرماه کاهش یابد.
رییس اتحادیه املاک: ثبات قیمت در ماههای آینده 

قطعی است
همچنین رییس اتحادیه مشاوران املاک درباره افزایش 
نسبی معاملات مسکن در مهرماه گفت: انتظار داریم با 
پایان یافتن محرم و صفر تعداد قراردادهای خرید و فروش 
مسکن افزایش پیدا کند اما رشد قیمت نخواهیم داشت. 
مصطفی قلی خسروی البته با اشاره به جهش حدود 200 
درصدی قیمت مسکن طی دو سال گذشته اظهار کرد: 
قطعا نمی توان انتظار داشت آنطور که قیمتها طی دو سال 
گذشته افزایش داشته، شاهد کاهش 100 تا 200 درصدی 
قیمتها باشیم و توصیه می کنیم متقاضیان مصرفی به تدریج 

اقدام به خرید کنند.

 بانک مرکزی گزارش داد
قیمت مسکن ثابت شد؛ معاملات بالا رفت

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 

قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 13۹86033000100۹88۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000684 آقای هادی صفائی قمی فرزند 
رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 67/85 مترمربع پلاک شماره 18 فرعی از 113۹5 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سیداحمد رضوی.)م الف3247( 
2- رای شماره 13۹860330001008636 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000600 آقای خیراله زارعی فرزند نورالله 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 133/74 مترمربع پلاک شماره 11186 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از معصومه نادری به موجب سند قطعی 22026.
 )م الف 3247(

3- رای شماره 13۹86033000100۹۹7۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000560 آقای مجید محمدعلی فرزند 
عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 76/30 مترمربع پلاک شماره 12 فرعی از ۹447  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت صادره در دفتر 287 صفحه 571 به موجب سند قطعی 42082. )م الف 3247(
4- رای شماره 13۹86033000100۹۹40 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000712 خانم فاطمه آزاد فرزند علی در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 178 مترمربع پلاک شماره 10761 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ورثه مرحوم فاطمه طباطبایی به موجب سند قطعی 11574. )م الف 3247 (
5- رای شماره 13۹86033000100۹85۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000848 خانم نصرت کحالی فرزند علی 
اصغر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 284مترمربع پلاک شماره 10616  اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 74474. )م الف 3266(
6- رای شماره 13۹86033000101006۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹811443000100041۹ به تقاضای دولت جمهوری 
اسلامی ایران با نمایندگی وزارت آموزش و پرورش در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1500 مترمربع پلاک شماره 10۹13 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 54017. )م الف 3265(
7- رای شماره 13۹86033000100۹167 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430001002431 آقای رضا محمدی فردوئی 
فرزند مانده علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 138/60 مترمربع پلاک شماره 11050  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند صادره در دفتر الکترونیکی 13۹720330001025۹17 به موجب سند قطعی 142721. 

)م الف 3264(
8- رای شماره 13۹86033000100۹336 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000235 خانم طیبه خوش بیان فرزند 
رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 262/28 مترمربع پلاک شماره 10۹۹4 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند قطعی شماره 38۹6۹. )م الف 3263(
۹- رای شماره 13۹86033000100301۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430001001544 آقای محمدرضا عبدالهیان 
فردفردوئی فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۹6/36 مترمربع پلاک شماره 1114۹  اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 44742 و 44741. )م الف 3262(
ایرانی فرزند  بتول  پرونده کلاسه 13۹71144300010010۹8 خانم  به  10- رای شماره 13۹860330001007۹23 مربوط 
فتحعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 116/62 مترمربع پلاک شماره 10455 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن حاج رئیس ابراهیمی به موجب سند قطعی 7707. )م الف 3261(
زاده  حسن  علی  آقای  کلاسه 13۹8114430001000633  پرونده  به  مربوط  شماره 13۹860330001008۹45  رای   -11
اصفهانی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 151/46مترمربع پلاک شماره 10775  اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت صادره در دفترالکترونیکی 13۹720330001002717. )م الف 3260(
12- رای شماره 13۹86033000100۹501 مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430002002878 آقای مجید فرهنگ فروزان 
فرزند صاحبعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 85 مترمربع پلاک شماره  11242 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه خریداری از حیدر اصفهانی نژاد . )م الف325۹(
13- رای شماره 13۹86033000100۹848 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000103 خانم ام البنین مطهری زاده 
فرزند خانی در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۹/33مترمربع پلاک شماره  1 فرعی از 10۹23 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی شماره 1۹۹044 . )م الف 3258(
14- رای شماره 13۹86033000100۹847 مربوط به پرونده کلاسه 13۹8114430001000102 آقای علی عابدی آرانی فرزند 
حسن آقا در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۹/33مترمربع پلاک شماره  1 فرعی از 10۹23 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 1۹۹044. )م الف3257(
15- رای شماره 13۹86033000100۹35۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹7114430001002207 آقای حسین خداپرست فرزند 
احمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 10456  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 28۹۹0 . )م الف 328۹(
16- رای شماره 13۹860330001008۹72 مربوط به پرونده کلاسه 13۹6114430001000۹57 آقای محمد ابراهیمی فرزند 
ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 60/75مترمربع پلاک شماره  10363 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه خریداری مع الواسطه از غلامرضا ذاکریان بیدگل به موجب سند قطعی 23742. )م الف3288(
17- رای شماره 13۹86033000100۹713 مربوط به پرونده کلاسه 13۹811443000100084۹ خانم مریم سادات حبل 
المتین فرزند سید هادی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 104/71 مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 10415 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 107673 . )م الف3287(
18- رای شماره 13۹860330001007852 مربوط به پرونده کلاسه 13۹6114430001001283 آقای جواد حامد خوشه چین 
فرزند حاجی آقا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 176/02مترمربع پلاک شماره 11525  اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 24۹60-۹6/0۹/0۹ نسبت به 162/05 متر و مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از وراث حسن حاج رییس ابراهیمی نسبت به 13/۹7 متر . )م الف 3286(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹8/۰۷/22 
 تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹8/۰8/۰8
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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انتخابات فدراسیون والیبال چه زمانی برگزار می شود؟

طلسمی که باید شکسته شود
سپهر ستاری: از ابتدای دهه ۹0 و با اوج گیری فوق العاده تیم ملی والیبال، این رشته 
به یکی از پرطرفدارترین رشته های ورزشی در کشورمان تبدیل شد. افتخارآفرینی های تیم 
ملی با مربی بزرگی چون ولاسکو همه نگاه ها را به سمت این رشته ورزشی برد. نتایج خوب 
تیم ملی والیبال با جدایی ولاسکو به پایان نرسید و پس از او هم تیم ملی با وجود فراز و نشیب 
هایی که داشته، همواره قدرت اول آسیا و یک رقیب سرسخت در جهان بوده است. کسب 
نخستین قهرمانی در آسیا و بازی های آسیایی، کسب مدال برنز قهرمانی بین قاره ای، 
دستیابی به عنوان چهارمی لیگ جهانی و ششمی قهرمانی جهان از جمله افتخارات 

والیبال ایران در دهه ۹0 بوده است.
از دو سال پیش اما فدراسیون والیبال وضعیت جالبی را ندارد و در بلاتکلیفی به سر می 
برد. این موضوع از زمان حضور محمدرضا داورزنی به عنوان معاون توسعه ورزش قهرمانی و 
حرفه ای وزارت ورزش آغاز شد و تاکنون ادامه دارد. در 24 ماه گذشته چهار مسئول وظیفه 
اداره فدراسیون والیبال را بر عهده داشته اند که این موضوع برای رشته ای که تا کمتر از سه 

ماه دیگر باید در آخرین مسابقه انتخابی المپیک 2020 حاضر شود، اتفاق خوبی نیست.
آخرین کسی که به عنوان سرپرست فدراسیون والیبال انتخاب شد علی فتاحی بود که با 
حکم وزارت ورزش این عنوان به او رسید. دلیل این موضوع هم رد استعفای داوری از طرف 
وزارت ورزش بود چرا که داوری قصد حضور در انتخابات ریاست فدراسیون را داشت که با 

مخالفت وزیر این اتفاق رخ نداد.
مهلت ثبت  نام در انتخابات ریاست این فدراسیون در حالی 24 شهریور به پایان رسید 
که نام افشین داوری سرپرست فدراسیون در بین ثبت نام کنندگان دیده می شد. این 
اقدام و استعفای داوری از سمتش با مخالفت وزارت ورزش و جوانان روبه رو شد و وی در 
صحبت هایش به سایت وزارت ورزش گفت: »با توجه به قبول نشدن استعفا از سوی وزیر 
محترم، از نامزدی انتخابات ریاست فدراسیون والیبال کناره  گیری کردم. کارمند وزارتخانه 
هستم و تا زمان برگزاری مجمع انتخاباتی و مشخص شدن رئیس جدید فدراسیون والیبال 

به کار خود ادامه می دهم.«
نکته مهم، رقم خوردن این اتفاقات در جریان برگزاری مسابقات قهرمانی آسیا به میزبانی 
تهران بود. جالب اینکه انتصاب سرپرست جدید هم پس از برگزاری نخستین دیدار تیم 
ملی مقابل روسیه در جام جهانی 201۹ ژاپن صورت گرفت. از همه جالب تر اینکه ثبت نام 
از نامزدهای انتخابات فدراسیون والیبال یک بار به تعویق افتاد و دلیل آن هم برگزاری 
مسابقات بود! چگونه است که ثبت  نام از نامزدها در کار فدراسیون و تیم های ملی خلل 
ایجاد می کند اما انتخاب سرپرست در هنگام برگزاری رقابت های جام جهانی مشکل ساز 

نیست و از نظر وزارت ورزش اقدامی به موقع محسوب می شود؟!
پس از مدت ها انتظار ثبت  نام انتخابات فدراسیون والیبال از ۹ شهریور آغاز و تا روز 24 
شهریور ادامه پیدا کرد که در نهایت 10 نفر برای حضور در این انتخابات ثبت  نام کردند 
و سوابق مدیریتی آنها در کمیسیون مورد بررسی قرار گرفت. شنیده می شود از میان 
این نفرات محمدرضا داورزنی، احمد سعادتمند، بهنام محمودی، امیر حسین منظمی، 
محمود افشاردوست و محمدرضا رشیدی توانستند تاییدیه کمیسیون تطبیق را کسب 
کنند؛ البته صلاحیت این 6 نفر باید مورد تایید مراجع دیگر نیز قرار بگیرد تا بتوانند در 

انتخابات فدراسیون والیبال کاندیدا شوند.
والیبال ایران دوران خوبی را سپری نمی کند، دورانی که به خاطر عدم ثبات مدیریت 
به وجود آمده و ای کاش انتخابات فدراسیون والیبال هر چه زودتر برگزار می شد تا شاید 
جلوی این همه اتفاقات ناخوشایند را می گرفت. همین حالا هم اگر والیبال ما بخواهد در 
مسابقات انتخابی بعدی موفق عمل کند و راهی المپیک شود، باید هرچه سریعتر انتخابات 
این رشته برگزار شود. در حال حاضر حاشیه ها و مشکلات مختلفی گریبانگیر والیبال کشور 
شده و همین حاشیه ها و مشکلات باعث شد انتخابات پیش روی فدراسیون والیبال بیشتر 
از هر زمان دیگری مهم و حیاتی تلقی شود. آن چیزی که مسلم است فردی باید ریاست 
فدراسیون والیبال را بر عهده بگیرد که در وهله اول والیبالی باشد و از اهالی این رشته 
محسوب شود. تجربه حضور ضیایی و داوری در فدراسیون والیبال نشان داد حضور افراد 

غیر والیبالی در فدراسیون والیبال نمی تواند برای والیبال کشور مفید باشد.

سیروس دین محمدی:

عیار استقلال و استراماچونی مقابل تراکتور 
مشخص می شود

پیشکسوت استقلال و تراکتورسازی معتقد است اگر علی کریمی و خط هافبک استقلال 
بتوانند نبض میدان را در دست بگیرند، استقلال می تواند برنده جدال با تراکتور باشد.

استقلال پس از هفته ها ناکامی، چند وقتی است که روی دور برد افتاده و توانسته در 
5 بازی آخرش برنده از زمین خارج شود. عملکردی که او را دوباره نزد هواداران محبوب 
کرده است تا هواداران آبی امید زیادی به تیم شان داشته باشند. استقلال برای ادامه نوار 

پیروزی های خود کار سختی دارد و باید در تبریز مهمان تراکتور باشد.
سیروس دین محمدی، پیشکسوت استقلال و تراکتورسازی در گفت وگو با ایسنا درباره 
عملکرد این تیم تا هفته هشتم اظهار کرد: در هفته های ابتدایی استقلال نیاز به شناخت 
تفکرات  پیاده کردن  بازیکنان در حال  که  و چند هفته ای هست  و هماهنگی داشت 
استراماچونی در زمین هستند. وضعیت مربی ایتالیایی با چند هفته نخست فرق کرده و 

حالا استقلال تیم خطرناکی است.
این پیشکسوت استقلال و بازیکن پیشین تراکتور درباره تقابل 2 تیم در هفته دهم گفت: 
این بازی عیار استقلال و استراماچونی را مشخص می کند. درست است که استقلال در 
هفته های اخیر خوب بوده اما پیروزی برابر تراکتور در تبریز هم سخت است و هم اگر اتفاق 
بیافتد، استقلال به جمع مدعیان اصلی قهرمانی باز می گردد. استقلال در اوایل فصل 
امتیازات زیادی را از دست داده است و راه حل جبران آن، پیروزی برابر رقیبان مستقیمش 

در راه کسب لیگ برتر است.
او درباره نقاط قوت و ضعف دو تیم گفت: استقلال اگر می خواهد بر تراکتور غلبه کند، 
نقطه قوتش یا خط هافبک این تیم باید 2 برابر زحمت بکشند. تاثیرگذارترین بازیکن 
استقلال در این دیدار می تواند علی کریمی باشد که باید نبض میدان را در دست بگیرد 
و اجازه خلاقیت به بازکنان هجومی تراکتور ندهد. نقطه قوت تراکتور، علاوه بر حمایت 
هوادارانش بازیکنان هجومی این تیم هستند که خلاقیت زیادی دارند. ویلیان میمبلای 
پرویی می تواند زهردارترین بازیکن تراکتور باشد که نتیجه را برای این تیم رقم بزند. 
مدافعان استقلال اگر بتوانند او و سوگیتا را کنترل کنند، زهر تراکتور را در خط حمله 

خواهند گرفت.

استاندار قم با اشاره به ضرورت توسعه ورزش همگانی در جامعه 
برای دستگاه های  باید  گفت: شرکت در ورزش های همگانی 
دولتی، مردم و ورزشکاران به یک باور و فرهنگ عمومی تبدیل 

شود.
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه شورای ورزش همگانی در 
تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: مسئولیت ورزش 
همگانی فقط به سازمان های دولتی موکول نشود، هرچند این 
سازمان ها به این ورزش نیاز دارند و باید برای آن برنامه ریزی کنند.
گسترش  امر  در  اجرایی  دستگاه  یک  اگر  داشت:  بیان  وی 

ورزش همگانی کوشا بود، در ارزشیابی ها لحاظ می شود.
وی افزود: برای توسعه ورزش همگانی نباید به دستگاه های 
اجرایی بسنده کنیم و بخش خصوصی نیز نقش مهمی دارند، 
و باید با همکاری هیات ورزش های همگانی و اداره کل ورزش و 
جوانان استان برای حضور و مشارکت فعال این بخش برنامه ریزی 
شود. وی گفت: امروز ورزش یک صنعت و اقتصاد به شمار می آید 
و اگر مزیت های ورزش برای حوزه اقتصادی و بخش خصوصی 

تبیین شود، به طورقطع همکاری خواهند کرد.
وی اضافه کرد: جذب مشارکت بخش خصوصی در توسعه 
مؤثر  موردنظر  طرح های  و  برنامه ها  از  پشتیبانی  در  ورزش، 
می باشد. استاندار قم با اشاره به سند توسعه ورزش همگانی 
قم در افق 1404 گفت: تدوین این سند توسط اداره کل ورزش 
و جوانان استان اقدام خوبی است، چون به طورمعمول ما در 

برنامه ریزی ها سند تهیه نمی کنیم، و واقعا این خلاء وجود دارد.
وی بابیان اینکه این سند باید با اسناد بالادستی همخوانی و 
مطابقت داشته باشد، گفت: در تهیه سند مذکور بیشتر به سند 
چشم انداز 20 ساله توجه شده و برنامه ششم توسعه مورد غفلت 
قرارگرفته است. وی افزود: کمیته های پنج گانه که ذیل این سند 
مشخص شده خیلی خوب است ولی باید در آن هدفمندی هایی 
نیز دیده شود. وی ادامه داد: ازجمله این هدفمندی ها، موضوع 
بانوان است، چراکه برخورداری این قشر از امکانات ورزشی در 
سلامتی روانی، جسمانی و شور اجتماعی آن ها موثر است، و 
باید آن ها را خیلی پررنگ ببینیم . استاندار قم با اشاره به اهمیت 
ورزش های بومی و محلی به ویژه در روستاها و بخش های استان 
قم  در  همگانی  ورزش  برنامه های  همه  درصورتی که  گفت: 
متمرکز شود، بخش های این استان فراموش می شود. وی بیان 
کرد: روحیه و فضای مناسبی برای توسعه ورزش های همگانی 
برگزاری  و  نداریم،  زمینه  این  در  مخالفی  و  دارد  وجود  قم  در 
همگانی  ورزش  مکمل  می تواند  نیز  قهرمانی  مسابقه های 

باشد. سرمست با اذعان به اینکه تاکنون در قم در بهره گیری 
از ظرفیت مناسبت های مذهبی برای توسعه ورزش همگانی 
برنامه ریزی شده است، گفت: باید برای اعیاد و مناسبت های ملی 
و مذهبی تقویم سالانه ای تهیه و از این ظرفیت به نحو احسن 

استفاده کنیم.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

پنج هزار تن در مسابقه های ورزشی محلات قم
 شرکت می کنند

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  نیز در این جلسه با اشاره 
به شاخص ترین برنامه های ورزشی این استان در نیمه دوم سال 
برنامه ها  این  ازجمله  محلات  ورزشی  مسابقه  گفت:  جاری 
است که در 20 رشته ورزشی برای پنج هزار تن پیش بینی شده 
و با مشارکت شهرداری، نیروی مقاومت بسیج و آموزش وپرورش 
برگزار خواهد شد. رسول منعم  اظهار داشت: در راستای توسعه 
ورزش همگانی هشت برنامه ورزشی در محله های مختلف استان 

اجرا می شود.
وی برگزاری 55 برنامه پیاده روی عمومی را از دیگر برنامه ها 
دانست و بیان داشت:  20 برنامه کوه پیمایی عمومی، 6 برنامه 
ورزش  موضوع  با  همایش  و  جشنواره   54 و  دوچرخه سواری 

همگانی نیز در دستور کار می باشد. وی افزود: 12 برنامه ورزش 
پیش بینی  دولتی  دستگاه های  کارکنان  ویژه  نیز  صبحگاهی 
برگزاری  افزود:  وی  است.  ابلاغ شده  نیز  آن  دستورالعمل  و 
مسابقه های ورزشی برای یک هزار تن از کارکنان دستگاه های 
اجرایی از دیگر برنامه هاست، که شامل 6 رشته برای بانوان و 
هشت رشته برای آقایان است.  منعم یادآور شد: این برنامه ها 
و  مشارکت  با  که  استان  همگانی  ورزش های  تقویم  اساس  بر 
می شود.  انجام  تدوین شده،  اجرایی  دستگاه های  هماهنگی 
منعم همچنین گفت: ایجاد سه پایگاه فعال ورزش صبحگاهی 
دیگر  از  بانوان  برای  نیز  پایگاه   6 و  مردان  برای  عصرگاهی  و 
جلسه  برگزاری 10  به  اشاره  با  وی  می آید.  شمار  به  برنامه ها 
بهمن ماه  و  آذر  در  همگانی  ورزش های  موضوع  با  تخصصی 
امسال گفت: تا پایان سال چهار جلسه با دستگاه های اجرایی 
و 30 جلسه کارگروه توسعه ورزش همگانی و سه جلسه شورای 
ورزش همگانی را برگزار خواهیم کرد. مدیرکل ورزش و جوانان 
قم گفت: طرح پاییزه با ورزش نیز یکی از طرح های نوینی است 
که با مشارکت شهرداری و مدیران بوستان ها درصدد برگزاری آن 
هستیم. منعم در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: توسعه 
ورزش در مناطق روستایی از اولویت های مهم دولت در حوزه 

ورزش و جوانان است، ازاین رو طی یک سال گذشته 70 خانه 
ورزش روستایی در قم تجهیز شده است.

وی افزود: هم اکنون این آمادگی وجود دارد که هر روستایی در 
استان که شرایط لازم را داشته باشد، خانه ورزشی آن را تجهیز 

کنیم.
 مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:
برای توسعه فضاهای ورزشی به حمایت های قضایی

 نیاز داریم
مدیر عامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم نیز در این 
جلسه  گفت: تسطیح و بهسازی زمین های راکد موجود در 
برخی مناطق قم و تبدیل آنها به فضاهایی مناسب برای ورزش و 

بازی بدون حمایت های قضایی امکان پذیر نیست.
ابوالقاسم مقیمی اظهار داشت: شهرداری قم تاکنون چند بار 
برای آمادهسازی این زمین ها به منظور استفاده های ورزشی 
و تفریحی عموم شهروندان اقدام نموده ولی با شکایت مالکان 
مواجه شده است. وی بیان داشت: برغم هزینه ای که شهرداری 
برای بهسازی انجام داده، تنها در یک مورد 100 شکایت از آن 

صورت گرفته و ناچار به پرداخت خسارت شده است.
مقیمی یادآور شد: به تازگی در محله دروازه ری  در منطقه 
یک شهرداری، حمام ویرانی را مسطح کردیم و اکنون به مکان 
مناسبی برای بازی و سرگرمی کودکان تبدیل شده، و اگر حمایت 
های قضایی را داشته باشیم، بیش از پیش این کارها را انجام 

خواهیم داد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی شهرداری قم دربخش دیگری از 
سخنان خود با بیان برخی درخواست ها از مسئولان این استان 
به تنهایی توانایی تامین وسایل و تجهیزات  گفت: شهرداری 

ورزشی را ندارد و دولت باید آن را پشتیبانی نماید.
وی اضافه کرد: درسال جاری شهرداری قم  فقط برای تهیه 

تجهیزات پارکی 14 میلیارد ریال هزینه کرده است.
برپایی  جهت  لازم  زیرساختهای  تامین  برای  گفت:  مقیمی 
مراسمها و آیینهای گوناگون با مشکلاتی  رو به رو هستیم، و 
به تازگی توافق نامهای را با حوزه معاونت سیاسی، امنیتی و 

اجتماعی استانداری منعقد کردیم.
ورزش  حوزه  در  قم  شهرداری  های  فعالیت  به  اشاره  با  وی 
مساجد بیان کرد: در حال حاضر 40  پایگاه نشاط در مساجد 
قم فعال است و اگر حمایت های  استانداری و اداره کل ورزش و 
جوانان باشد، خروجی های خوبی را از این  پایگاه ها که در درون 

محلات فعال هستند خواهیم داشت.

استاندار قم در جلسه شورای ورزش همگانی: 

فرهنگ مشارکت در ورزش همگانی نهادینه شود

مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه گابریل کالدرون و آندره استراماچونی 
سرمربیان پرسپولیس و استقلال یک سال زمان نیاز دارند، گفت: کی روش با نتایجی که 

گرفته در کلمبیا دوام نمی آورد.
امید نمازی در مقطعی به عنوان مربی تیم ملی فوتبال ایران در کنار کارلوس کی روش 
فعالیت می کرد. وی سال گذشته هم سرمربی تیم ذوب آهن بود که پیش از پایان نیم 
فصل از هدایت این تیم کنار رفت. این مربی که با تیم های پایه آمریکا همکاری می کند، 

قرار است به زودی هدایت یکی از تیم های باشگاهی این کشور را هم برعهده بگیرد.

نمازی که شناخت کاملی از فوتبال ایران دارد، در گفتگویی درباره سه موضوع یعنی 
شباهت ناکامی ذوب آهن سال گذشته با امسال، عملکرد سرمربیان خارجی پرسپولیس 
و استقلال و همچنین نتایج کارلوس کی روش در تیم ملی کلمبیا صحبت کرد. نمازی به 
واسطه حضور »مک آلن« مربی پیشین دروازه بان های ذوب آهن در تیم ملی کلمبیا کم و 
بیش از اتفاقات رخ داده در این تیم باخبر است و می گوید کی روش در صورت ادامه این 

روند در تیم ملی کلمبیا دوام نمی آورد.
مشروح گفتگوی نمازی با  در ادامه می آید:

قهرمان این فصل تا هفته پایانی مشخص نیست
لیگ امسال فوتبال ایران از نظر کیفیت سطح بالایی دارد و جذاب است چون مدعی 
برای قهرمانی زیاد است. پرسپولیس، استقلال، تراکتور، سپاهان و شهر خودرو تیم هایی 
هستند که حرفی برای گفتن دارند. فولاد هم با جواد نکونام خوب نتیجه گرفته است. فکر 

می کنم امسال لیگ جذابی بشود و قهرمان تا هفته  پایانی مشخص نباشد.
استراماچونی و کالدرون سوابق زیادی در کشورهای دیگر دارند. آنها کارنامه خوبی 
دارند و باید به این دو مربی خارجی وقت داد. اینکه با یکی دو بازی بخواهیم راجع به 
آنها قضاوت کنیم کار درستی نیست. متاسفانه در ایران خیلی سریع حتی از طرف 
پیشکسوتان باشگاه علیه یک مربی بخصوص مربی خارجی موضع گرفته می شود. باید 
حداقل یک سال به این مربیان وقت بدهند تا تفکراتشان را پیاده کنند؛ همان اتفاقی که 
برای پرسپولیس با برانکو افتاد. اگر این صبر و حوصله وجود باشد دو تیم از مربیان خارجی 

خود سود می برند. باید دید در ادامه کار کدام تیم روند بهتری پیدا می کند.

فوتبال ما در ذوب آهن »به روز« و استاندارد بود
سال گذشته حداقل تا زمانی که بنده سرمربی تیم ذوب آهن بودم، همه کارشناسان 
اشاره داشتند ذوب آهن خوب بازی می کند و فقط در نتیجه گیری موفق نبودیم. یک 
مشکل خاص داشتیم و آن هم گلزنی بود. فوتبالی که بازی می کردیم به روز و استاندارد، 
روی زمین و با مالکیت زیاد توپ بود. متاسفانه در یارگیری بخصوص در جذب مهاجم 
نتوانستیم نفرات مدنظر را جذب کنیم. در عین حال باشگاه تصمیم گرفت مرتضی 
تبریزی که سال قبلش 12 یا 13 گل زده بود را به استقلال بفروشد. ابتدا مخالف فروش او 
بودم ولی وقتی دیدم تبریزی هم میلی به ماندن ندارد موافقت کردم. قرار بود پول فروش 

تبریزی را صرف جذب یکی دو مهاجم خوب کنیم که این اتفاق رخ نداد.
ذوب آهن امسال با سال گذشته اصلا قابل مقایسه نیست

خودم رفتم ارسلان مطهری را در لیگ عمان پیدا کردم. او پنج هفته هم با ما تمرین کرد. 
تا کارت بازی اش را بگیرند، دیگر فرصت بیشتری به مربیگری من نرسید و از مجموعه 
جدا شدم. هیچ موقع نمی توان تیم امروز را با تیم سال گذشته مقایسه کرد. امروز ذوب 
آهن سه تیم خوب دارد. الان ذوبی ها 30 بازیکن درجه یک و خوب سر حال دارند. باید 
مشکل تیم را از کادر فنی تیم پرسید. سال گذشته سه بازیکن سرباز ذوب آهن را هم 
نداشتم که امسال توانستند این سه نفر را برگردانند. حتی بعد از جدایی من، محمدرضا 
خلعتبری را جذب کردند. مطهری به جایی رسیده که برای ذوب آهن گلزنی می کند. 
ذوب آهن تیم کاملی دارد. من فاقد این تیم بودم و در گلزنی مشکل داشتیم. اغراق نیست 

اگر بگویم فوتبال ما در لیگ ایران بهترین فوتبال بود.

 امید نمازی:

باید به کالدرون و استراماچونی یک سال فرصت داد

حسن روشن با حضور در برنامه سلام، صبح بخیر شبکه سوم 
سیما دوباره حرف های آتشین به زبان آورد.

وی در ابتدا به مشکلی که در زانویش دارد و باید مفصل آن را 
تعویض کند، اشاره کرد و درباره گزارش مردمی که در این برنامه 
جوانان  از  باید  گوید  می  دارد  جوانی  گفت:»دیدم  شد  پخش 
استفاده کنیم، دیگری داشت به دلال ها اشاره می کرد. بنابراین 
مردم از واقعیت خبر دارند. حالا من نمی دانم باید راستش را بگویم 
یا طوری حرف بزنم که عده ای راضی باشند.نمی شود به جوانانی 
که اینقدر آگاهی دارند دروغ گفت و مسئولان را راضی کرد. اکنون 
مردم چه پرسپولیسی چه استقلالی از وضعیت راضی نیستند. 
ما جلسه ای با وزیر ورزش داشتیم که مدیرعامل پرسپولیس و 
نمی  اما  رفیقم  فتحی  آقای  با  است  بودند. یک عمر  استقلال 
شود چون او دوست من است حقیقت را نگویم. به او اشتباهات 
را گفتیم، گفتیم یک تیم نمی خواهیم، یک باشگاه می خواهیم 

که تیم هم داشته باشد.«
ایران  علیه  شفر  مصاحبه  درباره  استقلال  اسبق  مهاجم 
گفت:»شفر به واسطه دلال های دبی به ایران آمد. اگر خاطرتان 
باشد تیمی به نام ستارگان دنیا دو سه سال پیش به ایران آمد 
و با هنرمندان برنامه ای داشت که فیگو هم در آن بود. مربیان 
بازنشسته در اختیار شرکتهای انگلیسی، آمریکایی دلال هستند 
که برای تبلیغات پول سالانه می گیرند و به جاهای مختلف می 
روند.  شفر در الاهلی نه کنار خط سوت می زد و نه از این حرکتها 
می کرد، بلکه خیلی سنگین بود و جوانگرایی کرد و تیم نتیجه 
گرفت اما پیر بود و عذرش را خواستند. آن دلالها شفر را به ایران 

آوردند.«
این بازیکن سابق تیم ملی تاکید کرد:»زمان ما اگر پرسپولیس را 
برده بودیم یا به او باخته بودیم سالی یک بار مدیرعامل را می دیدیم 

که از ما تشکر کند یا به ما تشر بزند. اینطور نبود که مدیرعامل 
قبل  سال  به ٤٠  داریم  ایران  در  ما  که  مشکلی  بیاورد.  بازیکن 
برمی گردد. روشن ادامه داد: زمانی که الاهلی من را از استقلال 
آنها مصنوعی بود و من اصلا به آن زمین  خرید چمن باشگاه 
عادت نداشتم. هفته اولی که تمرین کردم مفصلهایم کوبیده شد. 
از روسای باشگاه خواهش کردم یکی دو هفته استراحت کنم اما 
گفتند نمی شود. قانونی که داشتند این بود حتما بازیکنی که 
می آورند همان موقع در تیم ملی بازی کند و اگر به بازیکن خارجی 

پول می دهند حتما باید در زمین بازی کند.«
او ادامه داد:»اما اینجا مدیرعامل ما می گوید بازیکن نداریم، 
دلال را صدا می زند و می خواهد ببیند آوردن کدام بازیکن نفع 
دارد، البته نفع باشگاه را که در نظر نمی گیرند .من مدت ها است 
الان اصلا فوتبال نگاه نمی کنم چون باید از فوتبال نگاه کردن 

لذت ببری نه اینکه اذیت شوی.«
روشن با بیان اینکه شفر اصلا مشتری نداشت که به ایران آمد، 
تصریح کرد:»این بخش کار به کمیته فنی برمی گردد. اگر باشگاه 

های ما کمیته فنی واقعی نه صوری داشته باشند این مشکلات به 
وجود نمی آید. کمیته ای که با حکم نیاید، بلکه با قرارداد بیاید و 
حق افراد را بدهد.همانطور که پرسپولیس برای برانکو سکو شد، 
استقلال هم برای شفر همینطور شد در حالی که هیچکس او 
را نمی خواست. باید قراردادها را طوری ببندند که ما هم امکان 
شکایت داشته باشیم. اما همیشه قراردادها به نحوی است که همه 
از ما شکایت می کنند. دست وزیر هم درد نکند که شهامت داشت 
و گفت فوتبال ما دست دلال ها است. قرارداد شفر را نمی دانم اما 
قطعا آن چیزی که در قرارداد او نوشته شده را نگرفته است. اگر 
پولش را گرفته بود که حرف نمی زد.برانکو هم وقتی آمد پرسپولیس 
چهاردهم بود و به او فرصت دادند چون او دکتر روانشناس بود و 
خوب هم کار کرد اما او مربی نبود. برای همین وقتی به عربستان 
ایران  مثل  هوادارانی  آنها  چون  نبود  کارساز  عاطفه  دیگر  رفت 

نداشتند، عربها هم به مربی زیاد فرصت نمی دهند.«
این کارشناس فوتبال با تایید این مطلب که بخشی از قرارداد 
شفر به دلالها رسیده است، اذعان کرد:»ما تا حرفی می زنیم می 
روند شکایت می کنند و شجاعت ندارند صحبت کنند. به یکی از 
کسانی که عامل آوردن شفر بود گفتم تو حتی اسم او را نمی توانی 
بنویسی و همین حرف باعث شد دو سه سال مشغول رفت و آمد 

به دادگاه باشم. در ایران نمی شود حرف زد  البته من می زنم!«
این بازیکن اسبق استقلال درباره شکایت شفر و اینکه آیا ایران 
نمی تواند بعد از حرفهای شفر از او شکایت کند، گفت:»متاسفانه 
قراردادها طوری بسته می شود که فقط به نفع مربیان است. ساشا 
پسر او چه کاره  بود که قرارداد ببندد و ١٠٠ هزار دلار بگیرد؟ اما 
فقط به شفرمی گفتند تو بیا، هرطوری شده فقط بیا. منصوریان 
هم در همان ابتدا گول کی روش را بابت بدنسازی خورده بود و 
دیدید تیم او با شفر سوم لیگ و قهرمان حذفی شد و نتیجه گرفت.

حسن روشن: برانکو هم مربی نبود

بخشی از پول قرارداد شفر به دلال ها رسید

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: توسعه رشته ورزشی روستایی»چوب کشی« از ورزش های کم هزینه ای بوده که می تواند در 
سطح روستاهای استان توسعه و رونق پیدا کند.

رسول منعم روز شنبه درجلسه مجمع سالانه هیات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی قم بیان داشت: این قبیل از رشته های 
ورزش روستایی می تواند در افزایش روحیه نشاط اجتماعی موثر باشد. وی در ادامه بیان کرد: نیاز به آموزش در سطح روستاهای استان 
از نیازهای اساسی و غیرقابل انکار ورزش روستایی و بازی های بومی محلی است. وی اضافه کرد: ضعف استان در بحث آموزش در 
رابطه با ورزش های بومی محلی باید با یک برنامه ریزی مدون و دقیق جبران شود. مدیرکل ورزش و جوانان قم بیان داشت: عملکرد 
ورزش روستایی و بومی محلی باید در قالب توسعه ورزش همگانی مورد ارزیابی قرار بگیرد. وی با اشاره به ظرفیت مطلوب بخش کهک 

درورزش های روستایی گفت: بخش کهک و مجموعه های ورزشی موجود در آن ظرفیت میزبانی از مسابقات کشوری را دارد.
بخش  کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا قم 30 کیلومتر است، این بخش دارای 2 دهستان کهک و فردو و 18 روستا 
می باشد. منعم تصریح کرد: هیات ورزش روستایی قم، میزبانی از مسابقات کشوری، آموزش و ارزیابی عملکرد را به صورت جدی در سال 
۹8 دنبال کند. وی گفت: برگزاری مجامع سالانه هیات های ورزشی از هدف گذاری های اداره کل ورزش و جوانان قم بوده و از ابتدای 

امسال مجمع سالانه 15 هیات ورزشی استان برگزار شده است.
وی اظهار داشت: توسعه و تقویت ورزش روستایی در سطح روستاها علاوه بر افزایش روحیه نشاط سبب شناسایی استعدادهای موجود 

و افزایش تعداد مدال آوری های استان در مسابقات ملی و بین المللی می شود.
منعم تاکید کرد: توسعه کمی جمعیت ورزشکاران روستایی و افزایش فضاها و مجموعه های  ورزشی از موفقیتهای فدراسیون ورزش 

روستایی کشور در سطح استان قم با همکاری هیات  ورزش روستایی و بازیهای ملی محلی بوده است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم تاکید کرد: مجموعه مدیریت استان نسبت به توسعه سرانه ورزشی برای افزایش نشاط اجتماعی اتفاق نظر 
دارند. وی بیان داشت: سند افق 1404 ورزش همگانی به تصویب استان رسیده و هدف گذاری های استان و نقش بخش خصوصی در 
آن سنجیده شده است. منعم تصریح کرد: از سال آینده یکی از ملاکهای ارزیابی مدیران دستگاه های استان در جشنواره شهید رجایی، 

میزان رشد و توسعه در شاخص ورزش به ویژه ورزش های همگانی خواهد بود.
وی بیان داشت: توجه به ورزش محلات و ورزش روستایی با دستور مستقیم استاندار باید در سطح استان و با همکاری دستگاه های 

اجرایی عملیاتی شود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

رشته ورزشی»چوب کشی« در روستاهای قم توسعه یابد
 رییس هیات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی استان قم گفت: 70 خانه ورزش روستایی استان تجهیز شده و روند 

تجهیز فضاها و خانه های ورزش روستایی دیگر نیز دردستور کار قرار گرفته است.
رضا رحیمی روز شنبه در مجمع سالیانه هیئت ورزش روستایی و بازی های بومی محله ای اقم افزود: برای تجهیز امکانات 

ورزشی در روستاهای استان نیز رقمی بالغ بر 200 میلیون تومان صرف شده است.
وی تصریح کرد: سال گذشته، 1۹0 میلیون تومان برای توسعه ورزش روستایی و بازی های بومی محلی قم هزینه شده است.

رحیمی گفت: با توجه به نزدیکی بین روستاها تا مرکز شهر، امکان توسعه و رونق ورزش در روستاهای استان فراهم است.
وی خاطرنشان کرد: 200 روستای استان از نظر توسعه و تجهیز امکانات ورزشی از ظرفیت ویژه ای برخوردارهستند.

رحیمی گفت: سال ۹7، 32 دوره مسابقات مختلف ورزشی وبومی محله ای در سطح روستاهای استان برگزار شده است.
وی اضافه کرد: همچنین سال گذشته 67 جشنواره ورزشی در سطح روستاهای استان برگزار و استقبال قابل توجهی از آنها 

صورت گرفته است.
رحیمی ادامه داد: سال ۹7، 20 همایش ورزشی برگزار و ورزشکاران استان در 7 مسابقه در سطح ملی اعزام شده اند.

رییس هیات ورزش روستایی و بازیهای بومی محلی قم گفت: همچنین در طرح سنجش قامت نیز 1100 تن از مردم 
روستاهای استان مشارکت کرده اند.

وی عنوان کرد: سال قبل یک مورد داوری بازیهای بومی محلی در قم برگزار شده است.
رحیمی ادامه داد: در سطح استان قم بالغ بر 2 هزار و 200 تن تحت پوشش بیمه های ورزشی قرار گرفتهاند.

وی اظهار داشت: هدف نخست از توسعه ورزشهای روستایی و بومی محلی افزایش سرانههای نشاط عمومی است و ورزش 
قهرمانی در اولویت بعدی هیات ورزش های روستایی قرار دارد.

وی تصریح کرد: راه اندازی لیگ هفت سنگ همزمان با سایر استانهای کشور یکی از هدف گذاری های مهم هیات ورزش های 
روستایی و بازی های بومی محلی استان قم است.

بر اساس آمارهای ارائه شده توسط اداره کل ورزش و جوانان قم، 21 درصد ازکل جمعیت این استان معادل 230 هزار تن 
فعالیت ورزشی انجام می دهند.

55 هزار ورزشکار زیر مجموعه 43 هیات ورزشی در قم ساماندهی شده است.

رییس هیات ورزش روستایی و بازی های بومی محلی استان قم: 

 ۷0 خانه ورزش روستایی در قم تجهیز شد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

قانون  / دوم موضوع  اول  رای شماره 13۹860331057001101 هیات  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای وحید 
سیف فرزند محمدرضا بشماره شناسنامه 24۹23 صادره از نهاوند در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 556/63 مترمربع از  قطعه دوم تفکیکی 
صورتمجلس 2612 مورخ 46/02/14 پلاک 105 فرعی از 362 اصلی واقع در 
محمدشهر خریداری از مالک رسمی آقای رحمت اله منصور بخت محرز گردیده 
است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/30776 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۳۹8/۰۷/2۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۳۹8/۰8/۰8 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

---------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره  13۹860331010002258 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد جواد 
حیدری فرزند علی بشماره شناسنامه 0310۹44171 صادره از کرج در ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 152 مترمربع پلاک 18645 فرعی 
از ١6٣ اصلی واقع در ج ملارد گلستان 1۹ نبش بن بست اول پ 36خریداری از 
مالک رسمی فاطمه حمیدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد . میم الف:1772/و
تاریخ انتشار نوبت اول :۹8/۰8/۰8
تاریخ انتشار نوبت دوم :۹8/۰8/2۳

محمد سلیمانی - رئیس ثبت اسناد و املاک 
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احمد خرم، وزیر دولت اصلاحات معتقد است: اصلاح طلب ها باید در انتخابات اسفندماه 
مجلس، تجربه تلخ انتخابات 84 را مدنظر قرار دهند، از این رو ضمن خودداری از واگرایی، 

به سوی همگرایی حداکثری حرکت کنند.
پوریا فیروزنژاد: »اقلیت قدرتمند« یا »اکثریت خنثی«؟؛ بحثی که این روزها نقل محافل 
اصلاح طلبی شده است و آنچه که می توان از نشست های متعدد نهادهای سیاست گذار این 
جریان استنباط کرد، شیفت سیاسی از »ائتلاف محوری« سال ۹4 با میانه روها به سوی ارائه 

یک »لیست اصلاح طلبانه« تمام عیار برای انتخابات اسفندماه مجلس است. 
سیاسی  رهیافت  خبرآنلاین،  با  گفت وگو  در  هم  اصلاحات  دولت  راه  وزیر  خرم،  احمد 
اصلاحات را عدم تکرار تجربه ناموفق ائتلاف، و حرکت به سوی بازسازی هویت اصلاح طلبی و 

ظهور و بروز آن در لیست انتخاباتی این جریان برای انتخابات مجلس می داند.
خرم بحث سرلیستی جریان اصلاح طلب در مجلس را هم وابسته به روزهای پس از اعلام 
تایید صلاحیت ها می داند و از احتمال جایگزینی فرد دیگری با محمدرضا عارف می گوید. 

مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با احمد خرم، وزیر راه دولت اصلاحات را در ادامه بخوانید؛
و  اصلاح طلبی  تشکل های  میان  که  نشست هایی  سلسله  از  پس  خرم!  آقای 
مشخصا مجمع روحانیون و شورای عالی سیاست گذاری انجام گرفته است به نظر می 
رسد اکثریت نظر به ارائه یک لیست تماما اطلاح طلب برای انتخابات اسفندماه مجلس 
دارند و اشتیاقی برای ائتلاف دوباره با میانه روها دیده نمی شود، شما با توجه به شرایط 

این روزها، بهترین گزینه را چه می دانید؟
در انتخابات سال ۹4 چند تن از اصولگرایانی که مطمئن بودند دیگر رای نخواهند آورد، 
مذاکره کردند و در لیست اصلاح طلب تهران قرار گرفتند و به بهارستان راه یافتند. اما این اقدام 
دو طرفه نبود، این افراد زمانی که به مجلس راه یافتند هیچ امتیازی به اصلاح طلب ها ندادند. 
این یک تجربه جدی است که انعطاف نشان دادن و ائتلاف کردن یک طرفه انجام گرفته است.
معتقدم که جبهه اصلاحات باید با حفظ هویت اصلاح طلبی لیست ارائه دهد. باید قبول 

کنیم که کشور و جامعه ما دوقطبی است و هر قطب باید با یک هویت مستقل وارد صحنه شود 
تا در صورتی که شرایط فراهم شود، رقابت سالم صورت بگیرد. در این باره می توان انتخابات 
ریاست جمهوری سال 84 را مبنا قرار داد. اگر جبهه اصلاحات همگرایی داشته باشند و به 

سوی واگرایی حرکت نکنند، می تواند بسیار موفق تر عمل کند.
نباید به مذاکره با شورای نگهبان امیدوار بود

درحالی که برخی از استراتژیست های اصلاح طلب بحث شرط و شروط گذاشتن 
برای شورای نگهبان را مطرح می کنند، عده ای دیگر می گویند بهتر است وارد مذاکره 
با شورای نگهبان شد و حتی برخی چهره های اصولگرای میانه رو چون ابوترابی فرد 
یا وزارت کشور را میانجی کرد یا عارف قدرت میانجی گری دارد. نگاه شما به این نوع 

پیشنهادات چیست؟
مذاکره و تعامل با شورای نگهبان خوب است اما نباید امیدی به نتیجه آن داشت. در مجلس 
هفتم، شورای نگهبان سه هزار و 400 نفر را رد صلاحیت کرد. در آن زمان من در دولت آقای 
خاتمی حضور داشتم. در آنجا تصمیم عاقلانه ای گرفته شد که هیئتی را برای مذاکره با شورای 

نگهبان تعیین و مامور کنیم.
برای مذاکره با شورای نگهبان رفتیم اما کسی نبود!

 پنج نفر از اعضای معتدل دولت خاتمی نیز مامور این کار شدند تا رد صلاحیت ها تعدیل 
شود. شورای نگهبان ساعت 3 بعدازظهر را برای مذاکره تعیین کرد. زمانی که این هیئت به آنجا 
رفت حتی آبدارچی شورای نگهبان نیز در ساختمان حضور نداشت و همه رفته بودند. با توجه 

به چنین برخوردهایی امیدی به اینکه شورای نگهبان تعامل کند، نیست.
شرایط بسیار حساس تر از انتخابات ۹4 است

شرایط جامعه را  چقدر متفاوت از سال ۹۴ و ادوار پیشین انتخابات مجلس 
می دانید؟ فکر می کنید اصلاح طلبان باید با استراتژی متفاوتی به انتخابات ورود کنند 

یا شرایط تقریبا مشابه همان سال است؟

شرایط امروز کشور متفاوت از دوره مجلس دهم و انتخابات سال ۹4 است،اکنون ما در یک 
مرحله بحرانی قرار داریم. منطق حکم می کند که این شرایط درنظر گرفته شود و موجبات 
بی اعتمادی بین مردم بیش از پیش فراهم نشود. همه نیروهای معتقد به نظام باید امکان ظهور 
و بروز خود را پیدا کنند. نمی شود جبهه اصلاحات که دارای بدنه اجتماعی مهم تری نسبت به 

جبهه رقیب است، نادیده گرفته شود.
شاید فرد دیگری به جای عارف سرلیست شود

در صورت تایید صلاحیت چهره های شاخص اصلاح طلب در انتخابات پیش رو، آیا 
آقای عارف کماکان از شانس سرلیستی اصلاح طلبان بهره مند خواهد بود؟

موضوع سرلیستی وابسته به شرایط روزهای پس از تایید صلاحیت کاندیداها است. ممکن 
است شرایط به گونه ای پیش رود که فرد دیگری که تایید شده است، سرلیست شود. اکنون 
نمی شود اظهارنظر درستی انجام داد. در رابطه با اینکه آقای عارف سرلیست بماند یا اینکه 
فردی بهتری از او در دسترس باشد، یک تصمیم جمعی است که باید با توجه به شرایط روزهای 

آتی انجام شود.
مردم مانع ورود جریان تندرو به مجلس می شوند

در  بر حضور  به مردم مبنی  پیام  به دلیل  رئیس دولت اصلاحات  آقای خرم! 
انتخابات ۹۴ و البته عملکرد نامساعد فراکسیون امید در مجلس، مورد انتقاد قرار 
می گیرد، از نظر شما آیا در این دوره هم می توان با یک امضا مردم را به پای صندوق های 

رای آورد؟
اگر مردم احساس کنند که وضعیت بهتر می شود، وعده های توخالی به مردم گفته نشود، 
واقعیت ها عیان شوند و راهکارهای عملیاتی مطرح شوند مردم به پای صندوق ها می آیند. 
موضوع دیگر آن است که مردم نسبت به روی کار آمدن یک جریان تندرو احساس خطر کنند. 
نماینده ها به مردم وعده هایی می دهند که قابل اجرا نیست و مردم از این وضع خسته شده اند. 

این در حالی است که بعد از انقلاب، دولت  اصلاح طلب بهترین عملکرد را داشته است.

احمدخرم :

هویت اصلاح طلبی باید در لیست انتخابات حفظ شود

فهرست امید؛ از توابین تا ساکتین

نسخه اصلاحات برای تکرار نشدن
نگاهی گذرا به عملکرد چهارساله نمایندگان عضو فراکسیون امید نشان می دهد که 
گرچه همه آن ها با فهرستی منتسب به اصلاحات وارد مجلس شدند اما همه آن ها به این 
جریان و الزامات آن پایبند نماندند؛ برخی به اسم اصلاح طلبی ساکت ماندند و بعضی 

هم از نام اصلاح طلبی توبه کردند. 
چهار سال پیش در چنین روزهایی اصلاح طلبان برای حضور قدرتمند و موثر در 
انتخابات مجلس دهم در حال برنامه ریزی بودند که نتیجه آن تشکیل سازوکاری با نام 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان بود و نتیجه شورها در این شورا، لیست امیدی 
بود که اعضای آن توانستند بیشترین تعداد کرسی های بهارستان را از آن خود کنند. 
این اما پایان داستان نبود و پس از گذشت چهار سال و نزدیکی به انتخابات مجلس 
یازدهم، عملکرد آنان که با فهرست موسوم به امید وارد مجلس شدند در کانون توجه و 
زیر ذره بین اصلاح طلبان و حتی اصولگرایان قرار گرفته است.   بیشینه اصلاح طلبان 
از عملکرد فراکسیونی که به نام امید در مجلس تشکیل شد، راضی نیستند اما در کنار 
این نارضایتی از یاد نمی برند که تمام داشته و توان این جریان سیاسی همین اندازه 
بوده است. اعضای فراکسیون امید اما همگی عملکرد یکسانی نداشتند؛ برخی از آن ها 
تک برگ های به اصطلاح »آس« اصلاح طلبان بودند که طی چهارسال گذشته نطق ها، 
طرح و عملکرد آن ها دستکم در رسانه ها منتشر و مورد بحث و تحلیل و حتی مخالفت 
و هجمه هم قرار می گرفت. گروه دیگر اما از همان ابتدا راه خود را از اصلاح طلبان جدا 
کردند و به نوعی از این جریان فکری اعلام برائت و توبه کردند. این دو گروه در منتها 
الیه چپ و راست خط فراکسیون امید بودند اما در این میان دو گروه دیگر هم هستند؛ 
گروهی که اغلب سکوت اختیار کردند و نام برخی از آن ها طی چهار سال گذشته به 
گوش جامعه و حتی اصحاب رسانه و سیاست هم نخورد و در نهایت گروه چهارم هم 
چندفراکسیونی هایی هستند که به اقتضای شرایط زمانی و مکانی؛ اصلاح طلبی را 

انتخاب و یا طرد می کردند.
در توصیف توابین از اصلاح طلبی حجت الاسلام »محسن رهامی« عضو شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات گفته بود: »70 منتخب لیست امید به محض آنکه از گیت 
ورودی مجلس عبور کردند و روی صندلی پارلمان نشستند به اصولگرایان پیوستند و 
یادشان رفت که تعهداتی داشتند، قسم نامه و صورت جلسه امضا کرده بودند. این مسئله 

را متأثر از عدم دخالت احزاب در بستن لیست امید می دانم.«
اصلاح طلبان ساکت هم از سوی بدنه اصلاح طلبی به شدت مورد انتقاد قرار دارند در 
همین زمینه »صادق زیباکلام« استاد دانشگاه درباره ساکتین اصلاح طلب مجلس گفته 
بود؛ باید به این سوال اساسی پاسخ بدهند که در چهارسال چندبار نطق پیش از دستور 
داشته و در کدام یک از نطق هایشان از مشکلات مردم سخن گفته اند؟ و کدام موضع 

تأثیرگذار را داشته اند که بتوانیم بگوییم اصلاح طلبانهاست؟
و هرگاه لازم شد  میانه رو می دانند  را  این دو طیف کسانی هستند که خود  میانه 
در  نبود  و هرگاه ضرورتی  و اصلاح طلب می شوند  امید حاضر شده  فراکسیون  در 
فراکسیون های دیگر حاضر می شوند و شاید بهترین توصیف برای این دسته همان 
روایتی باشد که »الهه کولایی« استاد دانشگاه و فعال سیاسی گفته است که برخی از 
اعضای فهرست امید با پول و رانت وارد این فهرست و رقابت های انتخاباتی و در نهایت 
مجلس شده اند. با وجود این گفته کولایی چندان هم تعجب آور نخواهد بود که منافع 

فردی در این افراد راه یافته به بهارستان مهم تر از منافع جریان اصلاح طلب باشد.
تک برگ های برنده اصلاح طلبان اما همان هایی هستند که تقریبا همه اصلاح طلبان 
در موفق بودن عملکرد آن ها توافق دارند به طوری که »علی شکوری راد« دبیرکل حزب 
اتحاد ملت در تازه ترین نشست خبری خود در این زمینه گفته است: »در مجلس افراد 
شاخصی هستند که مطالبات مردم را بیان کرده اند، نام نمی برم اما حتما بدون ملاحظه 
نظرمان را اعلام خواهیم کرد. از نظر ما در مورد نمایندگان تهران نیمی از نمایندگان 
فعلی ملاک لازم برای حضور مجدد در لیست را دارند.«  گرچه دبیرکل اتحاد ملت از 
فرد خاصی نام نبرد و تاکید کرد این افراد از سبد در دسترس اصلاح طلبان انتخاب 
شده اند اما می توان این برگ های برنده را چهره هایی مانند »محمود صادقی« و »پروانه 
سلحشوری« و »حمیده زرآبادی« و »قاسم میرزایی نکو« دانست که طی چهارسال 
گذشته پیگیری های آن ها در امور حقوق شهروندی و رسیدگی به برخی از تخلفات 
قابل ملاحظه بوده است. چهره هایی مانند »علی مطهری« و »مسعود پزشکیان« هم 

در عملکرد قابل قبولی داشته اند.
ساکتین یا توابین؟ 

طی چهار سال گذشته گرچه انتقاد از فراکسیون امید و شورای عالی سیاستگذاری 
به دلیل ارائه فهرست امید، میان بدنه اصلاح طلب و راس تصمیم گیر، موضعی مشترک 
بوده است اما سیبل این انتقادات به ویژه در یک سال گذشته، تفاوت کرده است. برخی 
از اصلاح طلبان به ویژه در سطح تصمیم گیران و راس هرم اصلاحات؛ دلیل ناکامی 
نسبی فراکسیون امید را عملکرد توابین می دانند در حالی که برخی دیگر و طیف های 
نزدیک به بدنه و افکار عمومی اصلاح طلب، طیف ساکتین را مقصر ناکارآمدی فراکسیون 
امید مطرح می کنند. »بهزاد نبوی« از چهره های شاخص اصلاح طلب را در همین 
دسته می توان قرار داد. او در این زمینه گفته است: »بعضی از دوستان تصورشان این 
بود که هر کس که نامش در لیست امید است باید یک اصلاح طلب دو آتشه باشد. فکر 
می کردند مثلا آقای علی لاریجانی که کاندیدای قم شده است، فردا باید بیاید و پرچم 
اصلاح طلبی را در مجلس به دست بگیرد. آقای جلالی، آقای نعمتی و آقای مطهری 
که ما آنها را کاندیدا کردیم، فردا بایستی برای اصلاح طلب ها سینه بزنند. یعنی هر کس 
که در لیست امید بود باید در مجلس عضو فراکسیون امید و در تمام تصمیمات با آنها 

هماهنگ می شد.«
جوان ترهای اصلاح طلب هم دلیل عملکرد فراکسیون امید را نه بدعهدی برخی 
نمایندگان تواب از اصلاحات بلکه، سکوت ساکتین و بهره جویی میانه ها می دانند. 
این طیف از اصلاح طلبان شورای عالی سیاستگذاری را نه به دلیل ائتلاف با جریانهای 
دیگر بلکه به دلیل سکوت برخی از چهره های اصلاح طلب در مجلس مورد انتقاد قرار 
می دهند. اما شورای عالی سیاستگذاری هم درباره شیوه بستن لیست و هم عملکرد 
فراکسیون امید در مجلس معتقد به سقف توان است و می گوید در هر دو موضوع اعضای 

شورای عالی و فراکسیون حداکثر توان خود را به کار گرفته اند.
استراتژی انتخاباتی اصلاح طلبان

در هر صورت این روزها طیف ها و احزاب اصلاح طلب کم یا زیاد همه منتقد عملکرد 
فراکسیون امید هستند و شاید به همین دلیل است که کارگروه های مختلفی برای 
پایش عملکرد آن تشکیل شده است و ارزیابی عملکرد تک تک این نمایندگان در هر 
کدام از احزاب اصلاح طلب انجام می شود. همچنین شاید به همین دلیل است که 
تئورسین های این جریان، استراتژی انتخاباتی خود را، خودداری از ائتلاف با دیگر 
جریان ها سیاسی و بسنده کردن به فهرست حداقلی اما اصیل اصلاح طلب تعریف 
می کنند. از رهگذر چنین تصمیمی اصلاح طلبان  شاید بتوانند از وضعیت آونگی در 
سیاست عبور کنند اما اینکه چنین فهرست حداقلی بتواند و یا بخواهد از استراتژی 
سکوت به فعالیت حداکثری صعود کند نکته مهمی است که اصلاح طلبان در فهرست 

بندی آتی خود باید به آن توجه ویژه کنند.

طیبه سیاوشی :
برای تخریب یکدیگر اصل نظام را زیر سوال نبریم

 نماینده مردم تهران در مجلس گفت: باید اخلاق سیاسی را رعایت کنیم و برای تخریب 
یکدیگر اصل نظام را زیر سوال نبریم چرا که این یک روش ضداخلاقی است. 

طیبه سیاوشی شاه عنایتی  با تاکید بر لزوم رعایت اخلاق سیاسی با اشاره به اینکه 
اکنون در آستانه انتخابات قرار داریم، اظهارداشت: بحث، بحث جناحی نیست. بحث 
این است که اخلاق سیاسی را رعایت کنیم. برای تخریب یکدیگر، اصل نظام را زیر سؤال 
نبریم. چرا که این روش ضداخلاقی است. من همیشه می گویم در این مملکت باید هم 
اصولگرا باشد و هم اصلاح طلب، و حتی مخالفان این دو جناح هم باشند. در این صورت 
است که زندگی مردم قاعدتا زندگی عادی تر و از یک رفاه حداقلی برخوردار خواهد بود. 
در صورت نبود هر کدام از اینها، نظام تبدیل به نظام کاملا تمامیت خواه، می شود،  ولی 

وجود اینها می تواند به نفع نظام باشد. 
این نماینده مجلس ادامه داد: اینکه کسی بخواهد مرا را نقد کنید و بگوید که این 
کارتان نادرست بوده اشکالی وجود ندارد، ولی اشکال از آنجا شروع می شود که بعضا 
به الفاظ زشت می رسد.  اینجاست که تخریب ها شروع می شود و پایان اخلاق سیاسی 

است. 
باید الفبای اخلاقی سیاسی را بیاموزیم

سیاوشی یادآور شد: مشکل ما عدم رعایت مبانی اولیه اخلاق، فرهنگ و سیاست 
است که به هر حال در همه جای دنیا تا حدودی رعایت می شود و همه باید الفبای آن 

را بیاموزند. 
وی افزود: اطمینان دارم اگر ما و همه کسانی که به نوعی مسئولان این مملکت هستیم، 
این موارد را رعایت کنیم و در مقابل چشم مردم به خاطر قرار گرفته شدن در رأس اخبار، 
همدیگر را بی دلیل متهم نکنیم، قاعدتا مردم هم می آموزند که به این شیوه عمل نکنند 
و همدیگر را تخریب نکنند و سعی کنند که به هر حال آن حداقل اخلاق را در عرصه 
جامعه رعایت کنند. وی یادآور شد: ما نمی خواهیم بگوییم 100 درصد اقدامات این 
دولت کاملا درست بوده بلکه می خواهیم نقدی صحیح انجام شود که به هر حال دولت 
توانسته در یک جاهایی تورم را کنترل کند و اقدامات مناسبی را انجام داده ولی در عین 
حال می توانسته بهتر و شفاف تر از این انجام دهد ولی انجام نداده. باید نقد منصفانه 

انجام شود که در حال حاضر متأسفانه در کشور ما خیلی کمتر به چشم می خورد.
گفت و گوها و مناظرات تلویزیونی برای مردم جذاب است

سیاوشی تأکید کرد: بیایید و درخصوص این موارد صحبت کنید و ببینید چقدر مردم 
به سمت این رسانه کشیده می شوند، چقدر مایلند که بیایند بنشینند پای این رسانه و 
چقدر در واقع به نوعی بار مالی سنگینی هم که عنوان می کنید، روی دوش تان هست 
را سبک می کنند چرا که این برنامه ها برای مردم بسیار جذابیت دارد، همانند همین 

مناظرات تلویزیونی که زمان انتخابات ریاست جمهوری بود. 

 یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: با توجه به انواع اقدامات قابل تصور، 
گام چهارم در مقایسه با گام های قبلی دارای تفاوت عمده ای است و می تواند مقدمه 

تحولی عمده در روند جاری باشد.
کوروش احمدی در پاسخ به این سوال که نیمه آبان ماه موعد اتخاذ گام چهارم کاهش 
تعهدات ایران است که به گفته مسئولان کشور به جهت عدم وجود هرگونه تغییر در 
شرایط قطعا این گام برداشته خواهد شد؛ همچنین چندی پیش شاهد انتشار خبری 
از سوی روزنامه گاردین بودیم که حاکی از تهدید اروپا مبنی بر خروج از برجام در صورت 
ادامه روند کاهش تعهدات ایران و آغاز گام چهارم داشت که البته از سوی هیچ یک از 
طرف های اروپایی نیز تکذیب نشد. آیا با توجه به شرایط، گام چهارم ایران به معنای پایان 
برجام است، گفت: اینکه گام چهارم برداشته خواهد شد و بخصوص اینکه محتوای آن 
چه خواهد بود، هنوز روشن نیست. دکتر ظریف دوشنبه گذشته به خبرنگاران گفت 
که هنوز در مورد اینکه گام چهارم شامل چه مواردی خواهد بود، تصمیم گرفته نشده و 

شورای امنیت ملی باید در این مورد تصمیم بگیرد.
وی ادامه داد: با توجه به انواع اقدامات قابل تصور، گام چهارم در مقایسه با گام های 
قبلی دارای تفاوت عمده ای است و می تواند مقدمه تحولی عمده در روند جاری باشد. 
اخبار مربوط به تهدید اروپا به خروج از برجام و عدم تکذیب آن توسط مقامات اروپایی نیز 
در این رابطه حائز اهمیت است. لذا به مرحله ای رسیده ایم که سوال شما در مورد »پایان 
برجام« سوال بجا و درستی است. طبیعی است که با توجه به اهمیت موضوع، طرفین 
باید بسیار بیشتر از گذشته احتیاط کنند. چرا که برجام به هر شکل حتی صرفا از جهات 
سیاسی و حقوقی برای دو طرف بسیار مهم است و حفظ آن برای ما به مصلحت نزدیکتر 

است.
این کارشناس مسائل بین الملل در خصوص امکان استفاده از »مکانیسم ماشه« از 
سوی طرف های اروپایی برجام نیز گفت: »مکانیسم ماشه« هم موضوع مهمی است. 
)البته شاید این اصطلاح در این رابطه خیلی بجا نباشد. در زبان بین المللی بیشتر از 
عبارت snapback برای این موضوع استفاده می شود.( در صورتی که کار به خروج سه 
کشور اروپایی از برجام بیانجامد، در هر حال رجوع آنها به شورای امنیت ادعای عدم 

نقض جدی یعنی توسل آنها به این مکانیسم محتمل خواهد بود.
وی افزود: البته این قاعدتا باید به میزان کاهش تعهدات برجامی توسط ایران بستگی 
داشته باشد. ارزیابی اروپای ها تاکنون این بوده که کاهش تعهدات ایران ذیل برجام در 
مراحل سه گانه قبلی خیلی عمده و جدی و اثرگذار نبوده، اما اگر در گام چهارم احتمالی 
اقدامی صورت گیرد که از نظر آنها عمده و جدی باشد و منجر به خروج احتمالی آنها 

از برجام شود، در این صورت در برابر این تصمیم قرار خواهند گرفت که آیا برای اعاده 
قطعنامه های لغو شده شورای امنیت علیه ایران نیز اقدام کنند یا نه. البته در صورت 
خروج اروپایی ها از برجام فشار آمریکا بر آنها برای اعاده قطعنامه های شورای امنیت را 
باید مد نظر داشت. احمدی همچنین در ارزیابی سه گام پیشین اتخاذ شده از سوی 
ایران و در پاسخ به این سوال که از نظر شما گام چهارم شامل چه مواردی خواهد بود، 
گفت: در پاسخ به سوال قبلی گفتم که در مورد گام چهارم هنوز تصمیم قطعی گرفته 
نشده است. اما از سرگیری غنی سازی در فردو، افزایش عمده سطح غنی سازی مثلا 
به 20 درصد، توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی، کاهش سطح بازدید و دسترسی 
بازرسان آژانس و افزایش عمده شمار سانتریفیوژها و برخی اقدامات در نیروگاه اراک 

قابل تصور است.
وی در گفت وگو با ایلنا،  ادامه داد: این اقدامات همگی مهم و جدی خواهند بود و 
بیش از گذشته محتمل است که واکنش هایی در پی داشته باشند. پیش از این نیز گام 
اول با عبور از مرز 300 تن ذخیره اورانیوم و پایبند نبودن به سقف ذخایر 130 تن آب 
سنگین آغاز شد و با عبور از درصد غنی سازی 3.67 درصد و رساندن آن به 4.5 درصد 
در گام دوم ادامه یافت و در گام سوم نیز ایران تعهدات خود در حوزه تحقیق و توسعه در 
  IR6 و  IR4 چارچوب برجام را کنار گذاشت. در همین گام سوم گویا سانتریفیوژهای
راه اندازی شده اند و اکنون صحبت از راه اندازی  سانتریفیوژهای IR7 و  IR8 و  IR۹ و 

تزریق گاز به آنها است. 
ایران ممکن است با اصل مذاکره از موضع بالا موافقت کند

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که در ماه های اخیر شاهد 
نقش آفرینی دو کشور ژاپن و فرانسه برای کاهش تنش میان ایران و آمریکا بودیم که 
هرکدام به دلیلی به نتیجه مورد نظر دست نیافتند و حتی گمانه زنی پیشنهاد مشترک 
ژاپن و فرانسه برای اعطای وام به ایران روز دوشنبه از سوی سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
تکذیب شد؛ آیا امید به هرگونه ابتکار جدید از سوی این دو کشور یا کشورهای دیگر 
تحقق نخواهد یافت، گفت: طی نزدیک به یکماه گذشته یعنی بعد از آنچه که در سازمان 
ملل شاهد بودیم، من تحرک خاصی را از ناحیه فرانسه یا ژاپن ندیده ام. تنها گویا اخیرا 

ماکرون ادعا کرده بود که ایران برای پذیرش اصل مذاکره به زمان بیشتری نیاز دارد.
وی افزود: اگر این خبر درست باشد، ممکن است تلاش ها برای نزدیک کردن ایران 
و آمریکا چند ماهی به حال تعلیق درآید و کسانی مثل ماکرون امیدوار باشند که در این 
فاصله ایران به اصلاح با »اصل مذاکره« موافق شود. برخی تحولات ممکن است موجب 
شکل گرفتن چنین امیدی شده باشد. تصور آنها این است که ایران طی چند ماه اخیر 

بخشی از توانایی های نظامی غیر متقارن خود را به عنوان یک نقطه قوت به نمایش 
گذاشته است. نقطه قوت دیگر این است که ایران در شرایط رکود، از لحاظ برخی 
شاخص ها مانند تثبیت قیمت ارز و کاهش انتطارات تورمی و کاهش سرعت رشد تورم و 
غلط بودن تبلیغ آمریکا مبنی بر فروپاشی اقتصادی و مانند اینها در وضعیت قابل قبولی 

قرار دارد.
وی ادامه داد: همچنین روند کاهش تعهدات ایران ذیل برجام باید موجب نگرانی 
غرب از خروج ایران از برجام و سرعت گرفتن برنامه های هسته ای ایران شود. نگرانی 
از بروز یک جنگ منطقه ای نیز که موجب خسارات زیادی به برخی کشورها شود، 
عامل نگران کننده دیگری برای این کشورها و نیز آمریکا است.  با توجه به این تحولات 
نشانه هایی وجود دارد که ممکن است عربستان در مرحله کنونی برخلاف گذشته راه 
حل دیپلماتیک را به دیگر راه حل ها ترجیح دهد. این عوامل به نحوی است که ایران را در 
موقعیت بهتری نسبت به گذشته قرار داده و به این دلیل ممکن است برخی تصور کنند 
که ایران ممکن است به این دلایل با اصل مذاکره که اینبار می تواند از موضع بهتری 

باشد، موافقت کند. 
 نشانه ای حاکی از آمادگی عربستان برای گفت و گو وجود ندارد

 احمدی در خصوص اینکه علاوه بر میانجیگری در رابطه ایران و ایالات متحده، در 
ماه های اخیر شاهد نقش آفرینی برخی کشورهای منطقه برای کاهش تنش میان ایران 
و عربستان بودیم که از آن دست می توان به تلاش های نخست وزیر عراق و نخست 
وزیر پاکستان اشاره کرد؛ در پاسخ به این سوال که این تلاش ها تا چه میزان راهگشای 
کاهش تنش هرچند حداقلی میان تهران و ریاض خواهد بود و آیا مواضع اتخاذ شده از 
سوی ایران همچون آنچه روز دوشنبه در مصاحبه وزیر امور خارجه در مصاحبه با نشریه 
»المسیره« مبنی بر آمادگی برای سفر به ریاض منتشر شد را مثبت ارزیابی می کنید، 
گفت: ایران همیشه آماده گفت وگو با عربستان و دیگر کشورهای منطقه بوده و بارها 
این آمادگی را اعلام کرده است و طبعا وجود چنین آمادگی امری مثبت است و می تواند 
حداقل راه را باز نگه دارد. اما هنوز نشانه ای که حاکی از آمادگی عربستان برای مذاکره 
باشد را حداقل من ندیده ام. البته نشانه هایی مانند مسکوت گذاشتن قضیه حمله به 
آرامکو و برخی اظهارات کمتر خصمانه  وجود دارد که حاکی از ترجیح عربستان به 
احتراز از جنگ و قرار گرفتن در مسیر دیپلماتیک برای حل مشکلات است و این فی 
نفسه مهم است چرا که در زمان اوباما عربستان مخالف حل مشکل برنامه هسته ای ایران 

از طریق مذاکره بود و قبلا در دوره ترامپ نیز مشوق او برای خروج از برجام بود.
وی ادامه داد: اما اینکه اقدام برخی مقامات منطقه ای به میانجیگری به درخواست 
ریاض انجام گرفته یا این مقامات خود داوطلب میانجیگری شده اند، حداقل بر من 
روشن نیست. همچنین من هنوز نشانه ای از اینکه از این تماس ها نتیجه ای حاصل 
شده باشد، ندیده ام. البته طبیعی هم هست؛ چرا که با توجه به عمق دشمنی ها باید 

انتطار داشته باشیم که کار قاعدتا با کندی پیش برود.
این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که »طرح صلح هرمز« ابتکاری 
بود که برای حفظ امنیت دریایی از سوی رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد مطرح شد؛ برخی کارشناسان معتقد هستند که آنطور که باید به این ابتکار 
پرداخته نشده است. نظر کلی شما در خصوص این ابتکار چیست و اینکه چگونه 
می توان این ابتکار را همچنان در صدر موضوعات منطقه قرار داد، گفت: ما از این قبیل 
طرح ها طی چندین دهه گذشته که دعوت از همسایگان به نشستن و گفت وگو کردن در 
یک قالب مشخص در مرکز آنها قرار داشته، باز هم داشته ایم. اما به نتیجه ای نرسیده اند؛ 
چرا که ملاحظات ژئوپلیتیک و نگرانی های امنیتی از جمله اموری است که بسیار به 

کندی و دشواری رفع یا تعدیل می شود.
وی افزود: نفس ارائه این طرح ها خوب است اما طرف ها قبل از اینکه بتوانند به کار 
در یک قالب مشخص راغب شوند، لازم است که گام های خیلی کوچکی مثلا در جهت 
تغییر لحن و اتخاذ تدابیری برای ایجاد اعتماد مثل تشویق سفر شهروندان عادی، 
تسهیل صدور ویزا، رسیدگی به وضع زندانیان و افزایش تماس ها بین مدیران سطوح 
پائین و میانی و تشویق تبادل کالاها بردارند. اکثر کشورهای منطقه ما کشورهای بسیار 
کوچکی هستند؛ کشورهایی که در شرایط عادی هم مایل اند رابطه ای با قدرت های 
بزرگ خارج از منطقه برای تضمین امنیت خود در شرایط غیرقابل پیش  ینی داشته 

باشند.
وی ادامه داد: توجه به این امور از لوازم و پیش شرطهای موفقیت ابتکارات بزرگ 

سیاسی و دیپلماتیک است.

احمدی تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

گام چهارم می تواند مقدمه تحولی عمده باشد

بسیاری از شواهد، قرائن و اظهارات رهبران و کارشناسان 
در  انحراف  تعمدی  ایجاد  که  حاکیست  عراق  سیاسی 
تظاهرات اخیر این کشور که دور اول آن از اول اکتبر )نهم 
مهرماه( آغاز شد و در 25 اکتبر )سوم آبان ماه( دور دوم آن 
متعاقب پایان زیارت اربعین حسینی از سرگرفته شد، توطئه 

بزرگی برای بی ثباتی و در نهایت تجزیه عراق بوده است.
روند تعامل دولت با تظاهرات از شامگاه روز شنبه به یکباره 
تغییر کرد و دولت »عادل عبدالمهدی« تدابیر کم سابقه ای 
در استان ها و مناطق برگزاری تظاهرات ها از جمله بغداد 
گروه های  حمایت سریع  و  تایید  با  که همزمان  کرد  آغاز 
برجسته سیاسی شیعه و به طور مشخص دولت قانون )نوری 
المالکی(، جریان حکمت )سید عمار حکیم( و الفتح )هادی 

العامری( مواجه شد.
جنوب  های  استان  برخی  در  تردد  منع  مقررات  اعمال 
و مرکز عراق با هدف کنترل اوضاع، برچیدن خیمه های 
تحصن در میدان تحریر بغداد، همزمان بیانیه شدید اللحن 
فرماندهی ستاد مشترک نیروهای مسلح عراق در برخورد با 
اغتشاشگران و تخریب کنندگان و تعامل تروریستی با آنها و 
بالاخره بکارگیری نیروهای سازمان مبارزه با تروریسم برای 
برخورد با تخریب کنندگان بخشی از این تدابیر پیشگیرانه 
امروز یکشنبه در کاهش محسوس  را  اثرات خود  بوده که 
خشونت و آرامش عمومی تظاهرات ها در بغداد نشان داده 
با  تحریر  میدان  در  یکشنبه  امروز  اعتراضی  تجمع  است. 
روزهای گذشته کاملا متفاوت بوده و یک عده با کلاه های 
سفید از بین خود تظاهرکنندگان برگزیده شده و بر روند ورود 
تظاهرکنندگان مسالمت آمیز نظارت می کنند تا اجازه ورود به 

تخریب گران به داخل تظاهرات را ندهند.
جدا کردن تخریب گران و اغتشاشگران از تظاهرات کنندگان 
مسالمت جو از جمله اقدام مهم دیگری برای آرامش اوضاع 
در بغداد بوده که باعث می شود تظاهرکنندگان مسالمت آمیز 

به تظاهرات آرام خود در روزهای آینده ادامه دهند.
کارشناس برجسته سیاسی و رییس مرکز پژوهش های 
»الهدف« عراق در گفت وگو اختصاصی با ایرنا در خصوص 

تدابیر شامگاه دیروز دولت عراق گفت که سرنخ های توطئه 
بزرگی که آمریکا با کمک برخی کشورهای عربی حوزه خلیج 
فارس و در راس آنها عربستان سعودی برای هرج و مرج و بی 
نظمی و در نهایت تجزیه عراق تدارک دیده بود، از شامگاه 
جمعه )25 اکتبر( آشکار و دیروز شنبه در استان های جنوبی 

علائم آن پدیدار شد.
در  انحراف  ایجاد  از  هدف  که  گفت  الکندی«  »هاشم 
اعتراضات مسالمت آمیز مردمی برای مطالبه حقوق مشروع 
و قانونی مردم، تحقق توطئه ایجاد آشوب و جنگ داخلی در 
مناطق شیعه نشین جنوب و مرکز عراق به عنوان خاستگاه 
تاریخی شیعیان بوده و قرار بود که از دیروز شنبه این خشونت 
ها به بغداد انتقال داده شود تا دولت و کل نظام سیاسی در 

عراق سرنگون شود.
وی اضافه کرد که اقدامات و تدابیر پیشگیرانه دولت در روز 
گذشته و همراهی احزاب برجسته سیاسی شیعه با اقدامات 
دولت و اعلام حمایت صریح از آن، گوی سبقت را از طراحان 
منطقه ای و بین المللی هرج و مرج در عراق گرفت و برای 

همین تظاهرات امروز یکشنبه آرام تر از دو روز گذشته است.
الکندی گفت که نیروهای امنیتی عراق اطلاعات دقیقی به 
دست آورده اند که آمریکا و سعودی ها تحت پوشش تظاهرات 
اجتماعی درصدد ایجاد بی ثباتی و براندازی دولت و نظام 
سیاسی هستند و همین امر باعث شده است که دولت از 

شامگاه دیشب تدابیر پیشگیرانه خود را اتخاذ کند.
الخزعلی  به اظهارات روز شنبه شیخ قیس  با اشاره  وی 
دبیرکل عصائب اهل الحق و هادی العامری دبیرکل سازمان 
شهید  پیکیر  تشییع  در  الفتح  پارلمانی  گروه  رهبر  و  بدر 
تظاهرات استان میسان گفت که این دو رهبر سیاسی وقتی 
به مسوولیت آمریکا و رژیم صهیونیستی نسبت به خون های 
ریخته شده در تظاهرات اخیر تصریح کردند، عوامل گرداننده 

پشت پرده تظاهرات را آشکار کردند.
وی اضافه کرد که نیروهای امنیتی تعدادی از اغتشاشگران 
که  شده  مشخص  و  کرده  دستگیر  را  کنندگان  تخریب  و 
برخی وابسته به هیچ جریانی نیستند و تنها با انگیزه تخریب 

و سرقت دست به اعمال خشونت زده و برخی نیز از طرف 
آمریکایی ها و سعودی ها به داخل تظاهرات اجتماعی تزریق 

شده تا دست به تخریب بزنند.
الکندی خاطرنشان ساخت که نگاه آمریکا درباره عراق 
)سال  »کروکر«  به  موسوم  گزارش  در  و  است  واضح  کاملا 
2017 ( نیز آمده و آن اینکه عراق بار دیگر به اشغال آمریکا در 
آید. به گفته این کارشناس سیاسی، آمریکا تنها راه رسیدن به 
این هدف را ایجاد شرایطی همانند تابستان 2014 و هجوم 

داعش می دانست.
در  تظاهرکنندگان  از  بسیاری  اینکه  به  اشاره  با  الکندی 
مطالبات خود، برحق هستند و باید دولت خواسته های آنها 
را برآورده کند افزود که تظاهرات در عراق کم کم داشت تبدیل 

به پوششی برای توطئه ای بزرگ علیه کشور می شد.
الکندی تاکید کرد که آمریکایی ها از این فرصت برای انتقال 
13 هزار عنصر و سرکرده داعشی و هزاران سربازان آمریکایی 
از اراضی سوریه به داخل خاک عراق بهره برده اند و تاکنون 

بخشی از آنها منتقل شده اند.
وی افزود که آمریکایی ها تصور می کردند که احیای مجدد 
داعش در عراق می تواند نقشه آنها را برای بی نظمی و تجزیه 
این کشور فراهم کند و تزریق تخریب گران نیز برای فراهم 

کردن فضا برای بازتولید داعش بوده است.
در عین حال »احمد عبدالساده« از کارشناسان و روزنامه 
نگاران عراقی معتقد است که طرح توطئه ای که آمریکا و هم 
پیمانان منطقه ایش برای عراق طراحی کرده اند همچنان 

طبق برنامه دارد پیش می رود.
وی با اشاره به اینکه انحراف تظاهرات اجتماعی از مسیر 
خود و کشاندن آن به سمت خشونت و تخریب اولین مراحل 

اولیه این طرح بوده که تاکنون طبق برنامه اجرا شده است.
مقرهای  سمت  به  تظاهرکنندگان  هدایت  وی،  گفته  به 
الحشد الشعبی با هدف آتش زدن، تخریب و کشتار که نمونه 
بارز آن قتل فجیع »وسام العلیاوی« فرمانده سابق الحشد 
الشعبی و رییس دفتر گروه مقاومت اسلامی عصائب اهل 
الحق در میسان می باشد، طبق برنامه به اجرا در آمده است.

الحشد  مقرهای  به  حمله  که  کرد  اضافه  عبدالساده 
الشعبی به این شیوه خشن اساس توطئه مشترک آمریکا، 
رژیم صهیونیستی، عربستان و امارات را تشکیل می دهد 
و هدف آن کشاندن و تحریک الحشد الشعبی به مقابله با 
تظاهرکنندگان است تا در نهایت منجر به جنگ »شیعه – 

شیعه« شود.
به گفته وی، وقوع جنگ شیعه – شیعه کشی به معنی آغاز 
مرحله دوم طرح یعنی ورود داعش به عراق و فعال کردن 
هسته های خفته آن است تا باعث براندازی نظام سیاسی در 
این کشور شده و عراق را تحویل آمریکا و همپیمانان منطقه 

ایش بدهند.
وی ادامه داد که طبق این طرح، داعش متعاقبا دست به 
شیعه کشی گسترده ای می زند که همین تظاهرکنندگان 
را هم شامل می شود و آمریکا و سعودی ها و اماراتی ها با 
برچست رافضی و مزدوران ایران در عراق فضا را برای این 
شیعه کشی مهیا می کنند، در آن روز دیگر الحشد الشعبی 

برای حمایت از تظاهرکنندگان وجود نخواهد داشت.
با وجود این تصویر تیره عبدالساده از اوضاع و توضیح او 
درباره روند توطئه آمریکا و همپیمانان منطقه اش در عراق اما 
هاشم الکندی با این نظر که طرح آمریکا به سرانجام مطلوب 
خواهد رسید، مخالف بوده و معتقد است که روند حوادث 
نشان می دهد که اوضاع در جنوب کاملا تحت کنترل دولت 
است و کشاندن آشوب ها به بغداد نیز دیروز شنبه و امروز 

یکشنبه مهار شده است.
الکندی گفت که این سناریو عملا خنثی شده و اینک 
جریان های سیاسی و دولت آماده پشت سرگذاردن بحران 
تظاهرات هستند تا طرح اخراج نیروهای آمریکایی در پارلمان 
به تصویب برسد زیرا به این نتیجه رسیده اند که با وجود 

نظامیان آمریکا، عراق روی آرامش نمی بیند.
تظاهرات  که  گفت  ها  تظاهرات  آینده  خصوص  در  وی 
تا روزی که  ها به روند مسالمت آمیز خود ادامه می دهد 
تظاهرکنندگان به این قناعت برسند که مطالبات آنها از سوی 

دولت و پارلمان برآورده می شود.

در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد؛

راز فراز و فرود اعتراضات مردمی در عراق



تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

نخبگان نقشی اثرگذار در جامعه اسلامی 
داشته باشند

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، بابیان اینکه نخبه باید اثرگذار، 
یا کم بدیل در جامعه اسلامی باشد، گفت: نخبه همچون گنج و  بی بدیل و 
معدنی است که باید کشف شود.  آیت الله سید محمد سعیدی روز دوشنبه در 
دیدار مسئول دبیرخانه حمایت از نخبگان و استعدادهای برتر مرکز خدمات 
اثرگذار  و  توانمند  کارآمد،  مؤمن،  فردی  نخبه؛  کرد:  اظهار  علمیه  حوزه های 
در زمینه های علمی، فرهنگی، هنری و غیره است و با این قیود در چارچوب 
ارزش های اسلامی قرار می گیرد. وی افزود: نخبگان در عین اینکه ممکن است 
در عرصه های گوناگون بتوانند فعالیت کنند، ولی به مدیریت نیاز دارند؛ نخبگان 
همچون آب زلالی هستند که هرچه این آب زلال با مدیریت استفاده شود، 
بهره وری بهتری خواهد داشت. وی ادامه داد: نخبه در فرهنگ اسلامی با نخبه 
در فرهنگ های غیر اسلامی متفاوت است؛ نخبگان جوامع غیر اسلامی برای 
ما نخبه نیستند، چون نخبگی آن ها دارای ارزش نیست و مشکلی از جامعه را 
نیز حل نمی کند. امام جمعه قم بابیان اینکه نخبه باید خود را در خدمت جامعه 
ببیند، خاطرنشان کرد: نخبه ای که بریده از جامعه باشد، مدنظر جامعه اسلامی 
نیست و نمی تواند موفقیت و اثرگذاری داشته باشد. سعیدی، خط  دهی نخبگان 
را امری ضروری عنوان کرد و افزود: نخبگان باید خود را از آفاتی همچون تکبر و 
خودبزرگ بینی دور کنند و همراه با جامعه حرکت داشته باشند. وی بیان کرد: 
جامعه اسلامی نخبه ای نیاز دارد که آگاه به زمان و مکان بوده و عملکرد او قوی 
و مطابق با زمان باشد، در لحظه نیاز ظهور و بروز داشته و در لحظه خاص نیز 
سکوت اختیار کند. وی بابیان اینکه یکی از مسائل بسیار مهم در بحث نخبگان، 
حفظ کرامت انسانی افراد است، گفت: حفظ کرامت انسانی افراد در اولویت بوده 
و کمک می کند نخبگان خود را بیابند و نسبت به جامعه دلسرد و بدبین نشده و 

استوار گام بردارند و برخی ناملایمات رفتاری و اجتماعی را به جان بخرند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

تنها پارک ترافیک قم به زودی 
راه اندازی می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به احداث دو پارک ترافیک 
در آینده نزدیک، از بهره برداری تنها پارک ترافیک قم در اردوگاه 15 خرداد که 

توسط شهرداری نوسازی شده است، از هفته آینده خبر داد..
عباس ذاکریان با اشاره به اینکه امسال دو میلیارد تومان برای احداث دو 
پارک آموزش ترافیک در نظر گرفته شده است، اظهار داشت: جانمایی پارک ها 
انجام شده و در مرحله طراحی است که به محض پایان یافتن طراحی فاز دوم، 
اقدام به گرفتن پیمانکار و شروع به ساخت خواهد شد. معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری قم ادامه داد: ما از ظرفیت های موجود غافل نبودیم و تا 
زمانی که بهره برداری از پارک ها صورت گیرد، اقدام به نوسازی پارک ترافیک 
چراغ ها،  در  که  نواقصی  و  کردیم  خرداد   15 اردوگاه  در  آموزش وپرورش 
آسفالت، خط کشی داشت برطرف کردیم و به طور کامل تجهیز شد. ذاکریان 
با تأکید بر اینکه پارک آموزش ترافیک آموزش  و پرورش با همکاری شهرداری 
در حال حاضر به صورت ایمن آماده بهره برداری شده است، تصریح کرد: از 
هفته آینده دانش آموزان جهت آموزش های ترافیکی و توسعه فرهنگ ترافیک 

توسط کارشناسان راهور، به این پارک اعزام خواهند شد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :
نهضت معابر سبز تا پایان سال تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: نهضت معابر 
سبز پروژه ای است که توسط سازمان پارک ها پیگیری می شود که تا پایان سال 
به اتمام خواهد رسید. به گزارش شهرنیوز، پیام جوادیان با تاکید بر اینکه طی 
چهار سال اخیر پنج میلیون و 300 هزار مترمربع توسعه فضای سبز جنگلی 
و کمربند سبز در اطراف شهر قم داشتیم، گفت: کمربندی امام علی)ع(، 
است.  جمله  این  از  غیره  و  جمکران  رینگ  برادران،  دو  کوه  زائر،  بوستان 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بیان کرد: نهضت معابر 
سبز پروژه ای است که توسط سازمان پارک ها پیگیری می شود که تا پایان سال 
به اتمام خواهد رسید. وی افزود: بسیاری از خیابان ها در شهر قم درختکاری 
نشده بود و این مساله در طرح تفصیلی شهرها توصیه شده و عنوان شده 
در معابر و شوارع بالای 16 متر درختکاری صورت گیرد که کمک زیادی به 
سرسبزی و زیبایی شهر کرده و رطوبت را بالا می برد. جوادیان با بیان اینکه 
در فاز نخست خیابان های مستعد توسعه فضای سبز شناسایی شده، گفت: 
در فضاهایی که عرض پیا ده ها مناسب بود باغچه ایجاد شد و در فضاهایی که 
امکان آن نبود تک درخت کاشته شد؛ یکی از نمونه های ویژه این پروژه خیابان 
ارم است که در سال های آینده این خیابان کاملًا به صورت سایه دار خواهد بود.

 
شهردار منطقه دو قم  خبرداد

پیش بینی بیش از 50 میلیارد تومان برای 
تملک زیرگذر جمهوری

شهردار منطقه دو قم از پیش بینی صرف بیش از 50 میلیارد تومان برای تملک 
زیرگذر جمهوری اسلامی خبر داد. رضا رحیمی یکی از اقدامات مهم منطقه دو 
را بازگشایی بلوار جمهوری اسلامی تا میدان امام حسین)ع( دانست و گفت: 
فاز دوم پروژه آغاز شده که باید در آن 78 پلاک باید تملک شود. شهردار منطقه 
دو قم با تاکید بر اینکه تاکنون بیش از 20 پلاک معارض ادامه بلوار جمهوری 
اسلامی تملک و تخریب شده است، افزود: مابقی تملکات این پروژه نیز با عزم 
ویژه شهرداری منطقه در حال انجام است تا بتوانیم مسیر را بازگشایی کرده و در 
اختیار مردم قرار دهیم. رحیمی به پروژه زیرگذر بلوار جمهوری اسلامی اشاره 
کرد و افزود: این پروژه یکی از پروژه های کلان شهرداری است که به طول یک 
کیلومتر از میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام بوده و در حال حاضر در 
مرحله تیرگذاری در خیابان نور شرقی است. وی اجرای این پروژه در محدوده 
بافت فرسوده و پر تراکم منطقه دو را دلیلی بر منحصر بفرد بودن آن در شهر 
عنوان کرد و افزود: این پروژه به صورت همزمان تملک و عملیات عمرانی در 
حال اجرا است و به همین خاطر کار شهرداری و مسوولیت تیم مدیریت شهری 
بیشتر شده است تا شاهد کندی در روند پروژه نباشیم. شهردار منطقه دو قم 
خاطرنشان کرد: بین 50 تا 60 میلیارد تومان پیش بینی تملکات پروژه زیرگذر 
بلوار جمهوری اسلامی صورت گرفته است. رحیمی گفت: این بلوار نهایتا به 
کمربندی امام علی)ع( متصل خواهد شد و رینگ دوم ترافیکی شهر را تکمیل 

خواهد کرد و احداث زیرگذر در راستای تسهیل دسترسی است.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :
خط نخست مترو قم 23 درصد پیشرفت دارد 
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از پیشرفت مجموعاً 23 درصدی مترو قم 
خبر داد و گفت: خط دو به طول 15.5 کیلومتر و با 12 ایستگاه پیش بینی شده 
است که فعلًا در شرایط انجام مطالعات قرار دارد.  علیرضا قاری قرآن با اشاره 
به آخرین وضعیت پروژه مترو شهر قم اظهار داشت: حفاری مکانیزه تونل مترو 
در سال ۹5 به اتمام رسیده است و دستگاه حفار از تونل خارج شده است. 
وی با بیان اینکه خط نخست مترو به طول 14.8 کیلومتر از قلعه کامکار تا 
مسجد مقدس جمکران اجرا می شود، ابراز کرد: 14 ایستگاه در این مسیر 
پیش بینی شده است که در مجموع خط نخست مترو قم 23 درصد پیشرفت 
داشته است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم آخرین وضعیت خط دو مترو 
قم را موردتوجه قرار داد و افزود: خط دو به طول 15.5 کیلومتر و با 12 ایستگاه 
پیش بینی شده است که فعلًا در شرایط انجام مطالعات قرار دارد. قاری قرآن با 
اشاره به تأمین دپو پارکینگ برای مترو قم خاطرنشان کرد: در تیرماه سال ۹7 
خاک برداری آغاز شده و تاکنون از 650 هزار مترمکعب خاک برداری  550 هزار 
مترمکعب انجام شده است. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم عنوان کرد: 8 
ایستگاه مترو قم در شرایط ساختمان با پیشرفت های مختلف در حال انجام 

است که برخی در مرحله نازک کاری قرار دارد.

معاون اداره کل آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد

کمبود 1500 معلم در قم
 معاون پژوهش و برنامه ریزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به 
کمبود هزار و 500 معلم رسمی در قم، افزود:  200 نفر از نهضت سوادآموزی برای 
حضور در مدارس جذب شد. علی محمدی اظهار داشت: با وجود کمبود نیروی 
معلم در قم به گونه ای مدیریت شده که هیچ کلاسی بدون معلم نباشد. وی با اشاره 
به کمبود هزار و 500 نیروی رسمی حقوق بگیر در استان قم، افزود:  با بکارگیری 
نیروهای حق التدریس، جذب نیروهای نهضت سواد آموزی و غیره، از اول مهرماه 

به گونه ای مدیریت شد که در سال تحصیلی جدید کلاسی بدون معلم نبود.

خسارات نجومی تصادفات رانندگی در کشور 
رئیس اداره بررسی تصادفات رانندگی پلیس راهور ناج اعلام کرد که خسارت مالی ناشی از هر 
مجروح تصادفات رانندگی حدود 250 میلیون تومان است.سرهنگ تباشیر در مورد خسارت های 
ناشی از وقوع تصادفات رانندگی گفت: به طورکلی اگر بخواهیم هزینه هایی را که از بدو تولد از 
سوی دولت و خانواده صرف رشد و آموزش یک فرد می شود بررسی کنیم به رقم میانگین بالای 
میلیارد ها تومان خواهیم رسید و به همین دلیل هم هست که می گوییم کشته شدن یک فرد در 
سوانح رانندگی هزینه های معنوی و مادی بسیار زیادی را به جوامع مختلف تحمیل می کند.رئیس 
اداره بررسی تصادفات رانندگی پلیس راهور ناجا اضافه کرد: بر اساس تحقیقات انجام شده در 
مجامع دانشگاهی ایران که در چندسال اخیر انجام شده است، هر نفر فوتی در سوانح ترافیکی 
حدود 657 هزار دلار خسارت مادی بر جای می گذارد و البته میزان خسارت مادی سوانح رانندگی 
در سال های اخیر افزایش یافته است.وی در مورد خسارات ناشی از مجروح شدگان تصادفات 
رانندگی نیز گفت: هر نفر مجروح بازمانده از تصادفات رانندگی حدود 250 میلیون تومان خسارت 

مالی برجا می گذارد.

سازمان ملل مرگ البغدادی را تائید نمی کند
 سخنگوی سازمان ملل گفت که این سازمان قادر به تایید ادعای آمریکا مبنی بر کشتن سرکرده 
داعش نیست. به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، فرهان حق سخنگوی سازمان ملل متحد روز 
دوشنبه گفت که این سازمان قادر به تایید ادعای آمریکا مبنی بر کشتن »ابوبکر البغدادی« سرکرده 
گروه تروریستی داعش نیست و اینگونه ادعاها باید از سوی مقام ها متعددی که در منطقه حضور 
دارند تایید شود.»حق« تصریح کرد: ما شخصا نمی توانیم صحت این ]ادعا[ را تایید کنیم. ما به 
درستی منابع اطلاعاتی متعددی که در این باره سخن گفته اند اعتماد می کنیم، اما مشخص است 
که هرگونه اطلاعاتی باید توسط مقام هایی که در صحنه حضور دارند، تایید شود.همچنین »ادموند 
فتون-براون« هماهنگ کننده تیم نظارت سازمان ملل بر گروه های تروریستی در مصاحبه ای 
تاکید کرد که این گروه نیز نمی تواند کشته شدن البغدادی را تایید کند، اما با ایالات متحده برای 

تایید این موضوع همکاری می کنیم.
 

جنیدی: به عنوان نماینده دولت به ژاپن سفر کردم
معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: در اوایل سال ۹8 از رئیس جمهوری برای سفر 
به ژاپن و حضور در مراسم آغاز به کار رسمی امپراتور جدید این کشوردعوت شده بود که 
همان زمان من به عنوان نماینده دولت جمهوری اسلامی برای این سفر انتخاب و هفته 
گذشته به توکیو سفر کردم.»لعیا جنیدی«افزود: اتفاقا در آن زمان متوجه شدم که ممکن 
است این مراسم با یکی از سفرهای احتمالی من برای شرکت در یک دادگاه بین المللی 
تداخل داشته باشد لذا پیشنهاد کردم که اگر دولت صلاح می داند  فرد دیگری معرفی 
شود، اما مجددا تاکید شد که در همین سطح و به همین ترتیب سفر انجام شود که من و 
هیات همراه، خود را با مأموریت مزبور هماهنگ نموده و مقدمات لازم فراهم و در همین 

چارچوب هم انجام شد. 

شبنم نعمت زاده: من طلبکارم! 
اعتماد  اشکالم  آخرین جلسه محاکمه خود گفت️:تنها  روزدوشنبه در  نعمت زاده   شبنم 
کردن و ترسیدن از تعطیلی شرکت بود و اگر همان موقع شرکت را تعطیل می کردم امروز این 
اتفاقات رخ نمی داد.️ اخلاقا، شخصا و عرفا خودم را مقید به پرداخت بدهی ها می دانم.️ من 
25 میلیارد به شرکت توسعه رسا تزریق کردم، اما به دلیل سوءمدیریت لشگری و سوءنظارت 
من اتفاق هایی که می خواستیم نیفتاد. من کارآفرین و مالک این شرکت ها هستم و از اموال 
خودم مال اندوزی نمی کنم آن هم به خاطر یک ملک لواسان که 5/4 میلیارد ارزش داشت. 
در شرکت شخصا نقش اجرایی نداشتم و فقط در موارد دیگر نامه می زدم و پول می خواستم و 
هیچ کدام از جوایز و تخفیف ها به دستور من نبوده است. در این شرکت همه چیزم را از دست 

دادم و آبرویم هم رفت. 
 

هموطنان سفر به عراق را به تعویق بیندازند
 وزارت امور خارجه در توصیه مسافرتی برای سفر هموطنان به عراق از زائران عتبات عالیات 
خواست تا اطلاع ثانوی برنامه سفر خود به عراق را به تعویق اندازند. به گزارش روز سه شنبه وزارت 
امور خارجه، با تسلیت ایام رحلت رسول اکرم ) ص ( و شهادت امام حسن مجتبی ) ع ( و امام 
رضا )ع( ضمن قدردانی مجدد از میهمان نوازی کریمانه دولت و ملت برادر عراق در ایام اربعین 
حسینی، با توجه به گزارش وقوع برخی نا آرامیها در عراق از هموطنان عزیز و زائرین عتبات عالیات 

درخواست می شود تا اطلاع ثانوی برنامه سفر خود به عراق را به تعویق اندازند.

 نماینده محافظه کار نمی تواند تاثیرگذار باشد
تا  دارد  نیاز  بی پروا  و  شجاع  نمایندگانی  به  یازدهم  گفت️:مجلس  مصباحی مقدم  غلامرضا 
جرات پیگیری کم و کاستی ها را داشته باشند. چون یکی از اشکالات مجلس فعلی حضور 
مجلس نشینانی است که هر کدام به دلیلی محافظه کار هستند و معلوم است نماینده محافظه کار 
نمی تواند تاثیرگذار باشد و طبعاً کارایی لازم را نخواهد داشت.️ . توصیه ام به مردم شهر های کوچک 
و روستا ها این است که وقتی بر اساس اراده و انگیزه های قومی قبیله ای در فضای انتخاباتی به 
فعالیت می پردازند و به طور جدی در روز های تبلیغات تلاش می کنند و قرار است از کاندیدای 
خاصی حمایت کنند، حتماً مطمئن باشند که از توانایی و آگاهی لازم برای رفتن به مجلس 

برخوردار باشد.

ماجرای بازداشت امام زمان قلابی در دماوند چه بود؟
دادستان عمومی و انقلاب دماوند خبر دستگیری امام زمان دروغین در این شهرستان را تکذیب 
کرد. حسن ابراهیمی گفت: فردی که به دروغ ادعای امام زمان بودن را داشته باشد، در دماوند 
دستگیر نشده است. خرداد ۹6 چنین دستگیری در دماوند داشتیم، اما این که اخیرا چنین 

دستگیری رخ داده باشد، کذب است. 

تکذیب استعفای وزیر جهاد کشاورزی 
رئیس مرکز روابط عمومی وزارت کشاورزی گفت : شایعات مبنی بر استعفای وزیر جهاد کشاورزی 
کذب است.سیدعلی محققی اظهار داشت: وزیر جهاد کشاورزی استعفا نداده و همچنان به کار 
خود ادامه می دهد. وی افزود: من هم این خبر را در فضای مجازی دیدم، اما چنین چیزی صحت 
ندارد و وی همچنان در پست خود مشغول فعالیت است. یک منبع آگاه در دفتر رییس جمهور 
نیزدر گفت و گو با ایسنا خبر استعفای محمود حجتی وزیر جهادکشاورزی را که از سوی برخی 

رسانه ها مطرح شد تکذیب کرد.

رئیس سازمان جنگل ها بازداشت شد
خلیل آقایی، رئیس سازمان جنگل ها بازداشت شد.به گزارش ایسنا، خلیل آقایی، رئیس 
سازمان جنگل ها به اتهام ارتشا از سوی دادسرای کارکنان دولت بازداشت شد. خلیل آقایی 
کهلیک بلاغی نمایندهٔ حوزهٔ انتخابیهٔ مشگین شهر در دورهٔ ششم مجلس شورای اسلامی 
بوده است. وی معاون وزیر جهاد کشاورزی و با انتصاب محمود حجتی رئیس سازمان جنگل ها، 

مراتع و آبخیزداری شد.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

پلمب 30 مرکز غیرمجاز پزشکی و دندانپزشکی 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از کاهش چشمگیر مراکز غیرمجاز و تخلفات پزشکی با 
تشکیل 1۹4 پرونده و تشدید برخوردها در شش ماهه اول سال جاری خبر داد که شهروندان در 

آن نقش بسزایی داشته اند. 
 محمود پرهام از آمار پیگیری های نظارتی دانشگاه علوم پزشکی قم در سال ۹8 خبر داد 
و  با اشاره به اینکه در شش ماهه نخست امسال، تعداد ارجاع تخلفات به کمیسیون ماده 11 
دانشگاه علوم پزشکی مجموعاً ۹8 پرونده بوده است  اظهار داشت: این تخلفات از 38 پرونده در 
فروردین ماه به 7 پرونده در شهریورماه کاهش پیدا کرده است. وی با بیان اینکه تعداد ارجاع مراکز 
غیرمجاز به دستگاه قضایی در مجموع 47 پرونده در نیم سال نخست ۹8 بوده است، افزود: این 
تعداد از 7 پرونده در فروردین ماه به 10 پرونده در شهریورماه افزایش پیدا کرده است و شهروندان 
نقش بسزایی در معرفی این مراکز به تیم نظارتی دانشگاه علوم پزشکی داشته اند. معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی قم با تصریح بر اینکه تعداد پلمب مراکز غیرمجاز و مداخله گر در امور پزشکی 
و دندانپزشکی در مجموع 30 مورد در آمار نیمه نخست امسال که از 5 پرونده در فروردین ماه به 7 
پرونده در شهریورماه افزایش پیدا کرده است و رشد قابل ملاحظه نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل دارد. پرهام تعداد ارجاع برخی تخلفات پزشکی به سازمان نظام پزشکی را در مجموع برای 
دوره شش ماهه سال جاری، 1۹ پرونده عنوان و خاطرنشان کرد: این تخلفات که در فروردین ماه 
4 پرونده بود و در ماه های بعد سیر افزایشی پیدا کرد، اما خوشبختانه در شهریورماه به صفر رسید.
وی در خصوص تخلفات احتمالی در خدمات رسانی درمانی به بیماران تصریح کرد: تخلفات و 
اقدامات غیرعلمی و ایجاد مراکز غیرمجاز یا سوءاستفاده از مجوزهای درمانی، هیچ گونه توجیهی 
ندارد و بیماران نزد ما امانت بوده که پیشگیری و برخورد با تخلفات، بخش دیگری از خدمت و 

تکمیل فرآیند درمان است.

معاون شهردار قم

قم دارای اتوبوس های درون شهری ویلچر رو شد
معاون حمل و نقل و کنترل ترافیک شهرداری قم گفت: طی یک ماه گذشته 102 دستگاه 

اتوبوس جدید وارد ناوگان اتوبوسرانی قم شده که مجهز به رمپ و جایگاه مخصوص ویلچر است.
عباس ذاکریان اظهار داشت: طراحی اتوبوس های قدیمی موجود در قم به گونه ای است که 

معلولان امکان استفاده از آن را ندارند.
وی ادامه داد: توزیع و پراکنش اتوبوس های جدید قم به نحوی صورت گرفته که معلولان در همه 
خطوط اتوبوس رانی امکان استفاده از آن را داشته باشند.وی دربخش دیگری از سخنان خود 
گفت: از مجموع 300 اتوبوس قدیمی و فرسوده موجود در ناوگان حمل و نقل عمومی قم بیش 
از یک سوم آن نوسازی شده و شهرداری بدون کمک دولت امکان اجرای کامل این طرح را ندارد. 
ذاکریان افزود: 10 سال پیش قیمت هر دستگاه اتوبوس درون شهری 170 میلیون ریال بود، 

ولی اکنون 100 برابر افزایش پیدا کرده و 17 میلیارد ریال می باشد.
وی افزود:  شهرداری قم به دلیل مشکلات اقتصادی که با آن مواجه است، به تنهایی توان خرید 
اتوبوس های جدید را ندارد.  معاون شهردار قم با بیان اینکه روند نوسازی ناوگان اتوبوسرانی قم به 
مرور انجام می شود، گفت: خرید 50 دستگاه اتوبوس دیگر در دستور کار است، و منتظر مصوبه 

شورای اقتصاد و دارایی هستیم.
وی یادآور شد: دولت در این زمینه کمکی به شهرداری قم  نکرده  ولی امیدواریم با این مصوبه 
نیمی از هزینه های آن را پرداخت کند. وی تصریح کرد: هیچ زمان مشخصی را نمی توان برای 

تکمیل طرح نوسازی اتوبوس رانی قم تعیین کرد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.irكتاب من لا يحضره الفقيه : ج ٣ ص ٥٥٦ ح ٤٩١١ و ج ٤ ص ٣٩٢ ح ٥٨٣٤

امام علی علیه السلام :

صاحب امتياز و مديرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مديرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

عضو انجمن مديران روزنامه های غير دولتی، آئين نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سايت
تلفن: ٣٢٩0٣٢0٩ - ٣٢٩0٦١٦0 صندوق پستی: ٣7١٨٥/٤٤٩٥ 

نشانی:قم- بلوارشهيد صدوقی،كوچه ٢١مميزيک پلاک ٤7

اذان صبح: 5/01 طلوع آفتاب: 06/24 اذان ظهر:11/50 اذان مغرب: 17/33

ب(
زتا

رو
ی٣)

هر
مش

پ ه
چا

0٢
١-

٤٤
٥٤

٥0
7٦

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزي
ت

زن ، گُل است ، نه پیشکار . پس در همه 
حال ، با او مدارا کن ، و با وی ، به خوبی 

همنشینی نما تا زندگی ات باصفا شود .
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کرد:  تأکید  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
تا  باشند  منطبق  امروز  نیازهای  با  باید  جدید  وقف های 
نفع حداکثری برای اجتماع داشته باشند که از آن جمله 

می توان به وقف برای توسعه علم و فناوری اشاره کرد.
حجت الاسلام عباس اسکندری ظهر شنبه در نشست 
خبری با اصحاب رسانه که به مناسبت دهه وقف برگزار 
بر ایجاد فرصت  شد، اظهار داشت: در دهه وقف علاوه 
برای آشنایی مردم با این مقوله، شرایط برای ترویج وقف 
نیز فراهم می شود زیرا این امر خیر مربوط به آحاد جامعه 

اسلامی است.
وی با بیان اینکه وقف یک حرکت انسانی و الهی است، 
افزود: در وقف با توجه به تغییر و تحولاتی که در جامعه ایجاد 
می شود و باید در اطلاع رسانی و آگاهی دهی تلاش شود تا 

وقف های انجام شده متناسب با نیاز روز باشد.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: امروز 
در حوزه علم و فناوری، دانش و تحقیق و پژوهش نیازمند 

وقف های جدید هستیم.
مختلف  امور  در  وقف  پشتیبانی  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
می تواند موجب ماندگاری در این بخش شود، تصریح کرد: 
عمده محافل عزاداری امام حسین)ع( با نیات واقفین در 

حال اداره شدن است.
به  اختصاص  وقف  افزود:  اسکندری  الاسلام  حجت 
دستگاهی خاص ندارد و مربوط به همگان است بنابراین 
باید برای تشویق و ترغیب مردم به وقف های جدید تلاش 

شود.
موارد  در  و  متنوع است  بسیار  واقفان  نیات  وی گفت: 
درمان،  و  دارو  تامین  زندانیان،   آزادی  قبیل  از  بسیاری 
تحصیل دانش آموزان بی بضاعت و غیره نیز مشاهده می 

شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم عنوان کرد: باید در 
بحث سرمایه گذاری در حوزه وقف تلاش کنیم تا بتوانیم از 

بهره مندی های بیشتری برخوردار شویم.
تشریح برنامه های دهه وقف در قم 

وی در ادامه با تشریح برنامه های دهه وقف در قم گفت: 
همایش یاوران وقف 13 آبان ماه جاری پس از نماز مغرب و 
عشا در مدرسه علمیه امام موسی کاظم)ع( قم برگزار و در 
این همایش از برخی از دست اندرکاران و فعالان در حوزه 

وقف تقدیر می شود.

وی ادامه داد: از هشتم تا 13 آبان ماه جاری، نمایشگاه 
ویژه وقف در مزار مقدس شیخان در نزدیکی حرم مطهر 
عملکرد  معرفی  به منظور  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 
این اداره کل و نیز پاسخگویی به مردم در زمینه وقف دایر 

می شود.
به  نمایشگاهی  داد:  ادامه  اسکندری  الاسلام  حجت   
مناسبت دهه وقف در قبرستان شیخان برپا می شود که 
شامل غرفه هایی برای نمایش عملکرد اوقاف و خیمه های 
معرفت برای پاسخگویی به سؤالات است که با حضور آیت 

الله سعیدی افتتاح می شود.
وی بیان کرد: برگزاری نشست های تخصصی در بقاع 
متبرکه برای آشنایی مردم با مقوله وقف، غبارروبی برخی از 
امام زادگان، خدمت رسانی پزشکی به مردم در برخی بقاع 
متبرکه و برگزاری محافل روضه خوانی همراه با سخنرانی در 
راستای ترویج فرهنگ وقف از جمله برنامه هایی است که در 

این دهه اجرا می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: زنگ انشای 
وقف در این ایام در مدارس به صدا در می آید تا دانش آموزان 
از کودکی با  وی برپایی خیمه های معرفت در برخی از بقاع 

متبرکه را یکی دیگر از برنامه های اجرایی در دهه وقف اعلام 
کرد و گفت: طرح مهر تحصیلی در ارتباط با دانش آموزانی 
که در مضیقه هستند برگزار می شود که در این طرح لوازم 
التحریر با هماهنگی کمیته امداد و بهزیستی میان دانش 

آموزان نیازمند توزیع می شود.
امسال پنج وقف جدید در قم انجام شده است

این  درباره مساله »موقوفه خواری« گفت:   اسکندری 
مساله از دوران پیش از انقلاب بوده است و بدترین دوران 
وقف در زمان رضاخان بود که واقفان را مجبور می کردند، 

موقوفه ها را به نام دولت و یا افراد موردنظرشان کنند.
وی افزود: الان هم با مساله موقوفه خواری مواجه هستیم 
که تلاش می کنیم این موقوفات را برگردانیم و در برخی از 
اماکن نیز پرونده قضایی تشکیل شده و پیگیری آن در حال 

انجام است.
 حجت الاسلام اسکندری با بیان اینکه در استان قم 2 
هزار و 200 موقوفه و 17 هزار رقبه وجود دارد، افزود: پنج 
وقف جدید طی 6 ماهه نخست امسال در این استان با 
مبلغ هشت میلیارد تومان انجام شده است که برای ساخت 

حسینیه، مسجد و روضه خوانی بوده است.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم:

وقف های جدید باید با نیازهای امروز منطبق باشند 

 معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( گفت: در برخی روزهای سال زائران باید در 
فضاهای مسقف حضورداشته باشند و از خدمات سرمایشی و گرمایشی بهره مند شوند 

که این موضوع باعث شده ایجاد فضاهای زیرسطحی در دستور کار آستان قرار بگیرد.
هادی محمودنژاد   افزود: در تلاش هستیم فضاهایی با ارائه این گونه خدمات در اختیار 
زائر قرار دهیم و در این راستا شبستان هایی در طبقه های زیرین حرم مطهر احداث شده 

و یا در حال ساخت است.
وی اضافه کرد: فضاهای زیرسطحی از سویی مشکل تملک ندارد و از سوی دیگر به 

روضه منوره و قبر مطهر حضرت معصومه)س( نزدیک است.
به ویژه حرم حضرت معصومه)س(  زائرانی که در حرم های مقدس  داد:  ادامه  وی 
حضور می یابند، علاقه مند هستند تا جایی که امکان دارد به فضاهایی مشرف شوند 
که به روضه منوره نزدیک تر باشد. محمودنژاد بابیان این که  این حضور به لحاظ معنوی و 
انجام فریضه های حرم مطهر برای زائران لذت بخش تر است، اضافه کرد: در حال حاضر 
در قسمت هایی از حرم مطهر که امکان دارد فضاهای زیرسطحی ایجاد شود، عملیات 

ساخت در حال انجام است.
وی با اشاره به این که تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، فضای حرم مطهر برای پذیرایی 
از زائران 14 هزار مترمربع بود، گفت: در حال حاضر باوجود 140 هزار مترمربع فضای 
مسقف و روباز حرم برای پذیرایی از زائران همچنان در مناسبت های خاص که با افزایش 

حضور زائران مواجه هستیم، به شدت مشکل فضا برای پذیرایی از زائران داریم.

وی بابیان این که ظرفیت فضاهای مسقف و روباز در حرم بیش از 50 هزار زائر می باشد، 
خاطرنشان کرد: صحن امام هادی)ع()عتیق( یکی از اماکن زیرسطحی حرم مطهر 
است که در سال های گذشته مطالعات آن انجام و طراحی شبستان در زیر این صحن 

صورت گرفته است که سال گذشته به بهره برداری رسید.
معاون حرم افزود: درصورتی که شبستان پیامبراعظم)ص( و امیرالمومنین)ع( تکمیل 
شود و در اختیار زائران قرار گیرد، بار زیادی از تامین فضای زیارتی زائران از دوش آستان 

حضرت معصومه)س( برداشته می باشد.
وی گفت: شبستان پیامبر اعظم)ص( در ضلع شرقی حرم مطهر و در بدو ورود از بلوار 
پیامبر اعظم در طبقه زیرین صحن فاطمی قرار دارد و طبق گزارش سازمان مجری باید 
تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد. وی افزود: این شبستان با حدود 6 هزار مترمربع 

فضای مسقف برای حضور زائران فراهم می کند.
محمودنژاد اضافه کرد: عرصه شبستان حضرت امیرالمومنین)ع( پنج هزار مترمربع 
با زیربنای 6 هزار مترمربع و ارتفاع 10 متر می باشد که با بهره گیری از معماری شاخص 
مجاورت  در  و  همکف  طبقه  در  شبستان  این  شد؛  خواهد  احداث  منحصربه فرد  و 
حرم  حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان  وی  دارد.  قرار  زهرا)س(  حضرت  شبستان 
رضا)ع((  اتابکی)امام  هادی(،  عتیق)امام  صحن  پنج  دارای  معصومه)س(  حضرت 
صاحب الزمان)عج(، جوادالائمه)ع( و فاطمی و سه شبستان حضرت امام خمینی)ره(، 

نجمه خاتون)س( و حضرت زهرا)س( می باشد.

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( :

توسعه فضاهای زیرسطحی در حرم مطهر در دستور کار است

طرح:محمدعلی رجبی 

چاه تحریم ها!!!

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: 
برخلاف ادعای آمریکایی ها که غذا 

و دارو مشمول تحریم های ایران 
نمی شود، آنچه در ماه های گذشته 

اتفاق افتاده نشان می دهد که واردات 
این محصولات به ایران عملا تحریم 

شده است.
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شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی ) فشرده ( خدمات 
/ کالا )گازرسانی به حفره های خالی شهرها و روستاهای توابع استان قم )مرحله 8(( ، ) با شرح 
لوله گذاری شبکه توزیع پلی اتیلن به طول تقریبی 10000 متر و اجرای 300 عدد انشعاب به 
همراه تهیه مصالح طبق لیست مندرج در دفترچه ( به شماره 20۹80۹145۹000003 را از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت 
) ستاد ( به آدرس WWW.setadiran.ir  ولازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند .تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۹8/۰8/0۶ می باشد .   
مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی : ساعت ۱۹ روز دوشنبه تاریخ 

 ۱۳۹8/۰8/۱۳
 مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکت های مناقصه : ساعت ۱۹ روز یکشنبه تاریخ 

۱۳۹8/۰8/2۶
مورخ  دوشنبه  روز   ۱۰:۰۰ ساعت  در  کیفی  ارزیابی  اسناد  های  پاکت  گشایش  زمان 

۱۳۹8/۰8/2۷
مورخ  دوشنبه  روز   ۱۰:۰۰ ساعت  در  پیشنهادی  قیمت  های  پاکت  گشایش  زمان 

۱۳۹8/۰۹/۱۱
شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی

2(دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 رشته نفت و گاز از سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور

3(توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب شماره 2174633403005 
سیبا به مبلغ 

اصل  است  ذکر  به  لازم   ،  ) مناقصه  در  شرکت  سپرده  عنوان  به  ریال   650/000/000
ضمانتنامه ویا فیش واریزی بانک

4( می بایست در زمان مقرر به دبیرخانه حراست شرکت گاز استان قم تحویل گردد . 
5(توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی 

هزینه خرید اسناد جهت مناقصه گران )به مبلغ 600/000 ریال( می باشد .  
آدرس: به  قم  استان  گاز  شرکت  سایت  نشانی  طریق  از  آگهی  این  ضمن   در 
 www.spac.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرس www.nigc-qpgc.ir 

ارسال گردیده است.  
نکات قابل توجه: 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان 15% مبلغ اولیه پیمان را به عنوان 
پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار پرداخت می نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد 

شد.
4( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره تلفکس امور پیمانهای 

شرکت گاز استان قم 36620004-025 و یا 36121303-025تماس حاصل فرمایند. 

تجدید فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی
) فشرده ( یک مرحله ای
خرید خدمات به همراه کالا

»آگهی تجدید فراخوان مناقصه عمومی« )نوبت اول(

روابط عمومي شرکت گاز استان قم 

شماره مناقصه: 
98-15

شماره مجوز:
1398/4۷38


